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1. Oliwier Jelonek s. Tomasza i Marty 

2. Maciej Piotr Potyra s. Sylwestra i Eweliny 

3. Jakub Mrozek s. Przemysława i Doroty 
4. Seweryn Stępień s. Roberta i Małgorzaty 
5. Piotr Kacper Somerbawer s. Marcina i Marzeny 
6. Oskar Kacper Zamrzycki s. Marka i Barbary 
7. Kinga Buszewska c. Jarosława i Justyny 
8. Kalina Amelia Kurkiewicz c. Macieja i Marleny 
9. Paweł Chomicz s. Piotra i Edyty 
10. Hubert Jerzy Forszt s. Dariusza i Joanna 
11. Michał Szymkowiak s. Tomasza i Małgorzaty 
12. Wiktoria Julia Wierzba c. Mateusza i Sandry 
13. Paulina Maria Piskorska c. Piotra i Joanny 
14. Martyna Wasilewska c. Edwarda i Ilony 
15. Filip Błażej Baloński s. Błażeja i Lidii 
16. Wiktor Bubieńczyk s. Piotra i Marty 
17. Zuzanna Katarzyna Grabas c. Przemysława i Agnieszki 
18. Natalia Teresa Bielawska c. Tomasza i Eweliny 
19. Daniel Piotr Stępak s. Karola i Beaty 

1. Zenon Pęczak zam. Międzyrzecz ur. 1928 r. 
2. Jerzy Slomiński zam. Międzyrzecz ur. 1947 r. 
3. Bronisław Turecki zam. Szumiąca ur. 1945 r. 
4. Jolanta Woźniak zam. Międzyrzecz ur. 1967 r. 
5. Wiktoria Janczak zam. Międzyrzecz ur. 1924 r. 
6. Emilia Mała zam. Międzyrzecz ur. 1946 r. 
7. Praskowia Gambawska zam. Międzyrzecz ur. 1924 r. 
8. Stanisław Usel zam. Międzyrzecz ur. 1948 r. 
9. Elżbieta Orzechowska zam. Międzyrzecz ur .. 1924 r. 
10. Władysław Prusinowski zam. Międzyrzecz ur. 1927 r. 

W ~IĘDZYRZECZU 
zaprasza 

Do zwiedzania stałej ekspozycji muzealnej: 
• Dział Sztuki: Portret trumienny 
·Dział Archeologiczny: zamkn· 
· Dział Etnograficzny: 

Dąbrówki Wlkp. Z XIX 

- niedziela 10-16 
- poniedziałki zamknięte 

UWAGA! 
Dział archeologiczny oraz zamek zamknięte z powodu prac re
montowych. W dniach 24, 25, 26, 31 grudnia muzeum nieczynne. 

J\GA CZYTELNI 
Informujemy, że biuro redakcji jest CZYNNE: 

e od poniedziałku do środy w godzinach 10:00- 13:00 
e w czwartki w godzinach 13:00 -16:00 

Można również kontaktować się z nami pod adresem: 
kurier.miedzyrzecki@wp.pllub telefonicznie: (095) 741 88 29. 

* 
Materiały do druku i ogłoszenia prosimy dostarczać do 16 grudnia. 

Jeśli istnieją możliwości techniczne, prosimy na dyskietkach lub płytach CD 
(po wykorzystaniu zapewniamy zwrot!) 

* 

Ceny ogłoszeń/reklam: 
e czarno - białe 1,00 zł (brutto) za cm2 

e kolorowe 1,50 zł (brutto) za cm2 

gPudzień 2009 
Ap e i pelnią dyżury w dni powszednie w godzinach 20.00- 22.00 
Apteki dyżurują w dni wolne, soboty i święta w godzinach 10.00- 22.00 

27.11 - 03.12 

04.12 -10.12 

11.12- 17.12 

18.12- 24.1 2 

25.1 2.2009 

26.12.2009 

27.12- 31.12 

01.01.2010 

Apteka "Arnika" ul. 30-go Stycznia 80 095 74215 38 

Apteka mgr Urszula Szczerba ul. 30-go Stycznia 51 095 742 25 40 

Apteka "Aspirynka" Os. Centrum 3 095 741 25 38 

Apteka "Ratuszowa" ul. Rynek 1 095 741 29 77 

Apteka "Arnika" ul. 30-go Stycznia 80 095 74215 38 

Apteka mgr Urszula Szczerba ul. 30-go Stycznia 51 095 742 25 40 

Apteka "Salus" ul. Chopina 5A/1 095 74110 79 

Apteka "Utis" ul. Konstytucji 3-go Maja 7 095 74210 39 

Ośrodek Pornocy Społecznej 
w Międzyrzeczu 

zaprasza wszystkich Międzyrzeczan, 
do przeżycia wydarzenia pt. 

"OTU)... SIĘ 
ł<O)...Ęl)Ą" 

Wydarzenie będzie miało miejsce w Parafii 
. pw. Pierwszych Męczenników Polskich, 

przy ul. Krasińskiego 11, 4.12.2009 r. o godz. 17:30. 
Jego przesłaniem jest zmiana postrzegania osób 

'l/Cl·?nlr\nlll "'n od alkoholu w oczach mieszkańców naszego 
miasta, chcemy pokazać, że ONI czują, 

przeżywają i myślą tak jak MY. 
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Chcąc zrozumieć przyczyny wysychania jezior leżących obok jeziora Głębo 
kiego, musimy się cofnąć do roku 1485. W przywileju Jana Kazimierza dla mia
sta M iędzyrzecza z tego roku jest informacja, że mieszkańcy mogą łowić ryby 
siecią w dwóch miejskich jeziorach: w jeziorze Strzeleckim i w jeziorze Liny, które 
później nazwano Grasigesee, a po 1945 Grąskie-spolszczono niemiecką na
zwę. Dwa jeziora leżały obok siebie, po wschodniej stronie jeziora Głębokiego . 
Jezioro Głębokie nie należało wówczas do miasta, a było własnością klaszto
ru bledzewskiego. Jeziora Strzeleckie i Liny wyschły na przestrzeni XVIII- XX 

wie.ku, były jeziorami płytkim i o głębokości 4 do 5 metrów. W 1485 roku 
jeszcze trzy jeziora obok siebie. Co sprawiło , że wyschły najpierw jezioro 
leckie, a później Liny? Teraz jest kolej na jezioro Głębokie , w którym 
nie obniża się poziom wody. Niewątpliwie , przyczyna leży w jeziorze Lu 
skim. W XVI, a może XVII wieku przekopano kanał między jeziorem Lu 
skim a rzeką Wartą , co spowodowało obniżenie się poziomu wody w 
Przestały funkcjonować dwa cieki wodne od jeziora lubikowskiego, jeden w 
runku południowym , poprzez jezioro Głęboczek i Żólwińsk ie do Obry, a 
ciek w kierunku zachodnim do jeziora Głębokiego. Dwa jeziora leżące w 
cach Głębokiego pozbawione zasilania w wodę stopniowo wysychały. Ka 
ciekowe doprowadzające wodę od jeziora Lubikowskiego do jeziora G 
go przestały funkcjonować w ciągu wieków, wyschły, uległy spłyceniu i 
trudno je nawet zauważyć. Poludniowy kanał ciekawy do jezior Głęboczek i 
wińskiego przestal również funkcjonować i dziś nie płynie w nim już woda. 
cze w XVII wieku na tym kanale wodnym działał młyn wodny tzw. Klaski 
Dziś kanał jest suchy, a po młynie pozostały tylko gruzy. Chcąc zapobiec obnj. 
żaniu się wody w jeziorze Głębokim należałoby wyregulować odpływ wody z je. 
ziora Lubikowskiego do Warty. Może zastosować jakieś zastawki - " jazy", które 
by podniosły poziom wody w jeziorze do tego stopnia, by kanałami ściekowyni 
płynęła woda do jeziora Głębokiego . Przeds ięwzięcie to wymagaloby udrożnia. 
nia starych kanałów wodnych. 

Opracował Stefan Cyganial 
Fot. J. Maciej 

, .. ~·~., .. , .... MUZEUM POŚWIECONA ARCHEOLOGII 
IVJII MIĘDZYRZECKIEJ W 80. ROCZNICĘ URODZIN PROF. STANISŁAWA KURNATOWSKIEGO 

cza przez innych archeologów. Jest 
autorem wielu publikacji naukowych 
i popularnonaukowych poświęco
nych archeologii i historii Ziemi Mię
dzyrzeckiej. 

Chcemy skorzystać z okazji, jaką 
są 80. urodziny prof. Kurnatowskie
go, aby także w Międzyrzeczu do
cenić i spopularyzować jego wkład 
w poznawanie dziejów naszej Malej 
Ojczyzny. Z tej okazji, 10 grudnia 
2009 r. o godz. 10.00, w między-

Pani Dyrektor-

Marii Slomińskiej 
wyrazy szczerego i głębokiego 

współczucia 

z powodu śmierci Męża 

składają: 

pracownicy Szkoły Podstawowej 
nr 2 w Międzyrzeczu 

ferencja poświęcona osobie prof. 
Kurnatowski ego, jego badaniom pro
wadzonym w Międzyrzeczu oraz ar
cheologii i najstarszej historii Zie
mi Międzyrzeckiej. Do wygłoszenia 
referatów zaproszeni zostali wybitni 
archeolodzy - naukowcy z Instytutu 
Archeologii PAN oraz innych placó
wek naukowych. Mamy nadzieję, że 
to spotkanie będzie świetną okazją 
do docenienia przez nas międzyrze
czan osoby prof., Kurnatowskiego, 
złożenia mu życzeń urodzinowych, 

· nie szansą na populary-

zację ważnych tematów z naszej lo
kalnej historii. 

Konferencja ma charakter spotka
nia otwartego dla wszystkich zainte
resowanych. Serdecznie zapraszamy 
państwa do odwiedzenia w tym dniu 
międzyrzeckiego muzeum i wzięcia 
udziału w tym spotkaniu. 

Organizatorzy spotkania: 
Tadeusz Łaszkiewicz- archeolog, 

Muzeum w Międzyrzeczu 
Robert Piela- radny Rady Miejskiej 

w Międzyrzeczu 

Podziękowania wszystkim, którzy dzieli z nami smutek i żal, 
okazali wiele serca i życzliwości oraz ucZestniczyli 

we mszy świętej i ceremonii pogrzebowej 

śp. Emilii Małej 
a w szczególności bliskim, znajomym, koleżankom 

i kolegom, rzemieślnikom, sąsiadom, współpracownikom 
za wsparcie duchowe, wyrazy współczucia, 

wieńce i kwiaty składa 

Jerzy Mały 
Bóg Wam zapłać! 
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o PI'Zeszłoścl l PI'Zyszłoścl 
Rozmowa z dyrektorem szpitala, Leszkiem Kołodziej 

Rok 2009 jest dla naszego szpitala ju
bileuszowy. Obchodzimy 100. roczn icę 
jego powstania. Jak przebiegają uroczy
stości jubileuszowe? 

•••••••••rt. względu na kon iecz

Ca ł y b i e żący rok pośw i ę c on y jes t 
uświetn i eniu tego jubi leuszu. W lipcu zo
stała oddana do użytku bardzo nowocze
sna pracownia endoskopowa. Cały czas 
budujemy nowe ogrodzenie szpitala. Kul
minacja obchodów nastąpi 15 stycznia 
2010 roku; będzie to odsłonięcie obelisku 
z płytą pamiątkową , uroczysta msza św. 
i gala w hali sportowej połączona z wrę
czeniem odznaczeń zasłużonym pracow
nikom. Całość uświetni koncert orkiestry 
Amadeus z Poznania pod dyr. Agnieszki 
Duczmal. W grudniu ukażą się wydawnic
twa poświęcone szpitalowi. Monografię 
opracował Waldemar Dramowicz. Doktor Alek
sander Zielonka napisał wspomnienia z czasu, 
gdy był dyrektorem naszej placówki. Trzecia po
zycja została opracowana przez Pawła Stoińskie
go, syna nieodżałowanego doktora Mariana Sto
ińs k i e go, i składa się z fotografii dokumentują
cych działalność szpitala od roku 1970. Jak wie
my, doktor Marian Stoiński był zapalonym fotogra
fikiem i w ten sposób dokumentował działalność 
naszej placówki. 

Czy w tych uroczystościach biorą udział 
przedwojenni mieszkańcy naszego miasta, 
którzy byli świadkami powstawania szpitala? 

Tak. Współpracujemy z muzeum byłych miesz
kańców powiatu międzyrzeckiago w Padeborn. Do
stałem stamtąd wiele ciekawych pamiątek, łącznie 
z albumem z 1936 r. Delegacja byłych mieszkańców 
weźmie udział w styczniowych obchodach. 

Ostatnio szpital zanotował ogromny sukces, 
pon ieważ w rankingu Rzeczpospolitej uplaso
wał się na 45. pozycji, a w województwie lubu
skim zajął 2. miejsce. Co było oceniane? 

Mam świadomość, że rankingi żyją swoim życiem 
i nie zawsze ich wyniki pokrywają się z odczuciami 
pacjentów. Ranking Rzeczpospolitej jest najbardziej 
zobiektywizowany, bierze się w nim pod uwagę: za
rządzanie, opiekę medyczną, jakość usług dla pa
cjenta, certyfikaty j akości , skargi, analizę zdarzeń 
niepożądanych oraz komfort pobytu. Na sześć do
tychczasowych edycji czterokrotnie byliśmy w tak 
zwanej złotej setce szpitali polskich. 

Czy za tymi sukcesami idą jakieś profity fi
nansowe? 
Są to wyłącznie sukcesy honorowe, niezwiązane 

z nagrodami finansowymi. 
Takie sukcesy zależą przede wszystkim od 

ludzi. Jak ocenia Pan poziom przygotowania 
zawodowego lekarzy zatrudnionych w naszym 
szpitalu? 

92% lekarzy pracujących w m iędzyrzeckim szpita
lu to są specjaliści. W tej chwili w naszym kraju jest 
ogromny problem z zatrudnieniem lekarzy, bo ich po 
prostu nie ma, bo wyjechali na Zachód. Dużym utrud
nieniem w pozyskaniu młodych lekarzy są warunki 
specjalizacyjne. Łatwiej, szybciej, taniej, robi się spe
cjalizacje w klinikach. W szpitalach powiatowych ta 
specjalizacja dłużej trwa i jest bardziej kosztowna ze 

ność częstych poby-
tów w klinikach. Dla
tego absolwenci aka
demii medycznych nie 
chcą wracać do miast 
powiatowych. Do na
szego szpitala przy
jąłbym kilku lekarzy, 
mam zagwarantowa
ne mieszkania dla 
nich, ale nie ma nie
stety żadnego zain
teresowania. Jestem 
gotów przyjąć lekarzy 
i na staż pracy, i na 
robienie specjalizacji , 
i specjalistów. Chętnie 

przyjąłbym pediatrów, internistów, jest potrzebny ane
stezjolog, i są potrzebni lekarze w poradniach spe
cjalistycznych. Kolejki w poradniach są związane nie 
tylko z brakiem wystarczającej ilości specjalistów, ich 
biologicznym ograniczeniem, lecz przede wszystkim 
z ograniczeniami finansowymi NFZ. Niestety wszę
dzie na świecie tak jest, że możliwości finansowe 
państwa nie nadążają za oczekiwaniami pacjentów. 

A średni personel medyczny? 
Kadra jest bardzo ustabilizowana. Na dziś mamy 

zabezpieczone nasze potrzeby. Ale w perspekty
wie najbliższych lat należy się liczyć z problema
mi kadrowymi. 

Czy nie ma Pan wrażenia, że średnia wieku 
personelu naszego szpitala jest coraz wyższa? 

Podczas pewnego spotkania w ministerstwie 
zdrowia przedstawiono nam dane statystyczne 
na temat wieku lekarzy zatrudnionych w pol
skich szpitalach . Najwięcej jest lekarzy powy
żej 65 . roku życia, a najmniej między 30. a 40. 
rokiem, bo ci wszyscy młodzi , aktywni , wyje
chali na Zachód. Obecnie na akademiach me
dycznych z Międzyrzecza studiuje 8 - 9 osób. 
Znam ich, bo mają u nas praktyki . Rozmawiam 
z nimi o powrocie i oferu j ę im pracę. Oni mó
w i ą , że podejmą decyzję po piątym roku. A po 
piątym roku ich nie ma, zostaj ą w klinikach, w 
dużych miastach. Zdaję sobie sprawę , że per
sonel wymaga odmłodzen ia , ale niestety, takie 
są rea lia. Nie chcę niczego ujmować obecnemu 
personelowi, który jest doświadczony i w zde
cydowanej większośc i bardzo odpowiedzialny i 
zaangażowany. 

Ostatnio minister zdrowia zaostrzyła wyma
gania kadrowe, lokalowe i sprzętowe dla placó
wek służby zdrowia. Czy wpłynie to na działal
ność naszego szpitala? 

W zdecydowanej większości warunki są przez 
nas spełnione. Na el im inację niedoskonalości mamy 
przed sobą jeszcze kilka lat. Jednak w perspektywie, 
bez dopływu młodych kadr lekarskich i pie lęgniar
skich, mogą wystąpić problemy. 

W pamięci mieszkańców naszego miasta nie
którzy lekarze zapisali się na stałe. W trakcie 
rozmów z międzyrzeczanami usłyszałam na
zwiska Szantruczków, żuchowskiego, Stoiń
skiego. Czym, według Pana, zapisali się oni w 

pamięci pacjentów? 
Dużo zależy od sposobu bycia, od kultury osobi

stej, od swoistej charyzmy, a nie tylko przygotowania 
zawodowego. Do wymienionych nazwisk chciałbym 
dodać pediatrę Edmunda Florczaka, który zapisał 
się ogromnym zaangażowaniem w pracy na rzecz 
swoich pacjentów. 

Zatrudnia Pan lekarzy na kontrakty czy umo
wy o pracę? 

Moim marzeniem jest, żeby wszyscy lekarze byli 
na kontraktach. W tej chwili 40 % jest na kontrak
tach, a pozostali na umowy o pracę . 

Dużo mówi się o zarobkach lekarzy w naszym 
województwie ... 

Jeżeli mówimy o poborach podstawowych, to 
moi lekarze zarab i ają od 3.000 do 3.300 z ł. Jeś l i 
jednak weźm iemy pod uwagę pozostałe elemen
ty składowe , np. dyżury, poradnie specjalistyczne 
i diagnostyczne, to w naszym szpitalu najwyższa 
pensja wynosi około 18- 20 tys. zł- przy kilkuna
stu dyżurach w miesiącu. 

Ostatnio wybuchła tzw. sprawa Bobowicka. 
Pani z tej miejscowości zarzuca lekarzowi zanie
dbania, które jakoby przyczyniły się do śmierci 
jej męża. Na jakim etapie jest ta sprawa? 

Powolalem komisję wewnątrzszpitalną do wni
kliwego zbadania tej sprawy. Z punktu widzenia 
medycznego my nie dopatrujemy si ę naszej winy, 
wszystkie wyjaśnienia i dokumenty przesłaliśmy do 
prokuratury. 

Na działalność szpitala potrzebne są duże 
pieniądze, z jakich źródeł je pozyskujecie? 

B ieżąca działalność w 94% finansowana jest z 
kontraktu z NFZ. Z tych środków przeprowadzane 
są również prace adaptacyjno - remontowe oraz 
zakup aparatury. Z programów unijnych otrzyma
liśmy za pośrednictwem ministerstwa zdrowia 320 
tys. na zakup nowej karetki. Fundusze unijne w 
zdecydowanej większości są w dyspozycj i u rzęd u 
marszałkowskiego. Zostały złożone cztery wnio
ski, do tej pory żaden z nich nie został pozytyw
nie rozpatrzony. Czekamy na kolejną weryfikację 
i dobre decyzje. 

Czy wyobraża Pan sobie funkcjonowanie Mię
dzyrzecza bez szpitala? 

Oczywiście , że sobie nie wyobrażam . Szpital w 
Międzyrzeczu jest i będzie funkcjonował. Natomiast 
zakres jego działalności, czyli i lość oddziałów i ich 
profil w perspektywie najbliższych lat będzie z pew
nością przedmiotem sporów, analiz i polemik. Wiele 
będzie zależało od przyjętej przez rządzących poli
tyki zdrowotnej państwa . 

Na koniec nie mogę nie zapytać o grypę A/ 
H1N1. Gdyby, nie daj Boże, w Międzyrzeczu wy
buchła epidemia, czy nasz szpital jest w stanie 
sprostać tej sytuacji? 

Tak, jesteśmy do. tego przygotowani. Gdyby cho
rzy musieli być hospitalizowani, praca oddziału reha
bilitacji zostałaby zawieszona. Na jego miejsce zo
stałby przeniesiony zakład opiekuńczo- leczniczy, a 
w jego miejsce z kolei powstałby, na okres czasowy, 
oddział zakaźny. Mam jednak nadzieję , że nigdy nie 
będzie takiej potrzeby. 

Dziękuję za rozmowę. . 
Anna Kuźmińska-Swider 
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Rozmowa z burmis~rzem-komisarzem, Marianem Sierpalowskim 

W poprzednim wywiadzie, w odniesieniu do 
Urzędu Miejskiego, używaliśmy określeń "ra
tusz rodzinny" i "ratusz fachowców". Jaką in
stytucją jest ratusz kierowany przez Pana? 

Jest to ratusz, w którym pracują osoby o wyso
kich kwalifikacjach. Dlatego uznałbym, że jest to ra
tusz fachowców. 

Dokonał Pan kilku spektakularnych zwol
nień. Dlaczego osoby zwolnione straciły pracę? 

W przypadku pani W. Walkiewicz została prze
prowadzona kontrola wewnętrzna i w wyniku jej 
ustaleń okazało się , że w wydziale organizacyj
no-administracyjnym wynikły fakty świadczące 
o podejrzeniu popełnienia przestępstwa z tytu
łu inwentaryzacji i likwidacji środków trwałych , 
które były w gestii tego wydziału . W przypadku 
pana L. Usieckiego było udzielone upomnienie 
z racji spraw rozliczeniowych związanych z klu
bami sportowymi, co było wskazane w raporcie 
NIK i wskazaniach pokontrolnych. Pan Cz. Ko
walczyk stracił pracę w wyniku ustaleń kontroli 
NIK i wniosków pokontrolnych. Pan J.lwiński zo
stał zwolniony z powodu naruszenia obowiązku 
pracowniczego, nieświadczenia pracy, czyli pój
ścia na urlop bez decyzji o jego przyznaniu. Dru
ga sprawa, tj. podejrzenie o popełnieniu prze
stępstwa na skutek poświadczenia nieprawdy, 
wynikają z protokołów NIK. 

Osoby te odwołały się od Pana decy
. zji i wniosły sprawy do sądu o przywróce

nie do pracy. 
Każdy ma prawo się odwoływać, a wynika to 

z Kodeksu Pracy. Ocena należy jednak do sądu. 
Czy szykują się kolejne zwolnienia? 
W najbliższym czasie nie przewiduję kolej

nych zwolnień. 
Co z kontrolami w spółkach gminnych i 

zakładach budżetowych? 

Obecnie kończy się kontrola w PUBRZe. Został 
skontrolowany MTBS i MPWiK. Kontrolą nie został 
objęty ZEC. Inne działania kontrolne na razie nie są 
przewidywane. 

W poprzednim wywiadzie mówił Pan o po
trzebie reorganizacji urzędu. Czy została ona 
już przeprowadzona? 

Jest nowy schemat organizacyjny urzędu, w któ
rym wszystko jest kompetencyjnie powiązane . Wy
dzielony został wydział ds. kontaktów z sołectwa
mi i rolnictwem. Wydzielono też wydział ds. pra
cowniczych. 

W poprzednich wywiadach zaprzecza Pan 
możliwości powołania zastępcy. Tymczasem 
takie stanowisko powstało, dlaczego? 

Okazało się, że istnieje taka możliwość prawna. 
Powolalem na to stanowisko panią Ewę Baturę, któ
ra pełni bezpośredni nadzór nad referatem rolnictwa 
i kontaktów z sołectwami, wydziałem gospodarki 
mieniem i planowania przestrzennego oraz refera
tem promocji gospodarczej. W tej chwili pani Batu
ra pracuje intensywnie nad planem rewitalizacji tzw. 
zespołu folwarcznego (dawny PGR Zamek). Pracuje
my nad koncepcją zagospodarowania i rozplanowa
niem urbanistycznym. Agencja Nieruchomości Rol
nych ma przekazać nieodpłatnie te obiekty na rzecz 
Gminy. Chcemy tam stworzyć centrum rekreacyjno 
- sportowe. Mamy już zgodę konserwatora zabyt-

ków. Chcemy pozyskać środki unijne na rewitaliza
cję kompleksu, będzie to koszt ok. 8-1 2 mln zł. Tam 
też zamierzamy zorganizować muzeum pożarnictwa . 

Ostatnio odbyło się kilka konkursów na sta
nowiska kierownicze w zakładach budżeto
wych. Dlaczego w tych konkursach nie wygry
wają międzyrzeczanie? 

Konkursy cieszą się bardzo dużym powodzeniem. 
Powyżej pięciu chętnych kandydatów istnieje wy
móg rozwiązywania testów. l niestety, okazuje się, 
że po tych testach międzyrzeczanie mają najmniej-

szą ilość punktów. Komisja konkursowa składa się z 
trzech osób: sekretarz UM, kadrowa i ja. Oceniamy 
jedynie kompetencje i wiedzę kandydata. 

Słyszy się jednak opinię, że nie warto starto
wać w konkursie, bo na jego wynik ma wpływ 
opcja partyjna. Jak skomentuje Pan tę opinię? 

Jest to opinia błędna, nie posiadająca żadne
go uzasadnienia. Osoby wybrane nie mają powią
zań partyjnych. 

Czy w tym roku odbędą się jeszcze jakieś 
konkursy? 

Zostanie na pewno ogłoszony konkurs na dyrek
tora MOK, będzie to w końcu listopada, albo na po
czątku grudnia tego roku. 

5 grudnia odbędzie się uroczyste otwarcie 
pływalni "Kasztelanka". Proszę o informacje 
na temat jej funkcjonowania. 

Szczegółowych informacji na temat udziela dy
rektor obiektu, pan Augustyn Filipczak. 

*(Do momentu zamknięcia numeru grudnio
wego KM nie otrzymałam od pana dyrektora 
interesujących mnie informacji}. 

Na 15 stycznia 2010 roku planowane było od
danie do użytku wyremontowanego domu kul
tury. Czy termin zostanie dotrzymany? 

Termin na pewno nie zostanie dotrzymany, choć 
wykonawca przyspieszył prace. Cały czas monito
rujemy tempo prac, ale opóźnienia nie zostaną nad
robione. Myślę , że będą dwa miesiące poślizgu i re-

alnie patrząc zakończenie prac przewiduję na 
rzec lub kwiecień. ma. 

Międzyrzecki Rejon Umocniony odnióat 
ogrom~y sukces. Został uznany na najcieka-. 
szy ob1e~t tur.yst~:zny w P~lsce. Jakie zmia. 
ny orgamzacyJne 1 mwestycJe planowane są 'l 
tym obiekcie? ~ 

P;~yszlościo~o planuję rozdzielenie MOSiW na : 
częsc sp?rt?wą. 1 turystycz~ą. W tej ostatniej struk. : 
turze zn~jdz1e s1ę MRU. J~ze!i chodzi o inwestycje, , 
to planujemy ~emont drogi dojazdowej, oświetlenia. 
bud~wę parkmgu oraz zaplecza sanitarno-gastro. 
nom1cznego. 

Głębokie było kiedyś perłą turystyczną n 
szego rejonu. Obecnie perła ta mocno pr 
blakła z powodu: ciągłego ubytku wody, br 
ku kanalizacji, problemów z dzierżawami. J 

urząd zamierza Przywrócić Głębokie 
dawny blask? 

Spotkalem się ze specjalistami od ochro 
środowiska z Wrocławia, którzy mają przygo 
wać ekspertyzę, co do przyczyn wysychania · 
ziora. Na jej podstawie będziemy się ubiegać 
przyznanie środków unijnych w zakresie och 
ny środowiska . Podejmiemy też działania ra 
jące Głębokie . Z powodu braku funduszy ka 
lizacja została odsunięta w czasie. 

Czy to prawda, że ratusz zamierza wsp 
finansować muzeum? 

W budżecie zapisaliśmy wsparcie dla muze 
w kwocie 85 tys. zł. 

Porozmawiajmy teraz o promocji miasta. 
Jaki program promocyjny został przez urząd 
opracowany? 

Dotychczas wyemitowano program o Mię· 
dzyrzeczu w telewizji lokalnej. Szczegóły pro
mocji miasta opracowuje pani wiceburmistrz, 
E. Batura. 

Co, według Pana, mogłoby być marką na
szego miasta? 

Numerem jeden jest na pewno MRU. Takim 
elementem może być też sport. 

Ile pieniędzy dostanie Klub Siatkarski 
"Orzeł" z budżetu miasta? 

W projekcie budżetu została zapisana kwota 600 
tys. zł na sport, nie jako dotacja dla klubu, lecz jakd 
promocja miasta. 

W którym miejscu zostanie wybudowany, f 
czemu ma służyć, most na Obrze? 

Na to pytanie najpelniej odpowie sekretarz urzę· 
d u. 

Tadeusz Jankowski: Most połączy ulicę Poznań· 
ską z Piastowską . Wynika to z nowej organizacji ru· 
ch u i przesylu wody i ścieków. 

Czy w parku przemysłowym pojawili się nowi 
inwestorzy? 

Zainteresowanie parkiem jest minimalne. Jedna z 
firm chce postawić tam centrum logistyczne. 

Dlaczego przepadł wniosek o dofinansowa· 
nie remontu dróg lokalnych? 

Zostało złożonych 57 projektów z calego woje· 
wództwa, z czego 14 dostało dofinansowanie. Nasz 
wniosek spełniał wszystkie wymogi formalne, ale iJO: 
prostu zabrakło pieniędzy. 

Na co, w przygotowywanym budżecie, zosta-
ną przeznaczone największe kwoty? 

Na całą sferę edukacji oraz inwestycji. 
Co będzie dla Pana priorytetem w 2010 roku~ 
Bardzo wiele inwestycji związanych z sołectwami 

i obszarami wiejskimi. 
Dziękuję za rozmowę. . 

Anna Kuźmińska-św1de 
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Narodowe Święto Niepodległości 
... to dzień radości , dumy i honoru Polaków. Każdego roku, 11 listopada z całą mocą 

uświadamiamy sobie obowiąz
ki względem Ojczyzny. W tym 
dniu mieszkańcy gminy Mię
dzyrzecz spotkali się przed Po
mnikiem 1 000-lecia Państwa 
Polskiego. 

Dziękujemy wszystkim za 
uczestnictwo i uświetnienie swą 
obecnością tej patriotycznej 
uroczystości. Szczególnie cie
płe i serdeczne słowa kieruje
my do weteranów walk niepod
ległościowych i kombatantów. 

Burmistrz Komisarz Rzą
dowy Marian Sierpalowski w 
swym przemówieniu podkre
ślił, jak ważna jest pamięć i sza
cunek dla tych, którzy walczy
li, oddali swoje życie za wol
ność i niepodległość ojczyzny, 
pracowali oraz przyczynili się 
do tego, że żyjemy w wolnym 
kraju. 

Inwestycja warta ponad 4,5 mln zł 
Przebudowa i rozbudowa Gimnazjum nr 1 i Liceum Ogólnokształcącego polega na 

modernizacji dostosowującej budynek do aktualnych wymogów pracy dydaktyczno-wy
chowawczej. Zadanie to objęte jest 
pomocą finansową z Europejskiego 
Funduszu Rozwoju Regionalnego w 
ramach Lubuskiego Regionalnego 
Programu Operacyjnego w kwocie 
2 391 249,50 zł. 

Inwestycję tę Gmina realizuje 
wspólnie ze Starostwem Powiato
wym w Międzyrzeczu. Wykonawcą 
robót budowlanych jest firma między
rzecka BUD-POL. 

Plac budowy przekazano ekipie 
remontowej w dniu 19 września br. 
Jak zaznacza dyrektor Gimnazjum nr 
1 Alicja Witter, prace remontowe po
stępują na kilku frontach. Dotyczy to 
m.in. wymiany dachu, okien, remon
tu sal gimnastycznych, jak również 
elewacji i ocieplenia budynku. A co 
ważne, pomimo trwającego remontu, 
żadne z zajęć lekcyjnych nie zostały 
odwołane. Odczuwalny jest również 
wzrost temperatury powietrza w kla
sach- dzięki wymianom okien. Dyrek
tor Gimnazjum nr 1 dziękuje nauczycielom, rodzicom, uczniom, wszystkich pracownikom 
szkoły za wyrozumiałość (niekiedy hałas maszyn budowlanych może dekoncentrować) . 
Jednak pomimo małych utrudnień szkoła tętni życiem i spełnia swoją rolę- podstawowy 
cel to przygotowanie uczniów do egzaminów, a do tego z pewnością przyczyni się po
prawa warunków pracy i nauki. 
. Termin zakończenia prac przewidziano 15 grudnia br.- oby warunki atmosferyczne 

me zakłóciły tempa prac. 
Za naszym pośrednictwem, Dyrektor Gimnazjum nr 1 Alicja Witter, w imieniu uczniów i 

pracowników szkoły, składa serdeczne podziękowania Burmistrzowi Komisarzowi Rządo
w~mu Marianowi Sierpatowskiemu, pracownikom Urzędu Miejskiego oraz Starostwa Po
Wiatowego, jak również wykonawcy i inspektorowi nadzoru za sprawny przebieg inwestycji. 

Na zdjęciu : Dyrektor Gimnazjum nr 1 Alicja Witter z projektem wyremontowanej szko
ły -tak wyglądać będzie nasza szkoła. 

Spotkanie z sołtysami 
W dniu 3 listopada br. w Sali Narad Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu spotkali się 

Władze samorządowe, sołtysi oraz działacze sportowi lig wiejskich. Burmistrz Komisarz 
Rzą?~wy Marian Sierpalowski wręczyłlisty gratulacyjne dziękując wszystkim za dobre 
~Ynlki sportowe, życząc dalszej aktywnej działalności przynoszącej sukcesy. Na spotka
mu poruszana była kwestia opracowania, wspólnie z sołtysami , wieloletniego planu bazy 
sportowej i placów zabaw w sołectwach. 

Promocja monografii 
W dniu 17 grudnia br. o godz. 17.00 w Sali Narad Urzędu Miejskiego w Międzyrzeczu 

odbędzie się promocja monografii pt. " Międzyrzecz dzieje miasta". Publikacja przedstawia 
losy Międzyrzecza od pradziejów po czasy współczesne. Zapraszamy mieszkańców gminy. 

Anna Chudzińska 
p.o. Kierownika Referatu Promocji Gospodarczej 

Mie~2ka.ń.com gminy Mię~2yr2ec2 
2 oka.2ji 2b(i2a.jqcych ~ię 

6wiqt '/}o:ź.ego Nar~:zenia 
~kła.~a.m n.a.j~er~ec2n.iej~2e 2yc2en.ia. 

2~rowia. ortl2f:lomy~(n.o~ci. 

Zb(i2a. ~ię Nowy 2010 'P.ok, 
Niech ~f:lełn.i w~2y~tkie ']?a.ń.~twa. 

f:lra.gn.ien.ia. i oc2ekiwa.n.ia.. 

'a urmi~ tr:z. 
t<o-mi~Clr:z. 'P.:z.t::i~o-wy 

MAriCln. SierpClto-w~ki 
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• 1.10.2009 wSkwierzynie na ul. Międzyrzeckiej kierujący samocho-
. d~ m ciężarowym marki Iveco wraz z naczepą niskopodwoziową , na któ-

rej przewazona była koparko-ładowarka, jadąc z kierunku Międzyrzecza , nie za
chował należytej ostrożności przy dojeżdżaniu do wiaduktu kolejowego, w wyniku 
czego zahaczył koparką o filar wiaduktu, co spowodowało, że koparka zjechała 
z naczepy wprost pod prawidłowo jadące samochody osobowe. W wyniku zda
r~enia jed.en z pasa~erów sa~ochodu osobowego doznał obrażeń ciała w posta
CI złamania mostka 1 stłuczenia brzucha. Pozostali uczestnicy zdarzenia doznali 
lekkich obrażeń ciała , po badaniu lekarskim zostali zwolnieni. 

e 4.10.2009 w Międzyrzeczu policjanci Wydziału Prewencji dokonali zatrzymania 
45-letniego mężczyzny, który_ włamał się do sklepu spożywczego , skąd następnie 
zabrał 5 butelek wódki różnych marek o łącznej wartości 100 zł. 

e 9.10.2009 w Skwierzynie policjanci Wydziału Kryminalnego zatrzymali dwóch 
17-latków, którzy dokonali kradzieży piły spalinowej o wartości ponad 3 tys. zł. 
Utracone mienie odzyskano. 

e 17.10.2009 w Międzyrzeczu na ul. 30 Stycznia policjant Wydziału Prewencji za
trzy~ał 39-letni~ kobietę, która kierowała rowerem w stanie nietrzeźwym , miała 
prawie 2,5 prom1la alkoholu w organizmie. 

• 2~.10.2009 w Biedzewie patrol prewencji zatrzymał 59-letniego mężczyznę kie
rującego samochodem marki Fiat 126p w stanie nietrzeźwości. Mężczyzna miał 
ponad 3 promile alkoholu w organizmie. 

e 28.10.2009 w Międzyrzeczu policjanci zatrzymali 2 mężczyzn w wieku 40 i 421at, 
którzy włamali się do domków letniskowych, skąd następnie ukradli koce i krze
sła o ogólnej wartości 400 zł, a ponadto jeden z mężczyzn kierował samocho
dem osobowym marki BMW w stanie nietrzeźwym, miał prawie 1,5 promila alko
holu w organizmie. 

e 29.10.2009 w jednej z wsi gminy Biedzew 29-letni mężczyzna posiadał w miejscu 
zamieszkania broń palną bez wymaganego zezwolenia w postaci dwóch pisto
letów, w tym jeden pochodzący prawdopodobnie z czasów li Wojny Światowej a 
drugi pistolet własnej produkcji , oraz kilka sztyk amunicji. 

Ponad 400 porcji narkotyków 
mogło trafić do młodzieży 

Ponad 400 działek marihuany zabezpieczyli policjanci z Międzyrzecza 
podczas przeszukania mieszkania 20-latka z Kęszycy Leśnej. Za posiada
nie znacznej ilości środków odurzających mężczyźnie grozi nawet do 8 lat 
pozbawienia wolności. 

W środę 14 października policjanci z Międzyrzecza ustalili, że mieszkaniec Kęszy
cy Leśnej w swoim mieszkaniu posiada znaczne ilości środków odurzających. Po
licjanci podczas przeszukania mieszkania oraz budynków gospodarczych 20-latka 
ujawnili około 0,5 kg suszu konopi indyjskich. To ponad 400 porcji narkotyków, któ
re mogły trafić do międzyrzeckiej młodzieży. Mężczyzna został zatrzymany. Proku-

W wywiadzie dla KM burmi$trz-ko~isarz_, .M. Sierpatowski mówi o rewitaliza~Ji 
kompleksu folwarcznego, czyli dawnego PGH Zarńek. Dla mnie jest to wspanią'
ła wiadomość, ponieważ zawsze u~gżalam, • *e ten obiekt należy wykorzysta~. 
Niestety, istnieje w naszym mieście jakaś dziwna prawidłowość, że najpierw trzę~ 
ba coś doprowadzić do ruiny, aby potem, kilka razy" drożej, odbudować. Winn~ 
temu są przede wszystkim inętytucją;cęQtr~Jne w pąstaci różnych agencji. Agen,
cja Nieruchomości Rolnych pozwolifa nar~jnację folwarku, zamiast przekazą9 
ją chętnym za symboliczną z!otów~ę. ;:; , ··. ;? ,j! 

Agencja Nieruchomości Kólejowygh z' 9~nanią pozwoliła na rujnację naszę; 
go dworca PKP i parowozovy~J •. zą~~~~.t p.r~~~azagje chętnym za symbolicz~~ 
złotówkę, a nie szukać jelenta, któr~,9a: '420 tys. 'złY< • . ·t4 

Agencja Rynku Rolnego 'gi~ 9~~.1~ .~ię.~19ro :.H!~pokie i tereny wokół nieg~,· 
Do czego doprowadziło takie .óle\vąR1f_wo;·~@zimy·.~szyscy. ·~l 

Zamek się rozpada i potr~eb? ~~~~·~·~yęp. pi~~i~dzy na jego renowację. Z~f 
stanawiam się, czy nie taniej byl(}.py: p'rzez,!lata' fl1onitorować stan techniczQy 
obiektu i na bieżąco uzupelniFć ubyJ,~i? .. ,,, ...... .. ..f . fl 

Zapobiegliwi Wielkopolanie po~t~pujątą~ od dąwna, albowiem taniej jest ni~ 
dopuścić do rujnacji, niż poter11odbu2,owy~a~.Przykladem może być zespól foj
warczny, po byłym pegeerze 'N Mnip~.r~lCh )·.;Kplo ~ąrnionnej. To właśnie Mnisz~i 
zostały nagrodzone przez Mi.nisterstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi za nowe zą. 
gospodarowanie obiektów p9rolnic;exch. ·łf: 

Mam nadzieję, że kiedyś nasi fóiW,ar ·.f 

ratura Rejonowa w Międzyrze
czu wszczęła śledztwo. 

Za posiadanie znacznej ilo
ści środków odurzających męż
czyźnie grozi do Blat pozbawie
nia wolności. 

To już kolejny w tym roku 
sukces policjantów w zwalcza
niu przestępczości narkotyko
wej. Na początku tego roku po
licjanci z Wydziału Kryminalne
go zatrzymali 60-latka - miesz
kańca gminy M iędzyrzecz , któ
ry przy pomocy 5 osób - drob
nych dilerów, na terenie powia
tu rozprowadzał narkotyki w po
staci marihuany i tabletek eks
tazy. Kryminalni w mieszkaniu 
mężczyzny zabezpieczyli wte
dy prawie kilogram marihuany, 
oraz sprzęt służący do upra
wy konopi indyjskich. Policjan
ci ustalili, że odbiorcami narko
tyków byli uczestnicy dyskotek 
na terenie powiatu. W kwietniu 
zatrzymano 9 dilerów powią
zanych w 2 grupy przestępcze. 
W efekcie tych działań policjan
ci zabezpieczyli ok. 100 g róż
nego rodzaju środków odurzających. Zabezpieczono również sprzęt służący do 
działu narkotyków na porcje. 

w. pa~dzie~niku .z.akończy!o się po.stępowa~ie sądowe, w którym zapadły wyroki 
dla d1lerow. W chwili obecnej ~ą o~e j.eszcze n1ep~a~omocne. Jeden z liczących się 
handlarzy ot~zyr:nał karę 1 rok 1 2 m1es1ące pozbawlenia wolności. Sąd orzekł również 
przepadek p1en1ędzy uzyskanych w drodze działalności przestępczej. 

W Skwierzynie policjanci podczas kontroli znaleźli przy 22-latku 30 woreczków z 
marih~aną. W sierp~iu tego roku policjanci zatrzymali 45-letniego mężczyznę, któ· 
ry posiadał przy sobie ponad 30 gram amfetaminy - prawie 60 porcji tego narkoty· 
ku mogło trafić do młodzieży. 

To tylko część tegorocznych policyjnych "żniw" wśród dilerów. W sumie do końca 
września. zakończono już 31 postępow~ń związanych z przestępczością narkotyko· 
wą, w ktorych ustalono ponad 50 podejrzanych. W prowadzeniu są kolejne sprawy 
dotyczące .posiadania i udzielania środków odurzających i przewidziane są kolejna 
zatrzymania. W ubiegłym roku policjanci z Międzyrzecza zabezpieczyli łącznie ok. 
3 kg marihuany oraz ponad 1000 tabletek ekstazy. 

Oficer Prasowy KPP w MiędzyrzeczU; 
Sierż. Justyna Łętowsk 

JPOCCZYOWY CCJElAO§ 
Mieszkańcy naszego miasta wykazują anielską 

wyrozumiałość, korzystając z usług międzyrzec
klej Poczty. Tłok, kilometrowe kolejki, nieczynne 
okienka, długotrwale oczekiwanie, brak powie
trza, oto "niespodzianki ", czekające na klientów w 
budynku pocztowym. Najgorzej jest przy okienku 
paczkowo-listowym. Sygnalizowanie, przeze mnie, pani Naczelnik powyższych 
problemów, kończyło się rozkładaniem rąk i narzekaniem na małą powierzchnię 
sali. Obserwując ostatnio pocztowy chaos, podczas godzinnego oczekiwania na 
odbiór paczki, zauważyłam, że jego przyczyną jest zła organizacja pracy. 
Naczelnik! Na naszej Poczcie można wprowadzić wiele zmian ułatwiających ży· 
cie klientom. Wystarczy jedynie kilka zmian na stanowiskach pracy. Zmiany te 
nie wymagają nakładów finansowych. Sądzę, że zdążylaby je Pani wprowadzić 
przed świątecznym szczytem. A poza tym: Wesołych Świąt dla wszystkich 
Pracowników międzyrzeckiej Poczty. 

Anna Kuźmińska-Świder 
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'Wszystkim Sympatykom Cl(ultury 
Czytelnikom i (J)arczyńcom 'Biblioteki 

pełnych ciepła, spokoju i radości 
świąt 'Bozego 'Narodzenia 

oraz duzo szczęścia, pomyślności i optymizmu 
w 'Nowym. 2010 '}\oku 

iyczą 
'Pracownicy !Międzyrzeckiego (')środka 'Kultury 

czna ia i Maciej Barszczak, trenująca w międzyrzeckimKlubie Tańca To
FAN DANCE, w ubiegłym i obecnym roku szkolnym tańczyła na turniejach 

rii powyżej 151at klasa C. W tej klasie tanecznej turnieje rozgrywane są osob
tańców standardowych i tańców latynoamerykańskich. 

Wa1·un~~iem awansu do wyższej klasy B jest zdobycie w każdym stylu po 200 punk· 
raz sześć razy miejsca na podium. 
ubiegłyJTl roku szkolnym Maciej i Ania trzykrotnie uzyskali miejsce na podium w tań
stand8.rdowych, a także trzy razy stanęli na podium w tańcach latynoamerykańskich. 
obecnym roku szkolnym para ma za sobą bardzo udane starty na turniejach: 

2009 Ogólnopolski Turniej Tańca Towarzyskiego GEST w Bydgoszczy· 3 miej· 
w tańcach latynoamerykańskich ; 

2009 · VII Festiwal Tańca Towarzyskiego WLEŃ OPEN 2009 we Wleniu - 2 
w tańcach standardowych; ' 

- Ogólnopolski Turniej Tańca Towarzyskiego o Puchar Burmistrza Mia· 
Dolny w Brzegu Dolnym · 2 miejsce w tańcach standardowych i 2 miejsce 
latynoamerykańskich; 

1.2009 · Ogólnopolski Turniej Tańca Towarzyskiego o Puchar Burmistrza Mia· 
Żaryw Żarach · 2 miejsce w tańcach standardowych · 2 miejsce w tańcach laty· 

w Żarach nasza para osiągnęła wymagany limit punktów 200 pkt. oraz ilość 
miejsc na podium w każdym ze stylów tanecznych, co sprawiło, że podczas ogło· 

sędzia główny dwukrotnie ogłaszał uzyskanie przez Macieja i Anię wyż. 
t<mec'znej B w tańcach standardowych oraz w tańcach latynoamerykańskich. 

nięcie klasy B, na tym samym turnieju, jednocześnie w obu stylach tanecznych 
się bardzo rzadko. Bardziej typowym jest, że para czuje się lepiej w jednym ze 
i w nim osiąga wyższą klasę wcześniej. To osiągnięcie udowadnia, że Maciej i 

są równie dobrzy w każdym ze stylów tanecznych. Oni sami zaś twierdzą, że to 
dlatego, że Maciej trochę bardziej lubi tańce standardowe, a Ania tańce latyno· 

.,.,,l,.,ń,.,'-i" co w efekcie daje im tak potrzebną równowagę i sprawiedliwe dzielenie 
oba style taneczne na treningach. Na sukcesmiędzyrzeckiejpary składa 

wszystkim wytężona praca na zajęciach , prowadzonych przez instruktorów 
i Grzegorza Deptę. Dodatkowo para bierze udział w licznych szkoleniach i 
organizowanych przez tancerzy profesjonalnych. 

· kierujemy do Rodziców Ani i Macieja, którzy od wielu lat pasjonują się 
tnw'Ar7 ·v~k iim i bardzo aktywnie uczestniczą w tanecznej edukacji swoich dzieci. 

sen:ą; ~lratiJiujt~my oraz życzymy przyszłych sukcesów w 

OD~K KUI.TURY 
Rozpoczął się rank 
Tańca Towarzyskiego FAN DANCE 

Już od 141at, każdego roku szkolnego, odbywa się taneczna rywalizacja par z 
Tańca Towarzyskiego FAN DANCE z Międzyrzecza i Gorzowa. 

W dniu 151istopada w sali Centrum Tańca FAN DANCE Anny i Grzego·rza: De~>tć 
Gorzowie Wlkp. do kolejnego rankingu przystąpiło łącznie 80 par. Najliczn1iejszą 
uczestników- 16 par stanowiły pary "pierwszego kroku" pow. 9 lat. Międzv1rzec:z< 
trenowani przez instruktora Piotra Soję zajęli wysokie lokaty: l miejsce 
Marika Brodacka, Michał Chojak i Julia Baczyk, Mateusz Chojak i 
wak; 11 miejsce Michał Walkiewicz i Ola Walkiewicz. Równie wspaniale 
ły taneczne umiejętności pary rekreacyjne kat. 9-11 lat, plasując się na 1'7nlnwvl'h 
scach: 1- Mateusz Paszko i Milena Ziębakowska , Marek Leżyński i KI 
nik, 11- Szymon Woźniak i Nina Strzelecka, Jakub Wołk i Natalia Den 
mil Januszewski i Oliwi a Konopa, III- Dawid Woźniak i Aleksandra B 
Wśród par rekreacyjnych w kat. wiekowej 12-131at 11 miejsce zajęli Michał Telega i 
rika Szlach tycz. Maciej Barszczak i Ania Barszczak w kategorii par sportowych 
+ B wytańczyli l miejsce w tańcach standardowych i 11 w tańcach latvnoatmetrvkctńs~ 

Uczestników GRAND PRIX czeka udzial w kolejnych trzech turniejach. 
punktów uzyskanych przez każdą parę zadecyduje o końcowej lokacie w ra 
zonu tanecznego 2009/2010. Parom gratuluje,~y :i ; :t;;Tiii .OcidtE 

Taneczne spotkanie w Skwierzynie 
Piętnaście par dziecięcych z międzyrzeckiegoKlubu Tańca Towarzyskiego FAN DAN· 

CE uczestniczyło w III Skwierzyńskim Turnieju Tańca Towarzyskiego. 
Sala gimnastyczna skwierzyńskiego Gimnazjum w dniu 24 października 2009 r. byla 

miejscem rywalizacji ponad 100 par, startujących w 9 kategoriach, reprezentujących kluby 
z terenu województwa lu
buskiego. Taneczne umie· 
jętności oceniała S-osobo· 
wa komisja sędziowska. 
Najbardziej liczną grupę 
stanowily pary w kat. 8-9 
lat H, bylo ich aż dwadzie· 
ścia i tym bardziej cieszą 
wysokie lokaty par z Klubu 
FAN DANCE: 

e l miejsce (równorzęd· 
ne) - Michał Żabka i Ma
rika Brodacka, Mateusz 
Chojak i Karolina Nowak, Michał Chojak i Julia Baczyk 

e li miejsce- Damian Mach i Kamila Kołacz 
e III miejsce (równorzędne)- Szymon Nisiewicz i Julia Siemieniak, Michał i Alek-

sandra Walkiewicz, Jakub Gajewski i Oliwia Komorowska 
W kat. 8-9 lat G: 
e 11 miejsce · Szymon Woźniak i Nina Strzelecka 
e III miejsce - Jakub Wołki Natalia Denisewicz 
e IV miejsce - Dawid Woźniak i Aleksandra Bronowieka 
W kat. 10-11 lat G startowało łącznie 9 par i trzy pierwsze miejsca wytańczyły pary 

z międzyrzeckiego Klubu: 
e l miejsce· Michał Okal i Zuzanna Rywak 
e 11 miejsce· Marek Leżyński i Klaudia Osadnik 
e III miejsce · Kamil Januszewski i Oliwia Konopa 
Mateusz Paszko i Mi Iena Ziębakowska uzyskali 11 miejsce w kat. 10-111at F, a na III 

miejscu w tej grupie uplasowała się para Michał Te lega i Marika Szlachtycz. 
Tancerzom gratulujemy udanego startu i życzymy powodzenia na kolejnych turniejach. 

XX SPOTKANIA 
GRUP KOLĘDNICZYCH 

l JASEŁKOWYCH 

PREZENTACJE POWIATOWE 
dla zespołów szkół podstawowych 

i gimnazjów 

6 stycznia 2010 r. godz.10.00 
Sala w Internacie Specjalnego Ośrodka 

Szkolno-Wychowawczego w Międzyrzeczu 

Zgłoszenie udziału: do dnia 18 grudnia 2009 r. w biurze MOK 

Zapraszamy 
• 1\\P.l.Y 'Illf .l'i!! t; .:. :ł 
!UlFI!061l.K "'Ui.:fUih' 
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W dniu 13 listopada 
pw. Pierwszych Męczenników Po/ski obch 
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gestami, mimiką twarzy pozostałych 
· dyph ą~<~orólłJ. ~wszystko to rozgrywało się na tle wprowadzającej średn· 
n~:aur~,> ~re?yzyjnie do?ranej muzyki /chorału, śpiewów lednickich, utworu 

: gęlisa ;t;~ : Mórricone,;Bogurodzicy i in./. Dramaturgię pamiętnych 

sięcialecia istnienia. .. . ... .r<. , .. ,, . ; +, ,:.·:, 
Na uroczystości odpustowo - dziękczynne , przybyli zaproszeni przez kusto-. 

sza ks. Marka Rogeńskiego SAC, liczni goście- dostojnicy diecezjalni i zakonni,<. 
przedstawiciele władz miasta i powiatu, kaplani dekanalni, księża pallotyni; sio- ·· 
stry reprezentujące wspólnotę franciszkanek, nazaretanek i elżbietanek; klery~ 
cy oraz wierni. Przed rozpoczęciem Mszy św., którejprzewodniczył JE BR ~te-. 
fan Regmunt, wszyscy zgromadzeni w Sanktuarium obejrzeli przepiękniewyre
żyserowane misterium męczeństwa Pięciu Braci pt. "Takie były począł·. 
ki wiary w narodzie polskim", w wykonaniu uczniów z klas 4-6, ze S~koly. 
Podstawowej nr 3 im, Powstańców Wielkopolskichw Międzyrzeczu. Ten OJ~G~- ' 
dzienny poruszający, a przede wszystkim perfekcyjnie dopracowany po~ .kaz: 
dym względem spektakl, przygotowały katechetki z SP3 - mgr Irena l<1han 1··· ·· 

~~~oyvąły efekty świetlne i audialne, które fantastycznie współgrały wi 
prz'ygótbwaną sce~ografią i kostiumami występujący~h. W postacie tjer1ea\rktll 

s. Joanna Kierbiec FRM. 

~ąną. l?.ąaką,Mat~9sza i Krystyna wcielili się Jakub Slusarek, Bła 
n·iaki•Mateusz Osadnik z kl. VIAoraz Jakub Malinowski z kl. IVA i ur2:eac111 
~y.rwi9~zkl. VID.·Zbójców odegrali: Igor Szymański !VIA/, !<amii G 
ski IVC/ oraz !<amii l<asperczak i Michał Turecki IVB/. 
· Misterium zakończyło się niesamowitą sceną: oto dusze pięciu zamo 

nych zakonników otaczają sanktuaryjny Stół Ofiarny i wznosząc swój 
ręce ku Niebu, ukazują wszystkim sens swojego męczeństwa. Owa scena 
lazlą Vv'ępaniale 'odzwierciedlenie w homilii wygłoszonej potem przez bpa 
munta, który ·zacytował słowa pochodzące z biblijnej Księgi Mądrości: 

Warto w kilku slowach zrelacjonować owo wspomniane widowisko, aby przede 
wszystkim podziękować młodym aktorom za ich emocj?.~a~ne.za~ng.?,~?~:fni~.~> 
jakie wykazali wcielając się w role zarówno braci zakonmkow Jak 1 zbojcow.; 

Kluczową postacią Misterium był Bruno z Kwerfurtu, którego zagr~ł ~9~en kL. 

SR~aV((~~!Ayych są :w ręku Boga i nie dosięgnie ich męka. Zda/o się oczom 
p(ch, że ROmarli, zejście ich ROCZytano za nieszczęście i odejście od nas za 
c,eptwierie, a onitrwają w ROkoju." 

Obejrzane w czasie j~bileuszowych uroczystości Misterium umożliwiło 
nietylko,.duchowe :przeżycie wydarzeń sprzed tysiąca lat, ale dało też 
godnyd~· n~~lado'Nania pla wszystkich nauczycieli- historyków oraz IAII/f"·nnu,.",. 

ców dzieCi i młodzieży- oto jak skutecznie i sugestywnie kształtować w m 
VI B, Kacper Rodziewicz. Pojawiwszy się na początku spektaklu, zasiadł przy 
spisywaniu dziejów z pierwszych lat chrześcijaństwa na?iemia9h 

n-:~rnrlr\\A/!:1 świadomość i tożsamość. 

pewien czas przerywał pisanie i na glos od 

"Daruj wszystko odpuść wszystko, nie licząc czy było mało czy dużo" 
Bł. Michał Kozal 

w konfesjonale, ile razy trzeba stanąć przy Ołtarzu, czy 
głosić Słowo Boże. Zawsze służył pomocą. Tam byli wspa. 
niali ludzie, mający swoje problemy, ale zawsze otwarci na 
kapłana, a poprzez to na Boga. Do dzisiaj mam tam wielu 
przyjaciół. Chociaż posługiwalem w tej parafii tylko rok, to 
jednak było to wspaniale doświadczenie. Bóg upomniał sit o 

Jak by ksiądz scharakteryzował w obecnym cza
sie szkołę, nauczyciela, dom rodzinny? Rozmowa z Księdzem Markiem Rogeńskim, 

proboszczem Parafii pw. Pierwszych Męczenników Polski Trudno jest napisać kilka slów charakteryzując te różne 
instytucje, chociaż ze sobą powiązane . Każda ma swoje 
zadanie do spełnienia w kształceniu dzieci i młodzieży. 
Wszystko zależy od ludzi. Jeżeli w każdej z tych instytucji 
są ludzie o wielkim sercu i otwarci na dialog i współpracę, 
to jest wspaniale. Oczywiście muszą ściśle współpraco· 
wać z Łaską Bożą . Na pewno dzisiaj szukamy ponownie 
autorytetów, które gdzieś zagubiły się w tym zachlyśnię· 
ciu wolnością. Te instytucje my tworzymy i od nas zale
ży, jakie będą. Dzisiaj mamy wiele wspaniałych , chociaż 
są one ciche i skromne. Na nich trzeba bazować w tym 
kształceniu nowego pokolenia Polaków, aby dla nich sio· 
wa Bóg Honor Ojczyzna byly najważn i ejsze. 

Czy może ksiądz opowiedzieć o swojej drodze 
do kapłaństwa? 

Słowa bł. Michala Kozala, męczennika 11 wojny świa
towej stały s ię mottem mojej posługi kapłańskiej. Od 
dziecka słyszalem wiele wspaniałych słów o tym bisku
pie męczenniku z ust kapłanów w mojej rodzinnej parafii. 

Moja droga do kapłaństwa była z jednej strony prosta, 
ale z drugiej bardzo długa. Jako miody chłopak zostałem 
ministrantem, a potem lektorem w mojej rodzinnej parafii. 
Kaplani opiekujący się w tamtym czasie ministrantami, 
byli rzeczywiście wedfug Bożego Słowa. Troszczyli się o 
dzieci i młodzież ministrancką . Organizowali wiele spo
tkań, wyjazdów, a przede wszystkim kładli nacisk na to~~ 
mację i modlitwę. Wielki akcent polożony był w formaCJI 
na powolania do życia kapłańskiego i zakonnego. Z du
żej liczby ministrantów aż 12 postanowiło pójść do róż
nych seminariów, nie tylko diecezji. Byli klerycy u Palloty
nów, Franciszkanów, Paulinów, Orionistów, Salezjanów. 
Dziewczęta z ruchu oazowego również wybierały drogę 
powołania . Dzisiaj z tej mojej parafii jest z tamtych cza
sów sześciu księży i dwie siostry zakonne. 

Po skończonej szkole średniej postanowiłem pójść do 

seminarium diecezj~lnego i tak się stało . Jednak po mie
siącu zabrałem dokumenty i wybrałem inną drogę . Pra
cowalem naprawiając ciągniki i maszyny rolnicze, a jed
nocześnie walczyłem z tym głosem Bożym. Po dwóch la
tach służby wojskowej, krótkiej pracy, postanowiłem jed
nak pójść do seminarium. Wybrałem wspólnotę Księży i 
Braci Pallotynów. Najpierw był Nowicjat, potem Semina
rium w 0/tarzewie. Mozolne poznawanie Boga i studio
wanie tego wszystkiego, co jest konieczne do przyszlej 
posług i kapłańskiej. 

Wreszcie przyszedł upragniony dzień 8 maja- Uroczy
stość Świętego Stanisława, kiedy wraz z moimi 24 współ
braćmi otrzymałem Święcenia Kapłańskie. 

Jaka była Księdza pierwsza parafia, i jakie pierw
sze wrażenia stamtąd? 

Zgodnie z wolą ks. Prowincjała wraz z dwoma współ
braćmi z mojego roku zostaliśmy skierowani na pierwszą 
parafię do Chełmna nad Wisłą. Jest to piękna duża para
fia. Miałem wówczas wspaniałego proboszcza, chociaż 
młodego kapłaństwem, ale wielkiego serca. Nauczył nas 
milości do parafian, wielkiej kultury. Uczył, jak służyć czło
wiekowi, nie licząc, ile czasu trzeba poświęcić na posługę 

Czego chciałby ksiądz życzyć swoim Parafianom, 
Czytelnikom Kuriera? . 

Życzeń zapewne jest wiele. Zyczę wszystkim Para· 
fianom, Czytelnikom, abyśmy szli razem w przyszłość. 
Niech słowo solidarność będzie dla nas na pierwszym 
miejscu, bo wtedy będziemy szli razem. Razem, ale z 
Bogiem i obok drugiego człowieka. Widząc tego, który 
jest blisko i daleko. Życzę, abyśmy często spotykali się w 
tych radosnych chwilach, jak również byli razem wtedy, 
gdy jest nam ciężko . 

Dziękuję za rozmowę. 
Kazimierz Kulas 

SPRZIDAII Wl WYłłAJMil 
nieruchomość 

położoną w Międzyrzeczu 

przy ul. Waszkiewicza, o pow. 2.600 m2 

z budynkiem biurowo-magazynowym 

o pow. ok. 300 m2 

tel. 506 195 140 
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W dniu 10.1 1.2009 r. Areszt Śledczy w 
Międzyrzeczu z okazji obchodów Świę
ta Niepodległości zorganizował uroczy
stą akademię, w trakcie której zgodnie z 
obowiązującymi przepisami mianowani 
na wyższe stopnie służbowe zostali: kpt. 
Agn ieszka Wietrzyńska, kpt. Stani
sław Kubeczka, por. Krzysztof Reszot, 
sierż. sztab. Wojciech Mejza, st. sierż. 

Grzegorz Sawiński, plut. Wojciech Ro
maniuk. Ponadto odznaką resortową "Za 
zasługi w pracy penitencjarnej" przyznawa
ną przez Ministra Sprawiedliwości, za do
tychczasowy wysoki poziom pracy i za
angażowanie w wykonywanych obowiąz
kach , odznaczeni zostali: Odznaką Złotą
mjr Paweł Kaczmarek oraz chor. Marek 

Śmiałek ; Odznaką Brązową - chor. Mi
rosław Szmyt. 

W uroczystości udział wzięło ponad 94 
funkcjonariuszy AŚ w Międzyrzeczu , obec
nością swoją zaszczycili ją także Pan Sta
rosta Międzyrzecki Grzegorz Gabryelski, 
Pan Komisarz Rządowy-Burmistrz M iędzy
rzecza Marian Sierpalowski oraz ks. pro
boszcz Parafii Sanktuarium Pięciu Braci 

Męczenników Marek Rogeński. 
Dzięki współpracy Pani Kierownik Klu

bu Garnizonowego w Międzyrzeczu , w któ
rym miało miejsce spotkanie, Pani Dyrek
tor Szkoły Muzycznej l Stopnia w Między
rzeczu zapewniającej doskonałą oprawę 
muzyczną, akademia była bardzo uroczy
sta i niepowtarzalna, a uczniowie Szkoły 

11. Listopada w Klubie Garnizonowym od południa odświętne spotkania, akademie 
służb mundurowych. Po zmroku zaplanowany jest uroczysty Wieczór Patriotyczny. Roz
pocznie go " Hymn Polski" w wykonaniu Międzyrzeckiego Chóru Kameralnego pod dyr. 
Wojciecha Witkowskiego. W programie usłyszymy "Rotę" (muz. F. Nowowiejski, sł. M. 
Konopnicka), pieśń z XIII w. "Gaude Ma ter Polonia" i " Modlitwę o Pokój". Po występie 
naszego świetnego chóru w spektaklu wystąpi młodzież z sekcji teatralnej Klubu Gar
nizonowego. 

Małgorzata Chicuń, Dominika Nestorowska, 
Jakub Brożek, Rafał Skibicki, Michalina Ślusa
rek, Anna Wierzbicka, Paweł Draszba i Jakub 
Ślusarek pokażą nam, czym jest, czym patriotyzm 
może być dzisiaj dla młodego pokolenia. Jak go od
czytuje, interpretuje w tekstach Gałczyńskiego , Ró
żewicza , Szymborskiej, Grochowiaka, innych twór
ców. Osobowość, rocznik, tożsamość pokoleniowa 
to od wieków inne spojrzenie na patriotyzm, na oj
czyznę, to nowe szukanie odpowiedzi na pytanie, co 
te pojęcia znaczą dla młodego człowieka . W spek
taklu wyreżyserowanym przez Jolantę G lurę wyko
rzystano oryginalną muzykę filmową w połączeniu ze 
znanymi melodiami patriotycznymi. 

Rocznica Niepodległości. Śpiewajmy, cieszmy się. 

dobroci dla zwierząt 
noszę się z zamiarem opisania tego, co w nas jest fałszywe . W grudniu, 

innym miesiącu , to fałszerstwo wychodzi na wierzch. Przez cały boży rok 
lęc;:imyna siebie, rozdrapujemy do krwi rany. Do ostatniej krwi. Dzieje się tak 

, w życiu społecznym, rodzinnym i dosłownie wszędzie. A w grudniu, nagle w 
'-'·, _._,. __ .. się aniołami pokoju. Składamy sobie życzenia. Wszystkiego najlepszego 

na\Yzajem do siebie. Kupujemy prezenty. Parniętamy nawet o biednych. Zbie
nich dary. Zamierzamy ich również zaprosić do wigilijnego stołu, bo " przecież 

ludzie". Niechże sobie posiedzą z nami, w naszym ciepełku. A co tam, nie ubędzie 
jeśli raz w roku damy im miseczkę strawy. A co to nam szkodzi. To nic, że są 

1m e oa1::nnac~:v, w wyliniałych futerkach okutani siedzą. My ich nakarmimy. Pośpiewa
Na przykład tę "W żłobie leży". Ta do nich najbardziej pasuje. Oni też 

leżeli, jak skulone, przestraszone zwierzęta, w żłobie biedy, alienacji. Po
nieiaradność życiową, aż do następnej "świątecznej biby", będą postrachem 

'"ńh · ,l,.;,,.,·· •. ·•··· .. ·· ,.,., Będą postrachem dla tych, którzy wymyślili system •. w któ~ym liczy 
wybranej jednostki, a nie dobro jednostki ludzkiej, traktowaneJ podmiotowo. 

dobroci dla ludzi, ale dla ludzkich "zwierząt". 
Irena Zielińska 

Muzycznej specjalnie dobranymi utwora
mi na tą okoliczność podnieśli w znacz
nym stopniu rangę tego spotkania. Zgro
madzeni goście mogli poznać nie tylko tra
dycję związaną z nominacjami na wyższe 
stopnie, ale także rys historyczny Święta , 
przygotowany i przedstawiony przez funk
cjonariusza jednostki mł. chor. Przemy
sława Witwickiego. 

Jakość i profesjonalizm, oprawa mu
zyczna, a także dobrane na tą okoliczność 
miejsce akademii, w calości przygotowanej 
i prowadzonej przez funkcjonariuszy Dzia
łu Kadr, ppor. Roberta Szarietlę oraz mł. 
chor. Roberta Gołębiewskiego , a także 
Dyrektora Aresztu Śledczego ppłk. Józe
fa Berlińskiego , pozwoliła ukazać Służ
bę Więzienną , jako formację profesjonał-

nie wykonującą swoje obowiązki służbo 

we. Na uwagę zasługuje fakt, iż funkcjona
riusze SW, dosyć rzadko spotykani przez 
mieszkańców naszego miasta, oczywiście 
z uwagi na charakter swojej służby, mie
li okazję być zauważeni , o czym świad
czyć mogło zdziwienie przechodniów, wi
dzących kilkudziesięciu umundurowanych 
funkcjonariuszy przed Klubem Garnizono
wym. Kontynuacją obchodów ww. Święta 
było uczestnictwo delegacji funkcjonariu
szy Służby Więziennej w dniu 11 .11.2009 
roku pod Pomnikiem Tysiąclecia , która zło 
żyła symboliczną wiązankę upamiętniającą 
tą uroczystą chwilę. 

Oficer Prasowy Aresztu Śledczego w 
Międzyrzeczu 

ppor. Tomasz Ciesiółka 

Kto śpiewa , świętuje, robi to po dwakroć. Żeby nie poprze
stać na biernym uczestnictwie w Święcie narodowym, za
chęcić do aktywnego włączenia się w Rocznicę , kier. Klubu 
G. Wiesława Murawska przygotowała dla chętnych teksty 
popularnych pieśni patriotycznych. Część widzów spekta
klu to goście z Bledzewa, członkowie Zespołu Ludowego 
"8/edzewiankF', z sołtysem Bledzewa Romanem Polańskim , 
który zaimponuje nam swoim wyrazistym barytonem. Przy
byli do nas akurat w dzisiejszym świątecznym dniu z rewi
zytą na zaproszenie pań uczestniczek spotkań w ramach 
"Babskich Wtorków". 

IMPULS W. SKOTNICKI 

Systemy a l a rm owe 
Telewizja przemysłowa 
Instalacje elektryczne 

Iwona Wróblak 

Montaż, instalacja, serwis 
Wieloletnie doświadczenie tel. 502 61 O 136 
Solidnie i profesjonalnie 
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l,lłZI~J)J~ 1\rszYS'riilłl NilłJI{il 
Aktualnie 34 słuchaczy kontynuuje zajęcia w ramach lektoratu języka nie

mieckiego. Mgr Monika Makowska-Maleńczyk, lektor- niezwykle przystęp
nie i interesująco objaśnia słuchaczom kolejne ćwiczenia i zwroty językowe. A 
słuchacze ... dziś z niezwykłym przejęciem opowiadają o tym, jak przygotowu
ją urodzinowe prźyjęcie i kto im w tym pomaga. Oczywiście po niemiecku - i 
to całkiem nieźle . 

ZNill{f)łii'rY 1\TYJ{ł_,J.\1) 
W poniedziałek 14 grudnia o godz. 12-tej w sali starościńskiej naszego mu

zeum gościć będziemy znakomitego wykladowcę Uniwersytetu Szczecińskie
go ks. prof. dr. Andrzeja Oczachowskiego -wybitnego biblistę i wykladow
cę na kilku uczelniach. Ks. prof. w swym wykladzie omówi "Biblię -jako księ
gę chrześcijan" 

Sł.,IJł~llilł~Z ... 'ri~Ż ł~Zł.,ł)l\rll~l{ 
W pierwszych, słonecznych dniach jesieni 40 naszych słuchaczy wybrało się 

dolasu-wszak słuchacz też człowiek i las odwiedzić powinien. Grzybobranie
było raczej mierne -wszystkiego chyba 7 grzybków, za to pieczenie kiełbasek 
i chlebka - znakomite ... Stoły szybko zastawiliśmy wybornym, piknikowym ja
dłem. Było niezwykle sympatycznie i naprawdę przyjemnie. Z podziwem zwie
dziliśmy pięknie urządzoną przez Nadleśnictwo M iędzyrzecz ścieżkę dydaktycz
ną. A potem po lesie niosła się wszystkim znana pieśń o tym ... jak plonie ogni
sko i szumią knieje a druh opowiada starodawne dzieje. Jesienne spotkania w 
pięknych międzyrzeckich lasach staną się naszą tradycją . 

Tą drogą do Nadleśnictwa Międzyrzecz ślemy studenckie BARDZO DZIĘ
KUJEMY. 

NII~ł~ll l,f)l,ł.,YNII~ fjlłf)łllil ŚI,II~l\r 
Z początkiem roku akademickiego rozpoczął zajęcia nasz, mały zespól śpie

waczy "Krąg". W każdy piątek- w holu klubu - blisko 30 słuchaczy umila swój 
wolny czas nucąc znane, polskie piosenki. Niektóre z nich pięknie brzmią już w 
układzie na 2 glosy. To nasz sposób na aktywne i niezwykle przyjemne spędza
nie wolnego czasu, to także realizacja hasła "sami - sobie". 

NII~Zl\rYI{ł.,Jl lłl~l,lłi~ZI~N'rilł~,Jil 

łiii~I)ZYiłZI~ł~Zll 1\r l,f)ZNilNIIJ 
55 słuchaczy (tyle jest miejsc w autobusie) wyjeżdża 2 grudnia do Poznania 

na spektakl opery St. Moniuszki "Straszny dwór" Przed wyjazdem, na specjal
nym spotkaniu 25 listopada, wyjeżdżający wysłuchali prolog opery "wiwat wolny 
stan", potem piękny fragment mazura i wreszcie słynną arię Skuloby "Ten zegar 
stary" i arię Miecznika "Niech mu będz ie". Wszyscy także otrzymali streszcze
nie libretta. Jest to już drugi wyjazd do opery- w roku ubiegłym podziwialiśmy 
naszą narodową operę - wspaniałą " Halkę" także St. Moniuszki. Serdecznie 
dziękujemy Dyrekcji Szkoły Muzycznej za udostępnienie nagrań muzycznych. 

Sl,f)'rlii.\Niil Z łlłJZYiii\ 
W listopadzie podziwialiśmy piękną muzykę rosyjską, w szczególności zaś 

kompozycje wielkich rosyjskich romantyków a już 15 grudnia w ramach cyklu 
"Tego jeszcze nie słyszeliście" wysłuchamy artystów Filharmonii Poznańskiej w 
koncercie "Christmas czy Boże Narodzenie?" Oczywiście , będą najpi ękniej
sze polskie kolędy. Dowiemy się, co śpiewa się na świecie w okresie Bożego Na
rodzenia i jakie są świąteczne zwyczaje w innych egzotycznych krajach. Na kon
cert zapraszamy także sympatyków MUTW. Aula szkoły muzycznej godz. 14.30 

S'rtJI)I~Nł~lilł ... "ł~Ił~llil Nf)f~" 
Po raz drugi słuchacze MUTW spotkają się w czwartek 17 grudnia w re

stauracji "Piastowska" na tradycyjnym opłatku- pierwsze wigilijne spotkanie 
zorganizowaliśmy w roku ubiegłym ... Dzięki niezwyklej gościnności Pani Tere
sy Łuczak- to wigilijne spotkanie- urządzane niemal jak u naszej mamy- jest 
niezwykle sympatyczne i dostojne. Oczekiwane jest przez słuchaczy już od kil
ku tygodni. l znów rozlegnie się studencka niezwykle urokliwa "Cicha noc". A 
potem ... jak w roku ubiegłym , życzenia od wszystkich do wszystkich- zdrowia 
szczęścia i wszelkiej pomyślności. 

(§ oka~ji naddiodzącydi 
świąt CBożego CJ'@rodzenia 

- wszystkim Sfudiaczom, Symyatykom 

i 9?rzyjaciofom %ędzyrzeckiego 

Vniwersytetu Cfrzeciego CWieku 
skfad'amy życzenia d'użo zd'rowia, szczęścia, 

yomyśfności oraz syefnienia 

wszystkich osobistych marzeń. 

ZarządMVTW 
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żylaki ~oń czyn Cłolnyćli;,zakrz~pice, stqpą cukfz'ycow;a, · 

badania iektoskopowe) , · · 

Przyjmuje w· środy 
w godzinach od 16°0 do .. 17°0 

Międzyrzecz, ul. Rynek 2 
przy aptece "Ratuszowa" · 

teł. o ·· so2 5515 79 

PRYWATNY GABINET LEKARSKI 
Teresa Maleńczyk- Taborowska 

Specjalista chorób wewnętrznych 

Przyjmuje w czwartki 
w godzinach od 1630 do 18°0 

Międzyrzecz, os. Centrum 3 
przy aptece "Aspirynka" 

(wejście od strony osiedla) 

tel. O 600 317 241 

US.Gi- INTERNISTA~ EKG ... 

~~l)IC:US.· - Rys?JśJ.rd ":~is,.f 
' ;_;,::. ,:, '-~ _. '- :-:··--_,. _:_ :~·:_ . <- ·: 

9 .. : .. 0 ........ •. :B~JENNIE .. ~. rejestJ;acją·tele ............ (o. 'i1ic .. zria 
-- :~_- . )<"-·' :::· ·:-::p:: ,:. -- _: . -.. :.:- .. ' ) :::::-' ' =~' - ::.:.: :,. ,=: ·-.::,_,::':.-=··:,:)_::::-- - - - - -

,;::=.d:_:<:~ 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 

Przyjmuje 4 i 18 grudnia 
w godz. 16.00- 18.00 

Międzyrzecz, os. Centrum 3 
przy aptece "Aspirynka" (wejście od strony osiedla) 

Rejestracja telefoniczna: 0608 802 553 

Janusz faskowicz 
Specjalista ortopedii 
i chirurgii urazowej 

Przyjmuje w poniedziałki 

w godzinach od 15°0 do 17°0 

Międzyrzecz, ul. Rynek 2 
przy aptece "Ratuszowa" 
teł. O 601 55 61 67 

Khntakf,' tei. tloiti '(095)) 4iJ8T;_48 
lub apteka (995) 741-60-48 
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!lil~lllil)1i1i!li'!t9l~ '~tqrycH"i1ai€!zai ; B~il : związek Zawodowy Górników i Towarzystwo Sportowe "Wisła". 

yHnnjej:scową 1 sZk:olę podstawową w Sobótce, 
~awoc:lo~wa · bZtmłe Górniczą w Stąporkowie. W la-
1964Qdbylzarsaclniczą służbęwojskową w. Szczeci
nńr•71/l 'c: •7~~"'"" podoficerską w stopniu plutonowego, 

e zawód kierowcy. Po powrocie z wojska 1 
r<)zpocząl służbę w Milicji Obywatelskiej w Kra-

1965 -1966 ukończył Szkolę Milicyjną w Szczyt· 
października 1966 roku zawarł związek małżeński 
z Panowic. Przez kilka lat pracowal w Legnicy i od 
iędzy'rzeczu, gdzie ukończyłliceum ekonomiczne 
. Pracowal jako kierowca w milicji, następnie policji do przejścia na eme-
1991 roku. Służbę zakończył w stopni starszego sierżanta. Mial córkę i 
dwiewnuczki i trzech wnuków. Henryk Chmielewski został odznaczony: 

"Wzorowy Kie-

W dniu 24 sierpnia br. z wielkim bólem pożegnaliśmy naszego ko legę Henryka. Trud. 
no jest o Heniu pisać jako osobie nieobecnej, lecz chcę w imieniu całej policyjnej rodzi
ny emerytów i rencistów przekazać kilka słów jak go zapamiętal i śmy. W opinii kolegów 
ze służby, przełożonych, znajomych i wielu mieszkańców Międzyrzecza , Henryk_ by! naj. 
bardziej pokojowym milicjantem później policjantem; Jego motto życiowe to nikomu nie 
szkodzić, ani tym bardziej nikogo nie skrzywdzić, a przede wszystkim być uczynnym dla 
innych. Wielu z nas pamięta , że zawsze mogliśmy na nim polegać. Udawało mu się zde. 
cydowanie częściej tak postępować, chociaż wykonywal zawód, który nie byf łatwy w re
alizacji tego celu. Pracowal jako kierowca komendanta milicji, mial ich kilku, a łącznie z 
zastępcami , kilkunastu. Ileż to barwnych historii wielokrotnie opowiadał nam, jakie prze. 
żył ze swoimi przełożonymi i kolegami ze wspólnej służby. Przy czym były to fakty (cza
sem niesamowite), które miały miejsce. Był człowiekiem niezwykle skromnym i prostym, 
szczerym do bólu, a jednocześnie wspaniałym kolegą , powszechnie lubianym i szanowa
nym przyjacielem. Dlatego tak bardzo chcieliśmy i zabiegaliśmy, aby zawsze był z nami 
na organizowanych przez nasze Stowarzyszenie spotkaniach i imprezach, podczas któ

rych dostarczai nam tyle różnoraki ej rado
ści . Opowiadał różne barwne historie, które 
przeżył w swoim życiu. Nie koloryzowal ich, 
ale opowiadał w swoim stylu. Był niesamo
witym, trudnym do opisania żartownisiem. 

W dniu 14 czerwca br. wspólnie z Hen
rykiem i całą jego rodziną, pożegnaliśmy 
jego żonę Irenę, która nagle zmarła po dłu
giej chorobie. Podziwialem kolegę Henryka, 
że był taki spokojny, opanowany i pogodzo
ny z losem, jaki przyszlo mu i jego najbliż
szym dzielić. Powiedziałem kolegom, że to 
dobry znak, iż ta śmierć nie załamała go. 
Wiedzieliśmy przecież , że od kilku lat zma
ga s i ę z ciężką i nieuleczalną chorobą, cho
ciaż nigdy się nie skarżył, nigdy nie narze
kał. Szybko jednak okazało się, że choroba 

wykorzystała stan podłamania samotnością i zdradliwie zaatakowała . Na pogrzebie żony 
zapraszał nas na spotkanie, do którego jednak z różnych powodów nie doszło. Widocz
nie plany Boskie były inne wobec niego i spotkamy się, ale tam gdzie on już jest. ... Hen
ryku pozostaniesz w naszej pamięci. 

~~~fu,i*:Q~;~~~i,f~l~ł:ii;~li·~;\ i,::r·i t(ii !! :iii •. i < >··• 
Józef Kaczmarek 

W uzupełnieniu artykułu zamieszczonego w numerze listopadowym, podaję listę 
uczniów, którym zostały przyznane stypendia przez Lubuskie Stowarzyszenie Po
mocy Szkole w Gorzowie a które wraz z listami gratulacyjnymi zostały im wręczone 
20 października. Stypendia całoroczne otrzymali: ANETA RZEPSKA, ucz. kl. l LO 
w Międzyrzeczu, KAMIL SZALA- kl. III Gimnazjum nr 2 w Międzyrzeczu, MICHAŁ 
PASEWICZ · kl. VI SP Kalawa. 

Stypendium okolicznościowe otrzymali BARBARA TEREJKO - kl. VI SP nr 4 w 
Międzyrzeczu i PIOTR KALIŃSKI· kl. III Gimnazjum w Brójcach. 

Na spotkaniu w Starostwie bardzo ładnie zaprezentował się Kamil Szala twier
dząc , że ON niczego nadzwyczajnego nie robi, tylko uczy się. Tymczasem bierze 
udział w różnych konkursach, zadaniach i godnie reprezentuje swoją szkołę. Co do 
Piotra Kalińskiego, to ostatnio leczy kontuzję mięśni nóg, ale na, siłowni zapamięta
le ćwiczy górną część ciała i wybiera się na obóz sportowy do Swieradowa Zdroju. 
Jest bardzo zdeterminowany. 

Nagrodzonym życzmy wytrwałości i sukcesów. 
W. Murawska 

Kamil Szala z wychowawcą 

Projekt "Rozwój i upowszechnianie ak· 
tywnej integracji"byl realizowany przez Po
wiatowe Centrum Pornocy Rodzinie. Od 
czerwca do września uczestnicy Warsz
tatów Terapii Zajęciowej DPS brali udział 
w zajęciach. Fotoreportaż i niektóre pra
ce wykonane przez nich można obejrzeć 
w holu Biblioteki Publicznej. 

Uczestniczyli w dziesięciu projektach, 
dziedzinach aktywności społeczno - za
wodowej. O ich przygodzie w przyswaja
niu nowych umiejętności świadczą liczne 
zdjęcia z zajęć, i rzeczy, które wykonali. 
Wiele z nich to małe dziełka artystyczne. 
Są nimi z dużym prawdopodobieństwem 
kompozycje jesienne bukietów, z liści i in· 
nych materiałów, każda inna, artystycznie 
wysublimowana. To pokłosie niedawnej 
XII Olimpiady Umiejętności Zawodowych 
Uczestników Warsztatów Terapii Zaję 
ciowej. Kto odwiedził w tym czasie Halę 
Sportową, był pod wrażeniem ogromne
go potencjału ludzkiej kreatywności, jaka 
wyzwolić się może dzięki wytrwalej, profe· 
sjonalnej pracy instruktorów i kadry WTZ i 
DPS. Dzisiaj na wystawie tylko kilka z po
wstałych wtedy prac. 

Jak powstaje papier czerpany? Uczest· 
nicy mogli sami wziąć udział w procesie 
technologicznym, ozdobić końcowy efekt 
według własnego pomysłu, a wyobraźnię 
mają rozbudzoną. Na zdjęciach widać, jaką 
frajdę przyniosło im zrobienie czegoś wła
snymi rękami. To ich osobisty sukces, być 
bardzo potrzebnym, zadziwić innych swoją 
sprawnością w jakiej ś dziedzinie. 

Poznali sekrety aranżacji stołu , tajników 
n<>~'rl/111/<lMI<l do stołu, dekoracji. Bardzo 

nawet dla celów 

towarzyskich. 
zaaferowani przy 
elementów o różnych 
wisiorki, kolczyki, 
tego bardzo cie 
odróżnienia od tych, 
pach. Praktycznie uczy! 
frowej, zagadnieniach 
róbki zdjęć. Brali udział, 
czyniając się do ooc>ravvv vvv 
tów muzealnych, w 
w Międzyrzeckim Rejonie 
innych obiektów, tak by 
darzami i użytkownikami 
nego dobra, dziedzictwa 
Bibliotece Miejskiej, pod 
porządkowali i brali 
księgozbioru . Książka, 
ma swój magiczny czar. 
cunku do siebie i słów w n 

Najpiękniejsze są 
poterapii w ośrodku 
Sierczynku. Wiele p 
z końmi, tymi pm~pięknyrn i 
istotami, na pewno 
dla nich źródłem ni 
żyć i wzruszeń . Pełne 
też na zdjęciach z zaj 
basenie w Świebodzi 
aerobiku i masaży 
dba o dokumArltr~r1v7r!c~ iP. -' r\c 

śladu, pamięć o m 
ich podopiecznych, by 
wspomnieniach wracać, 
swoje miejsce w spc>lec:zertsl 
im jak każdemu z 
prace powstale w 
jektów, można je potem 
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Od roku Starostwo Powlatowe w Mię 

dzyrzeczu nawiązało owocną współpra
cę ze szczecińską Federacją Zielonych 
GAJA. W roku 2008 Jakub Skorupski z 
Federacji przeprowadził w Międzyrzeczu 
dwa szkolenia na temat zrównoważonej 
konsumpcji - jedno w ogólniaku, drugie 
w ekonomiku. Dzięki tej organizacji poza
rządowej zaprezentowano wystawy z za
kresu ochrony środowiska pt. "Azbest" i 
,Wpływ fosforanów na eutrofizację zbior
ników wodnych" w szkołach gimnazjalnych 
i ponadgimnazjalnych w Międzyrzeczu 
i Bobowicku. Szersze grono odbiorców 
miała wystawa pt. "Zrównoważona kon
sumpcja", gdyż została zmieszczona we 
wszystkich szkołach gimnazjalnych i po
nadgimnazjlanych powiatu międzyrzec 
kiego. 

W roku bieżącym wspólnie z Federa
cją Zielonych GAJA włączyliśmy się do 
ogólnopolskiego projektu "Od Poznania 
do Kopenhagi -polscy kampanierzy DLA 
KLIMATU" (www.dlaklimatu.pl). Szkolenia 
przeprowadzone od września do listopa
da przez Jakuba Skorupskiego w szko-

łach gimnazjalnych i ponadgimnazjlanych 
powiatu międzyrzeckiego miały na celu 
wzrost świadomości i aktywności społe 
czeństwa polskiego w zakresie przeciw
działania zmianom klimatu. Koordynato
rem ogólnopolskim projektu jest ogól
nopolska platforma pozarządowych or
ganizacji ekologicznych - Polska Zielo
na Sieć (www.zielonasiec.pl), a w woje
wództwie lubuskim za przeprowadzenie 
szkoleń odpowiedzialny był Jakub Sko
rupski ze szczecińskiej Federacji Zielo
nych GAJA (www.gajanet.pl), przy po
mocy Justyny Adamirawicz ze Starostwa 
Powiatowego w Międzyrzeczu . 

Zmiany klimatyczne są obecnie uwa
żane za największe zagrożenie społecz
ne i gospodarcze dla ludzkości. W grud
niu 2008 r. w Poznaniu odbyła się 14 Kon-
ferencja Stron Narodów Zjednoczonych 
w sprawie Zmian Klimatu (COP 14). Spo
tkanie to było elementem procesu, który 
podczas kolejnej Konferencji (COP 15) w 
grudniu 2009 r. w Kopenhadze, ma dopro
wadzić do podpisania nowego światowe
go porozumienia. Porozumienie to powin-

[2ilftwmHI~•'''d·~1!i!bl•'i'tfPi9U·Utmdft 
Nie stój nad mym grobem i nie roń łez. 
Nie ma mnie tam; nie zasnąłem też[. . .} 
Jestem tysiącem wiatrów dmących. 
Jestem diamentowym błyskiem na śniegu lśniącym. 
Jestem na skoszonym zbożu światłem promiennym. 
Jestem przyjemnym deszczem jesiennym {. . .} 
Nie stój nad mym grobem i nie płacz na darmo. 
Nie ma mnie tam. Ja nie umarłem. Mary Elizabeth Frye 

Wiersz autorstwa M. E. Frye wywołuje w wielu odbiorcach mieszane uczucia. Roz
pacz, smutek, cierpienie, są wpisane wszak w ludzką egzystencję, przemijanie i mimo
wolne tchnienie śmierci należy przyjmować z goryczą i rozżaleniem, że już, że teraz, że 
to koniec. Pozostali przy życiu czują się winni, zawstydzeni swoja witalnością i myślami 
o dalszej planowanej przyszłości. Jednak jest coś, co może nieść pociechę i pokrzepie
nie- to pamięć o zmarłym. Spojrzenie na dawne wydarzenia, przedmiot, pamiątkę, zdję
cie ożywiają terażniejszość przeszłością . Tragiczne i krwawe dzieje Polski or?Z walka 
o odzyskanie niepodległości tworzy z dziełem poetki niemal paralelny obraz. Zolnierze 
polscy i ludność cywilna, postacie znane i te, których imiona dawno już pochłonął cha
os historii, wydają się prosić 11 listopada nie tylko o łzy i skruchę. Pamięć o ich czynach 
powinna również być praktyczną realizacją patriotyzmu tej okrutnej lekcji historycznej. 

W Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu wspomina się uroczyście poległych i wybitne po
stacie na czele z J. Pilsudskim, które doprowadziły do odzyskania niezależnej ojczyzny. 
W tym roku uczniowie szkoły postanowili uczcić 91 . rocznicę odzyskania niepodległo 
ści Wielkim Pojedynkiem Historycznym. Opiekę nad sprawną organizacją calego 
przedsięwzięcia sprawowali nauczyciele: Przemysław Mrozek, Dorota Cieloch z kla
są 3c oraz Marcin Jędrowski. 5.11.2009 r. wszyscy uczniowie klas l, 11 i III wzięli udział 
w eliminacjach polegających na rozwiązaniu testu historycznego, którego zakres terna· 
tyczny obejmował wiadomości związane z odzyskiwaniem niepodległości w latach 1795 
- 1918. Z poszczególnych klas z liczby uczniów o najwyższej punktowej organizatorzy i 
wychowawcy wyłonili jednego reprezentanta, który wziął udział w Wielkim Pojedynku 
Historycznym w dniu 10.11.2009 r. 

Przez trzy godziny reprezentanci klas l, 11 i III wykazywali się godną pochwały wiedzą 
historyczną, odpowiadając na pytania, które w imieniu jury konkursowego zadawały prowa
dzące uroczystość Susana Fu red e z klasy 3c oraz l g a Dajworska z klasy li b. Zwycięska 

trójka uczniów repre
zentująca poszczegól
ne poziomy edukacyj
ne wzięła udział w wiel
kim finale, gdzie pyta
nia dotyczące walki o 

_ niepodległość ojczyzny 
splecione były z wie
dzą z zakresu malar
stwa oraz muzyki pa
triotycznej . Zaszczyt
ne miano Mistrza Hi
storycznego wywal
czył Krystian Bartnic
ki z klasy 2g, wicem i-

no stać się efektywnym międzynarodowym 
narzędziem politycznym zobowiązującym 
większość krajów świata do ograniczenia 
zmian klimatycznych i ich negatywnych 
skutków. Nasza kampania informacyjna 
ma zwrócić uwagę szerokich kręgów spo
łeczeństwa, w tym młodzieży, na wagę to
czonych negocjacji. 

W ram ach ogólnopolskiej kam
panii edukacyjnej przeprowadzo 
no łączni e blisko 400 zajęć lekcyjnych 
na terenie 16 województw (w tym 33 
w województwie lubuskim), w których wzię
ło udział ok. 10000 uczniów szkół gim
nazjalnych i ponadgimnazjalnych. Każ
de dwugodzinne szkolenie składało się z 
części merytorycznej - wprowadzającej 
uczniów w tematykę zmian klimatycznych, 
oraz części aktywizującej młodzież do sa
modzielnego i twórczego myślenia , pole
gającej na formułowaniu przez uczniów na 
tekturowych planszach własnych postula
tów skierowanych do rządu w celu podję
cia działań w zakresie ochrony klimatu. 
Stworzone przez uczniów plansze moż
na obejrzeć na wystawie prezentowanej 

obecnie w Warszawie, na Alejach Ujaz
dowskich, naprzeciwko Kancelarii Preze
sa Rady Ministrów. 

W województwie lubuskim projekt za
kończył się spotkaniem z lubuskimi me
diami, które odbyło się dnia 161istopada, 
w siedzibie Starostwa Powiatowego w Mię
dzyrzeczu. Najliczniej stawili się uczniowie 
Zespołu Szkól Ekonomicznych W Między
rzeczu , którzy wydają szkolną gazetkę 
pt. "gaZSEtka". Na spotkaniu przekaza
no materiały informacyjne na temat prze
prowadzonej akcji. Załączone ulotki po
zwolą promować działania podejmowane 
przez każdego z nas na rzecz ogranicze
nia zmian klimatycznych i ich negatywnych 
skutków. Współpraca nawiązana przy re
alizacji opisywanego projektu z Federacją 
Zielonych GAJA stanowi doskonały przy
kład niezwykle skutecznego współdziała
nia sektora samorządowego z sektorem 
pozarządowym. 

Justyna Adamirowicz 
Inspektor w Wydziale Rolnictwa 

i Ochrony Środowiska Starostwa 
Powiatowego w Międzyrzeczu 

l LO 
krokami zbliża się koniec pierwszego semestru, oto aktualności z ży
Liceum: 

Skoczylas-uczennica kl. III a otrzymała Stypendium Prezesa Rady Mi-

eksandr'a Biela- uczennica klasy 11 c- opiekun mgr Iwona Paszkowska, zosta
laureatką - XIII Ogólnopolskiego i XXVII Wojewódzkiego Przeglądu Dziecięcej i 
/od2:ież'c >wej Twórczości Literackiej Lipa 2009 organizowanego pod patronatem 

Bielska Białej oraz Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Kulturowego, 
ice: Alina Witkowska i Klaudia Kozyra z kl. 11 b- opiekun mgr Mariusz 

l miejsce w Konkursie Kuratorium Oświaty i Zarządu Koła Związku 
w Gorzowie" Syberia podróż w nieznane. Historia ocalonych z zesłania" 

pracę pt.. "Wspomnienia pana Janusza Doroszkiewicza", 
września grupa młodzieży z l LO wzięła udział w akcji "Sprzątanie świata"; 

e posprzątali teren ciągnący się wzdłuż jeziora oraz las, natomiast po sprzą
przy ognisku zjedli kiełbaski: opiekę nad młodzieżą sprawowali: mgr Rita Roz

ek, p. Dominika U/asewicz, mgr Jan Musiał oraz mgr Paweł Dereń, 
września uczniowie kl. 11 b, w odpowiedzi na apel MDK w Międzyrzeczu, wzię
dzial w happeningu w ramach Święta O bry 2009; z tej okazji, pod opieką mgr 

Piotrowskiej, młodzież przygotowała skecz słowno - muzyczny opiewający 
rzeki Obry i promujący tematykę proekologiczną ; w drugiej części spotkania 

uzdolnieni plastycznie malowali wspólny plakat promujący zachowania 
·oe~~olo,glczne; za udzi ał w happeningu uczniowie otrzymali torbę cukierków oraz 

papiernicze, które na pewno przydadzą się do dekoracji sali gimnastycz
na zabawę polowinkową, 
koniec września odbyła się otrzęsiny klas pierwszych, część artystyczna przy

klasa lla pod kierunkiem mgr Izabeli Jednorowicz. 
n::~7ri7i,>rnil(::~ odbył się uroczysty apel z okazji Dnia Edukacji Narodowej, część 

orz•vaotow·ala klasa l a pod kierunkiem mgr Pawła Derenia, 
dw<>chmle!sle•cv trwa tak długo przez wszystkich oczekiwany remont budyn-

Dorota Szulc 

strzem został Radosław Pacholik z klasy 3c, natomiast trzecie miejsce zajął Łukasz 
Bogucki z klasy 1c. Sukces~m , nie tylko dla uczniów, którzy zwyciężyli , ale i dla wszyst
kich uczestników obchodów Swięta Niepodległości w Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu , 
była przede wszystkim świadomość oraz duma z powodu bycia wolnym Polakiem. Wie
dza o tamtych czasach uzupełniona multimedialnym przekazem stała się swoistym we
hikułem do serca polskości , symbolu tego, co nigdy w nas nie umiera i nigdy nie zostanie 
zniszczone. Pamięć o umarłych , dających nadzieję, wiarę , a w końcu wolność, powinna 
dawać bodziec do realizacji postawy patriotycznej we współczesnych czasach, bo samo 
wspomnienie nigdy nie wystarcza i nie zastąpi konkretnych działań . 

Polska w XXIwieku niejestjużtązwiekówpoprzednich , ale nadal potrzebujeludziwalczących o 
jejdobre imię. Codziennośćw naszym kraju nie potrzebuje już krwawychofiarlub fanfar i pochodni, 
ale pełnowartościowej świadomości bycia Polakiem w każdych okolicznościach. To wła
śnie buduje naszą ojczyznę, podobnie jak niegdyś wiara i nadzieja tych, którzy z chęcią 
oddali życie , by ich dzieci i wnuki zobęczyly wolny kraj. 

Marcin Jędrowski 
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W dniach 9 -131istopada odbywał 
się w naszej szkole Tydzień patrio
tyczny. Pomyslodawczynią i koordy
natorką wszystkich działań w klasach 
IV - VI była nauczycielka historii pani 
Aneta Sochala - Rucka. W ramach 
lekcji swojego przedmiotu porusza
la zagadnienia z zakresu wychowa
nia patriotycznego. Przygotowała też 
dwa konkursy. 

Pierwszy dotyczył plakatu pod ha
słem " Odzyskanie niepodległości 
11 listopada 1918 r ... . ". Uczniowie 
przygotowali prace na godzinach 
wychowawczych i mogli sięgnąć po 
wszelkie zagadnienia związane z 
niepodległością Polski - wydarzenia 
z okresu 1. wojny światowej, zabo
rów, powstań niepodległościowych 
czy wreszcie postaci Polaków wal
czących o niepodległość. To nie było 
łatwe zadanie. Dzieci hasło 'patrio
tyzm' kojarzą przede wszystkim z 
barwami narodowymi i hymnem śpie
wanym na meczach reprezentacji 
czy przy wręczaniu medali zwycię
skim sportowcom. Nauczyciele nie 
są w stanie uczyć patriotyzmu bez 
pomocy rodziców. "Myślenie patrio-

, tyczne", jak uczy nas historia, polscy 
bohaterowie wyssali z mlekiem mat
ki. Dowodem niech będzie pierwszy 
rozdział Kamieni na szaniec Aleksan
dra Kamińskiego , który mówi o po
chodzeniu Alka, Rudego i Zośki, czy
li naszych patronów z Szarych Sze" 
regów. Pani Sochala - Rucka przy
znaje jednak, że dzieci z dużym za
interesowaniem uczestniczyły w lek
cjach patriotycznych-. Historia Polski 
jest bardzo burzliwa i dzieciom trud
no ogarnąć wydarzenia, o których 
mówimy czasem jednym tchem (jak 
trzy kolejne zabory). Uczniowie są 
jednak zaciekawieni wydarzeniami 

z dziejów Polski i jeśli tylko poświę
cimy im trochę czasu i zadbamy, by 
forma, w jakiej się do nich zwraca
my, była interesująca , mogą coś za
pamiętać! Problem w tym, że kiedy 
nauczycielka prosila dzieci, by przy
gotowując się do konkursu , sięgnęły 

do gazet, dowiedziała się, że w wie
lu domach czyta się wyłącznie tablo
idy typu "Fakt" czy "Super Express". 
Trudno zaś wydawnictwa tego rodza
ju uznać za dobre źródło informacji . 

Drugi konkurs przeprowadzony z 
okazji Święta N iepodległości dotyczył 
wiedzy o wydarzeniach związanych z 
dniem 11 listopada 1918 r. Trzyoso
bowe reprezentacje klas rozwiązywa
ły test przygotowany przez p. Socha
lę - Rucką. Rozstrzygnięcie obu kon
kursów będzie miało miejsce 20 listo
pada. Ciekawe, kto odbierze nagrody! 

Kto nie był w naszej szkole, nie wie, jak u nas jest pięknie! l to nie tylko ze względu 
na przeprowadzony kilka lat temu remont. Panie Ewa Zabielska i Zofia Ka
sprowicz zawsze dbają o to, by było na czym oko zawiesić. Parter naszej szko
ły m~żna nazwać galerią! Znajdują się tam sztalugi z rewelacyjnymi pracami 
koła plastycznego, a towarzyszy im nieustannie zmieniająca się dekoracja oko
licznościowa. Zawsze jest kolorowo i przytulnie! Proszę się przyjrzeć gazetkom 
ściennym - z jaką precyzją, z jaką dbałością o każdy szczegół są wykonane! 
Kapią zlotem, kuszą wytwornymi tkaninami! To chyba jedyna metoda, aby na
uczyć dzieci porządku i rozbudzać w nich potrzeby estetyczne! Przyzwyczajo
ne do tego, że w szkole jest po prostu pięknie , będą chciały przebywać w rów
nie ładnych miejscach i będą o nie dbać! 

Pani Ewa Zabielska czyni też wszelkie starania, by dzieci mogły się artystycz
nie realizować i przygotowuje je do różnych konkursów plastycznych. Jeszcze w 
maju uczniowie z koła plastycznego wzięli udział w konkursie wojewódzkim pt. 
Syberia -podróż w nieznane. Historie ocalonych z zesłania, który został zorga-

1 O listopada wielu uczniów przybyło 
do szkoły w biało-czerwonych strojach. 
Mieli szaliki, czapki, koszulki w narodo
wych barwach. Na korytarzu było tego 
dnia naprawdę wesoło! Szczególnie 
ciekawie wyglądali uczniowie kl. Vc: 
Kacper Bel z w wielkiej biało- czerwo
nej czapce i Łukasz Bańko w czerwo
nym kowbojskim kapeluszu. Wyglądali 
jak prawdziwi siatkarscy kibice. Brawo! 

W Tygodniu patriotycznym niemal 
wszyscy nauczyciele poruszali tema
tykę związaną ze świętem narado-

wym. Nauczyciele muzyki śpiewali 
wraz z uczniami pieśni patriotycz
ne. Poloniści zaś rozmawiali na lek
cjach o poezji patriotycznej i opowia
daniu pt. Marcin Kozera. To napisa
ne przed niemal stu laty opowiadanie 
autorstwa Marii Dąbrowskiej dotyczy 
bardzo aktualnej problematyki - emi
gracji. Uczniowie z wielkim zaintere
sowaniem poznają historię młode
go chłopca , który odkrywa, że jest 
Polakiem. Doskonale rozumieją , jak 
wielkim wyczynem było przyznanie 
się w angielskiej szkole do polsko-

ści w czasach, kiedy Polski nie byto 
na mapie. Reakcje uczniów świad
czą o tym, że sami chcą być dumni 
ze swego pochodzenia. 
. Tydzień patriotyczny to okazja, by 
porozmawiać o historii i niemodnym 
pojęciu "ojczyzna". Dzieci się z pew
nością wiele w tym czasie nauczyły. 
Między innymi tego, że hasło patrio
tyzm zawiera przesłanie o konieczno
ści poszanowania innych narodów i 
ich kultur! A nad tym pracuje w Dwój
ce m.in. pani Izabeli a Berk- Liberkow-

ska ze swoim Klubem Europejskim. 
Piotr Bukartyk śpiewa prześmiew

czo: Patrz jaka piękna jest ojczyzna 
nasza z lotu ptaka. Aż chce się pła
kać, normalnie chce się płakać. Cza
sem chce się płakać, czasem śmiać, 
ale warto zastanowić się nad tym, że 
tysiące ludzi oddały życie, byśmy z 
rozbawieniem słuchali tych słów w 
wolnej Polsce. 

Małgorzata Szeremet 
Szkoła Podstawowa nr 2 

z Oddziałami Integracyjnymi 
im. Szarych Szeregów 

nizowany z okazji 20. rocznicy powstania Związku Sybiraków w Gorzowie. Patro
nowal mu Lubuski Kurator Oświaty. Laureatkami konkursu zostały dwie uczenni
ce z klasy VI b - Marta Świder i Marcelina Matyjaszczyk. Ich prace zostały 
nagrodzone i zaprezentowane na pokonkursowej wystawie. Wręczenie nagród 
odbyło się w auli Biblioteki Wojewódzkiej w Gorzowie. Pan kurator Roman Son
dej dziękował opiekunce za opiekę merytoryczną , lecz przede wszystkim za to, 
że dzięki pracom dzieci "historie ocalonych z zesłania", cierpienie i piękne, pa
triotyczne postawy nie zostaną zapomniane. 

Nasi najmłodsi uczniowie również tworzą ! Pięciolatkowie z grupy zerowej 
pani Małgorzaty Czerwińskiej wzięli udział w konkursie plastycznym z okazji 
Lubuskiego Tygodnia Seniora. 16 października zostali zaproszeni na uroczysty 
wernisaż i wręczenie nagród w Bibliotece Miejskiej w Międzyrzeczu. Najmłodsi 
artyści , z których jesteśmy niezwykle dumni, to: Natalka Fabiańska, Rafałek 
Banaszak, Klaudia Pawłowska, Julka Siwko i Hania Pietrzak. 

Wszystkim uczestnikom i laureatom konkursów gratulujemy. A wszystkich 
międzyrzeczan zapraszamy do Dwójki, by przekonali się o talentach naszych 
uczniów i owocnym wysiłku pań Ewy Zabielskiej i Zofii Kasprowicz. 

Małgorzata Szeremet 
Szkoła Podstawowa nr 2 z Oddziałami Integracyjnymi 

im. Szarych Szeregów 
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ROZMOWA Z PROF. ANNĄ DEMBICKĄ Z KALISZA 
O PBllCY SIÓSTR ŚW. R~llHY 

Proszę się przedstawić Czytelnikom 
"Kuriera Międzyrzeckiego." 

Bardzo serdecznie witam Czytelników 
"Kuriera". Odbyłam studia magisterskie w 
zakresie "Wychowania Muzycznego" w 
Łodzi. Kształciłam młodzież w Państwo
wej Szkole Muzycznej l i 11 stopnia w Ka
liszu, prowadziłam chóry: szkolny, "Niewi
domych - Pochodnia," "Seniorów - Kom
batant," tworząc dla ich potrzeb lite raturę 
muzyczną i koncertując. 

Czy może Pani opowiedzieć o pra
cy i zaangażowaniu Sióstr w Kaliszu? 

W latach 90. związałam s ię z Klasz
torem Sióstr Klarysek w Kaliszu - du
chowo i pedagogicznie w zakresie muzy
ki : nauka utalentowanych Sióstr dla po
trzeb liturgii; poezja Sióstr, komponowa
nie muzyki, utworzenie: "Scholi klariań
skiej," która koncertowała w kościele św. 
Krzyża w Warszawie podczas Mszy św., 
transmitowanej przez radio na 800-lecie 
Urodzin Patronki, następnie oprawa mu
zyczna wszystkich uroczystości w Klasz
torze. Równocześnie kontynuowano bu-

[;>00E31lGIX®W8mDa 
Siostry z Klasztoru przy ul. Słowackiego 17, prowadzące Stołówkę dla Ubo

gich Miasta Międzyrzecza, bardzo serdecznie dziękują: 
Panu Burmistrzowi -Tadeuszowi Dubickiemu, wraz z Radą Miejską, prze

kazujemy także gorące podziękowania dla obecnego Pana Burmistrza - Maria
na Sierpatowskiego, za ofiarowanie kamieni na ogrodzenie frontu Klasztoru od 
strony ul. Słowackiego oraz na wjazd. To jest Dar Urzędu dla Stołówki , którą 
Siostry prowadzą charytatywnie już osiem lat wraz z Paniami Wolontariuszka
mi. Dziękujemy za złożone Dary serca na nasze remonty Pani E. S. z Kalisza, 
Pani A. D. również z Kalisza i Pani S. L. z Leszna. Dziękujemy za piękne kule 
na ogrodzenie Panu Judkowi. Za piękne wykonanie naszego ogrodzenia z ka
mienia Panu S. Z. z Siercza. 

Gorące podziękowanie naszym Ubogim, którzy tak chętnie i z wdzięczności 
pomagają przy różnych pracach w Klasztorze. Szczególne podziękowania dla 
Pana inż. Ryszarda Lipnickiego za doradztwo i bezinteresowną pomoc przy nad
zorze remontów. Bardzo serdecznie dziękuję Panom kierowcom: Panu Jezior
skiemu, Panu Jerzemu Wojewódce i panu Pawliszakowi z Tartaku za bezintere
sowny transport w celu przywiezienia darów dla naszych Ubogich. Dziękujemy 
Państwu Ani i L. Janikom za chleb i ciasto. 

l tym wymienionym, i tym, których pominęłyśmy, gorąco dziękując, życzymy 

Błogosławionych i Radosnych Świąt Bożego Narodzenia, a Nowy Rok już 201 O 
niech będzie cały Szczęśliwy i Błogosławiony przez Boga i ludzi. 

Towarzystwo Przyjaciół Świętej M. Klary 
oraz Stowarzyszenie Misjonarek Świętej Klary 

"'-&. .... ..,,..,&. WĘGLA -
EKOGROSZKU CZESKIEGO 

o parametrach: 0,5 - 0,25 
rtość opałowa w stanie roboczym: do 26 tys. J/g 

Opakowania: 
• worki po 25 kg, na paletach, 

cena 700 zł za 1 tonę 
• luz w ilościach hurtowych, 

cena 650 zł za 1 tonę 

PHU "ROLNIK", Templewo 48 
459 712 

dowę Klasztoru, kościoła i kształcono 
Siostry, odbywały studia, funkcjonowa
ła opłatkarn ia, uprawiano warzywa, ho
dowano drób dla własnych potrzeb, ale 
głównym priorytetem była wielogodzin
na modlitwa i duchowe wspomaganie 
ludzi potrzebujących. 

Co było przyczyną powrotu tych 
Sióstr z Kalisza do Międzyrzecza? 

Po ukończeniu piękn ej i d użej budo
wy Klasztoru wraz z kościołem , na wnio
sek władz kościelnych -Siostry Klaryski 
miały być przeformowane z przepięknej 
Wspólnoty Klar i ańskiej na duchowość 
franciszkańską . Do tej "formacji" został 
skierowany młody franciszkanin. Siostry 
zauroczone swoją Założycielką św. Kla
rą - pozostały Jej wierne. 

Młode Klaryski -podczas tej formacji 
przez 8 miesięcy- zostały doprowadzo
ne do tego, że wolały opuścić budowany 
przez siebie Klasztor. Część z nich wró
ciła do pierwotnego Klasztoru w Między
rzeczu, a część wykończona taką defor
macją -wróciła do rodzin. 

Czego 
chciałaby Pani 
ż y czyć Sio 
strom św. Kla
ry, a czego 
Czytelnikom " 
Kuriera"? 

Ukochanym 
moim Siostrom z Kalisza, któ re dz i ś są 
w Międzyrzeczu - życzę, by działa l ność 
charytatywna przyniosła obfite owoce, a 
Pan -za wyrządzoną lm krzywdę w Kal i
szu przez niegodziwych ludzi - wrócił lm 
dawną godność , uwo l ni ł od oszczerstw 
i kłamliwych oskarżeń franciszkańskich , 
którzy działają bez ducha św. Franciszka. 

Zaś Czytelnikom "Kuriera" życzę za
wsze duchowego piękna , wspaniałych 
przyjażni i aby nigdy nikt ich nie skrzyw
dził, a także staropolskiego szczęść Boże 
od Sióstr Klarysek, których misją każde
go dnia- od szeregu lat- jest nakarmienie 
ubogiego, bezdomnego człowieka. 

Dziękuję za rozmowę. 
Kazimierz Kulas 

BlOGO§lAWIONfClrn? 
RAOO§NfClH! ŚWJ[~'lf 

BOl~GO NARODZ~NIA 2009 
Na radosne Dni Świąt Bożego Narodzenia, w imieniu Wspólnoty Towarzystwa 

Przyjaciół św. Klary i Stowarzyszenia Misjonarek św. Klary i własnym, składam 
bardzo serdeczne życzenia. Całym sercem życzę, aby Boże Dziecię niosąc światu 
POKÓJ l ZBAWIENIE napełniło nas MIŁOŚCIĄ, RADOŚCIĄ, POKOJEM. Niech 
z Ubogiego Żłóbka płynie Boża Łaska, Boża Moc i radość dla naszych serc. 

Specjalne życzenia dla naszych Ubogich, których codziennie otaczamy troską 
materialną jąc cieple posiłki- i'to już osiem lat, życzymy, by Święta 
były pełne miłości , a Boże Dziecię niech błogosławi. 

Szcz dla wszystkich Dobroczyńców, którzy w jakikolwiek 
sposób ą nam w przygotowaniu ciepłych posilków dla nasze o Miasta. 

Łamiąc się opłatkiem, milością i modlitwą 
raz życzę wszystkim Radosnych Świąt. 

...E:::::~~"_. 

m. Stanisława Golec 
ze Wspólnotą 

WIEKRAWl 
Ełiza Baranowska 

Usługi krawieckie, ekspresowe skraca 

wymiana zamków 

Fachowość 

Profesjonalizm 
Zapraszamy 

Międzyrzecz, ul. Świerczewskiego 8 
DOM HANDLOWY (parter) 

- Pt 9:00 - 17:00 ; Sobota 10:00 - 13:0 
tel. (095) 741 18 88 
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" ędzvrzecki 
Rejon UmocniQDV'Z,P',:,najlepszv 
produktturvsiKclnv ,w Polsce! 

''\ W konkursie zorganizowanym przez , 
polską Organizację Turystyczną i portal 
9towakacje.pl wzięło udział 40 obiektó~, 
~~laków i imprez turystycznych z ca/eg9 
~raju. Przez miesiąc , od 6 października 
~o 61istopada, lnternauci głosowali na naje 
!ępszy, ich zdaniem, produkt turystyczny. 
,~odziemna trasa MRU w Pniewi.~ ~dobył~ 
grawie 30% głosów, pokonując f'lli ~ 
gymi projekt " Poznań za pół ceny" (ą 
f:uiejsce z wynikiem 17,3%), "Suwałki Bl 
~estival " {3,5%), Dni Twierdzy Nysa( 
~~Y Zlot Pojazdów Militarnych 

U?-asadnić. Najciekawsze wypowiedzi zo
stały nagrodzone, a ich autorzy otrzymają 
mjn. markowe plecaki, namioty i walizki. 
, Międzyrzecki Rejon Umocniony po-
wstawał w latach 1934- 1938. Początko
wo mial służyć obronie wschodnich rubie
ży Niemiec, ale ostatecznie Hitler nakazał 
p prace. W czasie 11 wojny świa
tow·ei:IN.,. t<)rtvtiK<:tcl·a ch ulokowano m.in. 

firmy Daimler - Benz, 
p[gd~Q~.ująl:::ą ; <~zę~;cl· do silników samolo-

1945 roku MRU nie 
rolLSłabo wyposażony, ob-

:wiedzający1:::h wytyczono 
. Rocznie fortyfikacje 

40 tys. osób. 
um·KIIKU •leli międzyrzeckie bunkry są 
~isceril<cvl~lici~nvch spotkań military
W:PaSH:watqw. W styczniu, w rocznicę 

ie_bG~f~,;~·:.&p1~z;.~l~ .. rr~2~~ odbywa się w Pniewie 
i. : R~lid. Kalrabaric>'wa" - można wówczas 

tnternatltó'Ai.s!l!1 liiit)>'';1: oBznać z 1945 roku. Władze 
qn1inyzarnierzają inwestować w podziem

+r.,~·a to··,,;.".,1'111'7n., : w planach jest budo-
socjalnego, a także 

rdh,fllliilll-i6D!:>ri70riAJOrk!:> 717. Być może też 
riębaWElm l~ię<jzyl·zec:ki Rejon Umocniony 

samodzielna jednostką. Obecnie 

: z:~-~~ę~~~piy przez MOSiW. 
Mti• i fotJoanna Maciejewicz 

• · 20 października 2009 r. w Bibliote. 
ce Publicznej w Międzyrzeczu mia. 
lo miejsce Pasowanie . na Czytelni. 
ka sześciolatków z Przedszkola nr 4. 

Specjalnie dla dzieci zaproszono do 
współpracy Teatrzyk "Ananas", który sw0• 
im występem uświetnił całą uroczystość. 
Spektakl tematem nawiązywal do spo. 

tkania- przedstawia! postaci z różnych baśni . Maluchy odgadywaly bohatera i tytul ba
śni na podstawie stroju lub rekwizytu. Pani Halinka Wojciechowska zapoznala dzieci z 
regulaminem, księgozbiorem i zasadami korzystania z biblioteki. Dzieci zlożyly ślubowa. 
nie, po czym zostaly pasowane zlotą księgą i przyjęte do grona naszych czytelników. Na 
pamiątkę tego wydarzenia, już "czytelnicy", otrzymali dyplomy i słodkie upominki. Tego 
typu zajęcia mają na celu wdrożyć najmłodszych do właściwego zachowania w bibliote
ce i utrwalić swobodne korzystanie ze zbiorów i pomieszczeń bibliotecznych. Myślę, że 
nasz "kącik malucha", wystawa prac plastycznych i kolorowe dekoracje będą się koja
rzyć naszym nowym czytelnikom z miejscem radosnym, pełnym nowych wiadomości, a 
czasami niespodzianek. O tym, że nasze dzialania przynoszą wymierne rezultaty niech 
świadczy fakt, że kilkoro z nich rodzice zapisali już do naszej biblioteki. 

Pracownicv Biblioteki dziekuja Dyrekcji SP nr 2 oraz Pani Hannie 
Barczewskiej i Marii Sobczak- Siucie. a przede wszystkim aktorom 
z Teatru .. Ananas" za współudział w organizowanych przez nas im
prezach czytelniczych. 

Do biblioteczki 
regionalnej 

W tym miesiącu chcialbym czytelnikom 
KM przedstawić swoją kolejną książkę "Przy
roda Gminy Trzciel". Jest to pierwsza mono
grafia przyrodnicza terenu Gminy Trzciel. 
Treść książki wzbogaca blisko 100 fotogra
fii mojego autorstwa oraz Jaroslawa Sza/aty, 
Włodzimierza Rudawskiego i Piotra Wasiaka, 
którym serdecznie dziękuję za przekazanie 
swoich zdjęć do tej publikacji. Dziękuję także 
za mapy i wykresy wykonane przez dr Jana 
Krajniaka i Mateusza Wrzaszcza. Osobne 
podziękowania , dla miejscowych leśników 
i przyrodników, szczególnie w/w Włodzimie
rzowi Rudawskiemu, za przekazanie swoich 
obserwacji i pomoc merytoryczną. Publikacja 
wydana została przez Wydawnictwo LITE
RAT Andrzej Chmielewski na zlecenie Urzę
du Miasta i Gminy Trzciel. Format A 5, 64 str . 
Okładka miękka lakierowana. Nakład 1000 
szt. Druk i oprawa: JADAR.Książka zawiera: 
Dane ogólne 
Krajobraz i klimat 
Szata roślinna 
Świat zwierząt 
Wody 

Jezioro Wielkie 
Jezioro Lutol 
Jezioro Konin 
Jezioro Mlyńskie 
Jezioro Żydowskie 
Jezioro Checiszewskie 

Przyroda miasta i wsi 
Parki miejskie 

Krystyna Pawłowska 

Parki wiejskie 
Park w Checiszewie 
Park w Łagowcu 
Park w Panowicach 
Park w Sierczu 
Park w Starym Dworze 

Ochrona przyrody 
Rezerwat Jezioro Wielkie 
Rezerwat Czarna Droga 
Rezerwat Rybojady 
Pszczewski Park Krajobrazowy 
Pomniki przyrody 

Turystyka 
Zagrożenia środowiska i przyrody W 
gminie Trzciel 
Literatura 

Andrzej Chmielewski 
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· Rozpoczęly.się prawdziwe emocje związane ze znajomością języków obcych. Każ d~ 
m,uei~la,yvcześn iej przygotować się do konkursów. Konkurencje_b~ły prze?e wszys~" 

związane ·~ · językami obcymi. Wybrani przedstawiciele klas podjęli s1ę m.m. do u/q: 
żenia zdania ~ :rozsypanki wyrazowej w j. angielskim i j. niemieckim. Odbył się takżę 
ko.nkurs .k~l ~mburów, w którym uczennice z kl. 3c i 3d odgrywały krótkie pantomimy 
ilustrującęg~ygności , a zawodnicy poszczególnych klas musieli odgadnąć, co dana os~[ 

robi i poyvięgzieć te.w j. niemieckim i j. angielskim. Niemało emocji wzbudził konkur~ 
wiedzy o kr~jach anglo • i niemieckojęzycznych . Trzeba przyznać, że niektóre od
owiedzi byłY: zaskakujące. Do kolejnego konkursu zapraszaliśmy wszystkich, którzy nie 

W dzisiejszej zglobalizmNanej ś!Jote~cznosci 
znajomość języków obcych ma ogromne z_na-. 
czenie. Celem obchodów Eur9pęjskiegq ~nia 
Języków jest uświadomienie naCfl:Jak wiele. ko

rzyści przynosi człowiekowi nauka języków obcych. Dzięki znajomości języków mo~~my 
lepiej zrozum ieć innych ludzi oraz bliżej poznać ich tradycje i kulturę. . . .. ··. __ • •: 

bali się o cafość swoich języków. Uczniowie wylewali siódme poty wymawiając łamańce 
kowe. W ramach zmagań turniejowych uczniowie musieli wykazywać się dokładno
i szybkqścią w przekazywaniu sobie treści tekstu. Uczniowie Gimnazjum nr 1 z wiek 

kim zapałem włączyl i się w Europejski Dzień Języków Obcych. Każda klasa miała za za; 
danie przygotmvać plakat informacyjny na temat podanego państwa europejskiegq. 
Dzi ęki barwnym, bogato ilustrowanym pracom przygotowanym pod czujnym okiem WY; 

:., c~owawców~ młodzież mogła podziwiać p iękno Europy jak równ ież przybliżyć sobie dor~
bekkulturaln~. Niemiec, Rosji , Wielkiej Brytanii, Słowacji , Hiszpanii i wielu innych państw 
. uropejskipho Zaangażowanie uczniów w przygotowanie prac było ogromne. Wszyscy 

' wywiązali się ze swojego zadania na 'szóstkę'. 

Dzień Języków Europejskich obchodzony jest w całej Europje i_ my również obc~odzi - '· 
liśmy go w naszej szkole pod przewodnim hasłem "Jeśli ~i e znąsz ię.~y~~ żag,neg.q; 
możesz być biedny kolego". Impreza odbyła się 28 października i skierq~ana była' q 
wszystkich uczniów uczących się j. niemieckiego i j. angielskieg9. W tymże' t9 dniu przę? 
stawiciele wszystkich klas już od samego ranka podążali w. stronę budynkuę, ·aby ta 
uczestn iczyć w przygotowanym przez p. Monikę Szypszak · n.auczycięlkę j~zyków 
mieckiego i rosyjskiego oraz p. Dorotę Cieloch · nauczyciel~~) 

r pejskim Dniu Języków Obcych. . ... '•;\[1< . 
Droga ku atrakcjom udekorowana była kolorowymi plakatami, 

formującymi o tymże doniosłym wydarzeniu. Na gazetkach ściennych za~>rezent,owcml 
zostały najważniejsze zabytki stolic: Londynu, Berlina, Moskwy; olarnsz1e orrezEmturiabl 
material zatytułowany "Język płata nam figle, ·_czyli o idiomach",' orzeds>taw'iai<;lCeidid 
my w różnych językach , ich dosłowne tłumaczenie i znaczenie idiomu; 
wane pod hasłem " Różne języki -jedna mądrość", przedstawiając~ najbardziej zna~~ 
przysłowia , zapisane w czterech językach : polskim, angielskim, niemieckim i rosyjskim: 

Główna część obchodów odbyła się w sali 10 B. Na wstępie niezastąpione prezen~ 
lerki Suzana Furede i Nicol Sajda w trzech językach: angielskim, .piemieckim i rosyjsk)m, 
przywitały wszystkich bardzo gorąco na obchodach szkolnego Dnia Języ~ów oraz przy.: ;<it 
bliżyły ideę obchodzenia Europejskiego Dnia Języków Obcych. "Z?pewne v.'iększość z. __ ·
nas, uczniów zdaje sobie sprawę z tego jak ważna i potrzebna w "'życiu jest znajomość 
języków obcych i to nie tylko dlatego, że czeka nas egzamin gimnazjalny. W dzi __ , _, '"'--•- . 
świecie zagraniczne wycieczki lub wyjazdy w celach turystycznych stały si 
pularne i w takich sytuacjach umiejętność nawiązania rozmowy z mieszkańc~mi 
go kraju jest wręcz niezbędna. Czy wtedy potrafi nasz język "wyra-zić to, co pomyśli glo 
wa", zależy tylko od nas. 

A w naszym kraju? Tutaj również coraz czę.ściej spotkamy obcokrajo.\\'góY'~ 
potrzebować naszej pomocy np.: w odnalezieniu banku, szpitala qzy P()CZ,~y.'.'Cz 
zumiemy i pomożemy im, czy też "będziemy trzyma~ język za zębami? Myś!ę. 
by mnożyć sytuacje, ale wniosek jest jeden JĘZYKOWWARTO SIĘ UCZYC. 

Starajmy się więc być bardziej otwarci na naukę języków 
domo kiedy i w jakich okolicznościach ta umiejętność nam 

Dzień Języków Obcych w·: m I.D1e1 
28 października , środa . Druga godzina lekcyjna. Historia w2c. l ryi 

by się nie różniła od wcześniejszych lekcji, gdyby nie szkolnyp~ie_ń · 1;..-•.• 1"""',-,~ ......... 
Wraz z kilkoma osobami z mojej klasy, zostałam wytypowana go " " "·'U'"' .... •w• """'' ,,,... 
językowych . Przeszłam z kolegami do wyznaczonej sali i usiad!ar11 w · · · , 
krzeseł. Rozejrzałam się po klasie pełniącej funkcję sali matematycznej wpos>zUKiwarnn 
znanych mi plakatów ze wzorami. Zdziw iłam się więc, gdy zamiast 
tycznych uj rzałam flagi państw europejskich. Po chwili , na środekklasy vv•v;,Liv-uvv•o:; 

zenlerki z trzecich klas: Suzana Furede i Nicol Sajda. Przywitały n·as _ · 
i opowiedziały o sześciu konkurencjach: rozsypance wyrazowej, ·w której 
rozsypanych wyrazów ułożyć zdanie, łamańcu językowym , w którym 
powiedzeniem trudnych zdań , konkursie "1 .z 10", dotyczącym wiedzy 
~ego języka , kalamburach, gdzie jedna z prezenterek pokazywala r7v'nnr\C::r.i i nv 

Językowym oraz plakacie o danym kraju. 
~yślę , że zorganizowany przez nauczyciel

kę!· angielskiego p. Dorotę Cieloch i nauczyciel
kę J. rosyjskiego i niemieckiego p. Monikę Szyp
szak, był strzałem w dziesiątkę. Wszystkie klasy 
0P~ó~~ wspanialej zabawy, zyskały nowe umiejęt
nosci Językowe i nauczyły się zdrowej rywalizacji. 
Gdyby takie dni odbywały się częściej, chodzenie 
do szkoły nie byłoby monotonnym obowiązkiem. 

Adrianna Niedźwiedź klasil U 

Jury miałotwardyorzech do zgryzienia, żeby wyłonić zwycięzców, ponieważ przygq
to~ania uczni.9v.' doimprezy, ich zaangażowanie były ogromne. Ostatecznie największ~ 
liczbę puóktów z klas pierwszych zgromadziła klasa lf, z klas drugich klasa llf a z kla~ 
trzecich'klasyJIIb i /Ile. Zawodnicy otrzymali dyplomy oraz nagrodę w postaci cukie rkó~ 
ufun - . -. __ _ p. Dyrektor mgr Alicję Witter. : 

lekcyjnej, po konkursach językowych, klasy 2c oraz 3b wzięły 
d~~'~:~ r·~~~~~{~ •• B~~jekciezqrganizowanym przez Lubuski Punkt Informacyjny Europ~ 
.~ ... :•~"'" ' 1 > :":"~1 -,_~ 11:,o"' V'Jikp ,· pt.• , 1 Lękcja Europejska w Twojej Szkole". Podczas spotkania.~ 
rzeclstawićiieJ~if _El1.-n J~ . Direct, uczniowie poznali historię i instytucje Unii Europejskiej. 

""'"' ·· "~"~""Y' a wszyscy uczestnicy przystąpi l i do quizu europejskiego, po czyrp 
~> 

:;Tąlkig;.śpqltkgQią ,to. 9ąskÓn~łia okazja do promowania języków obcych. Chciałyśmx; 
qasz~ . ---· • __ .... #qala sobie sprawę, że umiejętność posługiwania się różnymi języt 
i obcy'mi , ·-potrzeba każdego Polaka jako obywatela Europy. Uczenie się językó~ 

obcych to bilet ... do poznaw~mia nowych miejsc, ludzi i ich kultur. Charakter imprezy i cię,· 
kawy programsprawiły, że uczniowie naszej szkoły dobrze się bawili i przyswoil i dużą 
da~kę ~iedzy. ~amy nad~ieję~ ze obcowanie z językami obcymi było dla wszystkich miJ 
lym doświ .. adczeniem: Cieszmy się z tego, że jest nam dane uczyć się języków obcych.;: 

· · · Dorota Cieloch 

~-
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Stanisława Fleszarewa-Muskat i Magdalena Witkiewicz to główne bohaterki listopa
dowego spotkania DKK przy bibliotece publicznej w Międzyrzeczu. Pierwsza prawie za
pomniana, a dla młodszego pokolenia zupełnie nieznana. Druga dopiero debiutuje w roli 
pisarki. Przygotowana wcześniej wystawa miała na celu zapoznanie się z życiem i twór
czością obu pań . Dzięki temu nasz panel dyskusyjny mógł nawiązywać do ważniejszych 
wydarzeń w życiu literackim autorek. . 

Magdalena Witkiewicz i jej "Milaczek" przypadł do gustu niemal wszystkim klubowicz
kom. To gdańszczanka, która czyta i pisze nałogowo. Z zawodu jest analitykiem marke
tingowym, a jej debiut stał się przedmiotem pracy dyplomowej ("Strategia 
promocji książki na rynku wydawniczym na przykładzie debiutu literackie
go"). Robi też swetry i czapki na drutach. l uwaga! zdobyła Kilimandżaro w 
towarzystwie samych kobiet. "Milaczek" jest pierwszą książką z serii "Mo
nika Szwaja poleca" wydawnictwa SOL. To powieść dla optymistów, pełna 
humoru, ciepła , a przede wszystkim pozytywnej energii. Tó idealna lektura 
na jesienne, deszczowe wieczory. Nieudany związek Mili (głównej boha
terki) jest tylko tłem dla ciekawszych postaci. Znajdziemy tu całą plejadę 
rożnych typów ludzkich: od samotnego ojca, poprzez ekscentryczną i sek
sowną ciotkę, Bachora, czyli Zuzię Walicką (to siedmiolatka, która często 
ogląda "Sąd Ostateczny" Memlinga, aby zobaczyć co czeka niegrzeczne 
dzieci) oraz psa (arystokratę) Parysa Antonio. To książka, która wprowa
dza w dobry nastrój. 

BIURO OBROTU 
NIERUCHOMOŚCIAMI "DOM" 

66-300 MIĘDZYRZECZ OS.CENTRUM 8 
tel/fax 095-741-10-23: 095-741-26-49; 

095-749-15-92; 0508 147 224 
e-mail: bondom@o2.pl, 

www.bondom .repu b l ika.pl 
Członek Wlkp. Stowarzyszenia Pośredników w Obrocie Nieruchomościami 

Biuro ubezpieczone, Licencja Zawodowa nr 2783, nr 3465 

Proponujemy Państwu nasze najnowsze oferty 
1. SKWIERZYNA - mieszkanie trzypokojowe na parterze o powierzchni 62,9 

m2, w budynku dwurodzinnym z udziałem w częściach wspólnych budynkl.J i grun
tu oraz budynkami gospodarczymi. W mieszkaniu w pokojach ściany wyszpachlo
wane i malowane, na syficie kasetony, wszystkie okna PCV. W kuchni na podłodze 
płytki ceramiczne, na ścianie pomiędzy szafkami płytki, powyżej panele PCV. W ła
zience na podłodze i ścianach płytki ceramiczne. Własne c.o. i c. w., instalacja mie
dziana z kaloryferami płytowymi, piec uniwersalny z sterownikiem elektronicznym. 
Przy budynku ogródek z oczkiem wodnym, garaż oraz dwa budynki gospodarcze. 

Nieruchomość polożona przy ul. Chrobrego w Skwierzynie,okolo 50 m od skle
pu spożywczego, w pobliżu szkoły. Cena: 165 000 zł 

2. B LEDZEW - mieszkanie trzypokojowe o powierzchni 65,3 m2, na parterze 
w budynku czterorodzinnym. Mieszkanie do odświeżenia, w pokojach na podłodze 
panele, ściany szpachlowane, malowane, osobno łazienka i WC. Własne centralne 
ogrzewanie gazowełbutlą na podwórzu. Do mieszkania przynależy piwnica o po
wierzchni około 5 m , oraz udział w działce. 

Biedzew wieś polożona około 20 km od Międżyrzecza i 10 od Skwierzyny, otoczona 
lasami, jeziorami i lewym dopływem Obry która stanowi wspaniały szlak dla kajakarzy. 

Cena: 170 000 zł 
3. NIETOPEREK- Działka rolna o powierzchni 2.2552 ha {22 552 m2) polożo

na w pobliżu dro~ krajowej nr 3. Na działkę składa się grunt or~y klasy III b o po
wierzchni 2 910 m , grunt o2ny klasy IVa o powierzchni 14 090 m i grunt orny klasy 
IVb o powierzchni 5 552 m . Cena: 80 000 zł 

Współpracujemy z Bankami w uzyskiwaniu kredytów hipotecznych. 
SERDECZNIE ZAPRASZAMY DO BIURA l NA STRONE INTERNETOWĄ 

Ewa Miszczak i Iwona Stachowiak 

. . Większą ?zęść ~aszego wi~cz~r~ poświ~cono jednak pani Fleszarowej-Muskat, ale też 
JeJ dorobek literacki przedstawia s1ę .Imponująco (ponad 30 tytułów). Uwielbiana przez cz 
telników i lekceważona przez krytykę. Nazywano ją " Rodziewiczówną czterdziestoleci1-. 
"~spół~z~sn~ ~n!szkówn~, a ~awet ~Po!omskim lite~atu~y": W jednym ze swoich wywia: 
do~ mow1/a, ze JeJ marzemem Jest "p1sac dla wszystk1ch4 dotrzeć do każdego czytelnika 
kazdego zainteresować, każdemu mieć coś do powiedzenia". Należy też pamiętać że i ! 
największy okres twórczy przypada na lata 1960-1980. Powstaje wówczas większ~ść t! 
zna~ych pow~eś_ci ,_ opowiad_a~ ., sztuk ~cenicznych , słuchowisk radiowych. Każda z ki~~ 
b?w1czek omow1/a mną pow1esc autorki. Nasze rozmowy zaczęłyśmy od trylogii "Pozwól
~le ~~~ kr~ycz~.ć"(znacz~ca pozycja w obrachunkow~j lite~aturze wojennej), "Przerwa na 
zyc1e 1 "W1zyta . Skomplikowane losy Magdaleny, P1otra 1 Gastona stanowią kanwę tej 
powieści. To protest przeciwko wojnie, bezsensownej śmierci i upodleniu. Na naszej li
ście nie mogło zabraknąć oczywiście prozy o tematyce morskiej. "Milionerzy" i "Kochan. 

kowie róży wiatrów" ukazują losy 
zwykłych mieszkańców Gdańska 
pracujących w stoczni, a trzyto: 
mowa powieść Jak trzymać" jest 
poświęcona Gdyni i ludziom zwią
zanym z j~j )o_sami. Częstym moty. 
wem pow1esc1 Fleszarowej-Muskat 
jest dylemat wyboru - życie na ob
czyźnie z perspektywą dobrobytu 
czy zmagania z codziennymi trud: 
nościami w kraju. Ta tematyka po. 
jawiła się m.in. w " Moście nad rwą
cą rzeką" oraz "Pasjach i uspoko
jeniach". Pozostale tytuły to "Stan
gret jaśnie pani", Jza", Jato nagich 
dziewcząt", "Dwie ścieżki czasu• 
i Piękna pokora", .Szukając gdzie> 
indziej". Nasze spotkanie zako~ 

czyłyśmy cytatem z "Przerwy na życie" " ... człowiek powinien umieraćpa długim wspan· 
łym życiu. Po dumie, że czegoś dokonał. Po radości, że zrobił wszystko, co mógł zrobi 
Człowiek powinien umierać z przeszłym życiem, bez żalu, że nie zebrał swojej części". 

Nasze następne spotkanie zaplanowałyśmy na 10 grudnia o godz.17:00. Będziemy oma· 
wiać książki: "Przygoda z owcą"- Haruki Murakamiego oraz "Frisztę" Petry Prochazkowej. 

Krystyna Pawłowska-

"To, co możesz uczynić 
jest tylko maleńką kroplą w ogromie oceanu, 

ale właśnie jest tym, 
co nadaje znaczenie Twojemu życiu" 

Ośrodek Pornocy Społecznej w Międzyrzeczu, 
składa serdeczne podziękowania 

wszystkim osobom, właścicielom sklepów i firm, sponsorom, 
którzy w 2009 roku okazali życzliwość oraz pomoc 

finansową i materialną dla różnych osób 
korzystających ze wsparcia naszego Ośrodka 

Należą do nich: 
1. Anna Chicuń 
2. Jerzy i Artur Deszcz 
3. Zbigniew Flak 
4. Eugenia Gankiewicz 
5. Jolanta Glura 
6. Grażyna i Piotr Golec 
7. Michał Górzny 
8. Łukasz Górzny 
9. Weronika i Andrzej Paszkowscy 
10. Beata Pisarek- Łagów 
11. Halina i Kazimierz Praczyk 
12. Zdzisława Rybczyńska 
13. Kazimierz Siwak 
14. Zdzisław Smoleń 
15. Jerzy Sroka 
16. Ewa i Roman Strzelczyk 
17. Augustyn Szczerba 
18. Mariusz Wiśniewski 

19. Bud-Drew-Baucholz, Sp. z o.o.- Kazimierz 
Pawliszak 
20. Cukiernia "Gruszecki" 
21. Firma " Małgorzata" - Małgorzata i Tomasz 
Makowscy 
22. Masarnia Pana Karatysza w Międzyrzeczu 
23. Piekarnia Pana Piotra Rojka 
24. Piekarnia Państwa Radziszewskich 
25. Pizzeria "Mafia" - GrzegorZ Bredziński 
26. PKS Międzyrzecz 
27. PW "Dewa" - Danuta i Władysław Dec 
28. Restauracja "Duet"- Jacek i Beata Be/z 
29. Sklep Mięsny w Międzyrzeczu - Państwo 
Szczerbowie 
30. Sklep "Miramar" . 
31. Sklep "Pers" -wykładziny, dywany 
32. Sklep "Żelazny" - Robert i Anna Rogala 
33. Telewizja lokalna- Roman Sułkowski 

Gorące podziękowanie za współpracę w 2009 roku pragniemy złożyć: 
• Pracownikom redakcji Kuriera Międzyrzeckiego, 
* Policjantom Komendy Powiatowej Policji w Międzyrzeczu , 
• Międzyrzeckiemu Towarzystwu Budownictwa Społecznego Sp. z o.o., 
• Księżom z Parafii p.w. PięciuBraci Męczenników , 
• Księdzu Rektorowi Jarosławowi Stasiowi oraz księdzu Mariuszowi Jagieiskiemu z 
Paradyża, 
* Przychodni PRO-VITA w Międzyrzeczu, 
• Dyrektor Annie Górznej i nauczycielowi Waldemarowi Walaszkowi z Zespołu Szkól 
Ekonomicznych w Międzyrzeczu. 
" Caritas" w Międzyrzeczu przy Parafii św. Wojciecha 

. Kierownik OPS Halina Skrzydło 



J EN BAL, TO MAŁO .. . MOŻE DWA BALE DO WYBORU ! 

BAL SYLWESTROWY ~ BAL SYLWESTROWY 
GŁĘBOKIE -ARCHIMEDES ~ 

ZESPÓŁ ANTRAKT 
* cena 400 zł l z konsumpcją 

POWRÓT DO MIĘDZYRZECZA W CENIE 

31 GRUDNIA 

Jacek & Beata Beh: 

601516593 
Fax (g5) 7 4Z ZZ 56 

* l-go stycznia zapraszamy na grzane 
wino z kiełbaską przy ognisku !!!!! 
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PRODUKT MIESIĄCA: 

Okna dachowe 

flRoof TE® 
Klasyczne w formie, solidne 
w wykonaniu, w niskiej cenie 
bez uszczerbku na jakości, 
czyli idealne tam, gdzie liczy się 
każda złotówka. 1 O-letnia gwa
rancja i łatwość w montażu, 
to dodatkowe zalety systemu 
okien dachowych R.oofUTE. 

lilrl~r+)Cłrl~ 
B U D O W L A N A 

BRAMY 
GARAżOWE 

• zaopatrujemy budowy (również inne 
materiały: wełna, regips, OSB ... ) 

• materiały uznanych producentów 
• współpracujemy z projektantami 

i wykonawcami 
SPRZEDAŻ RATAL NA 

tel. kom. 601 700050; 601166886 tel./fax 95 7412843 www.panoramabudowlana .eu 

Salon Komputerowy iPI 
żyj swoim rytmem a iPius 
dopasuje się do Ciebie 

CYfRA+ 
Twoja Telewizja 

Międzyrzecz, ul. Garncarska 32 (róg Młyńskiej) 
teł. 095 7411414, e-mail: vp.miedzyrzecz_2@vobis.pl 



TEL.: 95 742•94•90 fOl;dtłr 
MIĘDZYRZECZ ~ 

TEL.: 95 7 42•94•90 
MIĘDZYRZECZ 

BIURO: ul. Chrobrego 30 (dawne STW) 
CZYNNE CODZIENNIE: od 8°0 do 16°0 

CO ROBIĆ, GDY KOŃCZY SIĘ ROK ... 

300 pln od pary 

31 grudnia o godz. 20.00 

SYLWESTER 
lnfo i rezerwacje tel. (95) 741 76 60 kom. 603 335 480 

- ŚWIETNA MVZYKA 
- ŚWIETNE MENV 
-ŚWIETNA ZABAWA 

Zagra dla Was Znakomity DJ 
PIERWłZA NIESPODZIANKA KULINARNA W !010 ROKU 
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Ośrodek Szkolenia 
Kierowców ; 

t~ 'f S 
~"111o.....a.~YSZTOF WIŚNIEWSKI 

ul. Staszica 2, Międzyrzecz 

tel. 504-051-975 

Szkolenia indywidualne 

Cena od 1500zł 

BIURO CZYNNE: 
Pn - Pt 12-16 

Międzyrzeckie Stowarzyszenie 
Ratowników Wodnych 

składa serdecznie podziękowania 
za wsparcie działań na rzecz 
bezpieczeństwa w roku 2009: 

Burmistrzowi Miasta Międzyrzecz, 
Staroście Powiatu Międzyrzeckiego, 

firmom: 
GBS Międzyrzecz, MOW, 

Sinus Polska, Valentin, INSTALKO, 
PRODUCTS, KLEMENCZAK, DUET, 
oraz wsz ystkim nie wymienionym 

Serdecznie dziękujemy 

25 





Os. Sienkiewicza 38, 66-300 Międzyrzecz 
Tel. 513044089 GG. 1883373 

Profit 
Doradztwo Finansowe w ramach serwisów: 

• Programy Inwestycyjne (inwestycje i oszczędzanie) 
• Alternatywne (Strukturyzowane) Produkty Inwestycyjne 
• Serwis Kredytowy (kredyty i leasing) 
• Serwis Emerytalny (OFE) 
• Serwis Ubezpieczeniowy (życie i majątek) 

Jak uniknąć pułapki kredytowej? 
Masz problem? Pomagamy naszym klientom przy 
współpracy Narodowego Banku Polskiego 

HU TO l 
ELEKTROTECHNICZNA 

Klemenczak 

- .ckutetY, motoeykle 
el'o.c.cowe, ehopetY 

- eaęśei, .ceł'Wi.c 
- kaski, odaiel 

motoeyklowa 

' 

'rRANSPOR'r ' DO IiLII~N'I,A 
IGRA'riSt 
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Policealna Szkoła Zawodowa ,,A W AN '' 
66-300 Międzyrzecz, ul. Libelta 4 

www.awanssmcz.edu. l 607-070-457 0-95-741-19-89 

kształci w zawodach: technik informatyk i technik logistyk 

Agencja Przedsiębiorczości i Kształcenia Ustawicznego 
"SUKCES'' 

Maria Michalska-Majerska Międzyrzecz, ul. Piastowska 11 A 
.michalskamaria@op.pl 607 070 457 © 607 035 016 

organizuje kursy; 
./języka niemieckiego i angielskiego (od podstaw i dla osób 
./przygotowujących się do matury) 
./język polski na maturze (dla maturzystów) 
./ komputerowe - od podstaw i dla zaawansowanych 
./ABC przedsiębiorczości (jeśli chcesz założyć własną firmę) 
./ zawodowe ( dla osób chcących zmienić lub podnieść kwalifikacje) 
./ sekretarka - asystentka szefa 
./ prowadzenia małej księgowości 
./ zarządzania zasobami ludzkimi 

Niech # ·-
: nadchodzące 

"' -" 

~~ ~ Swięta a 

:.: Bożego ~· 

:· Narodzenia 
~ będą dla Państwa . . 

niezapomnianym czasem 
spędzonym bez pośpiechu, 

trosk i zmartwień. 
Życzymy, aby odbyły się w spokoju 

wśród rodziny i przyjaciół. 
Niech Nowy Rok przyniesie 
Państwu radość, miłość, 

pomyślność i spełnienie 
wszystkich marzeń. 

Przewodnicząca Rady Powiatu Starosta Międzyrzecki 
Zofia Plewa Grzegorz Gabryelski 
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powiatowe Centrum Pornocy Rodzinie w Międzyrzeczu za swoją pracę na rzecz 
ofiar przemocy domowej otrzymało certyfikat ambasadora kampanii społecznej " Dzieciń 
stwo bez przemocy". Organizatorem ogólnopolskiej akcji jest Ministerstwo Pracy i Polity
ki Społecznej oraz Fundacja "Dzieci Niczyje". Aby zostać ambasadorem, należało wysłać 
zgłoszenie wraz z deklaracją planowanych działań . Teraz PCPR będzie realizować lokal
ne działania skierowane do rodziców. Do instytucji trafią materiały edukacyjne promujące 
wychowanie bez bicia oraz oferta szkoleń i psychologicznego wsparcia. · 

Celeni kampanii jest uświadomienie negatywnych konsekwencji bicia dzieci oraz pro
mowanie metod wychowawczych alternatywnych do kar fizycznych. Adresatami działań 
prowadzonych w ramach "Dzieciństwa bez przemocy" są rodzice oraz profesjonaliści, któ
rzy mogą podejmować działania edukacyjne prowadzące do wyeliminowania kar fizycz
nych w rodzinie. Kampania "Dzieci ństwo bez przemocy" towarzyszy procesowi noweli
zacji polskiego prawa wprowadzającej zakaz stosowania wszelkich form kar fizycznych 
wobec dzieci. Organizatorzy, partnerzy, patroni i ambasadorzy kampanii sprzeciwiają si ę 
fizycznemu karaniu dzieci. Stanowisko to bazuje na wiedzy dotyczącej wpływu tego ro
dzaju kar na dzieci oraz poszanowaniu praw człowieka zapisanych w Powszechnej De
klaracji Praw Człowieka oraz Konwencji ONZ o Prawach Dziecka. 

Dzieci mają prawo dorastać wolne od przemocy fizycznej, psychicznej i wszel· 
kiego okrucieństwa , z poszanowaniem godności. Taką opinię wyraża Powiało· 
we Centrum Pornocy Rodzinie w Międzyrzeczu i Zespół Interdyscyplinarny ds. 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie w Międzyrzeczu . 

1 Wiele osób co kilka ····--·r-n .. -·--···~·· 

Oprac. z wykorzystaniem informacji ze strony: 
www.dziecinstwobezprzemocy.pl 

znanych im osób. Robi to .Bardzo długa co miesiąc jest lista tych zwy
kłych i jednocześn ie niezwykłych ludzi. Naszą?poleczność jest nieduża , nazwiska ich 
są nam znane, kojarzymy je z twarzami. Dziękujemy im, naszym sąsiadom i znajomym, 
za ich Dar Serca, krew oddaną, Honorówym Kr'łfiodawcom . To: 
li Paweł Przepiórka, Krzysztof Bą~elc~yk , ' Ewa Ża~, Natalia Gurlig, Grzegorz 

l<owol, Krystian Mazana, Klaudia Matyjaszek, Brygida Cop, Paweł Mizera, Adam 
żyża, Marek Wojtaś, Kacper Lewandowski, Rafa.ł Szefs, Rafał Guśniowski, Adrian 
Gnioch, Wojciech Tuszyński , Grzegorz Pałka , Bogusława Napierała, Urszula Jan
kowi ak, Grzegorz Do l ański , Radosław Kosak, Sebastian Wojtaś, Agnieszka Ka· 
ll'lińska, Kamil Banaś, Adam ~yrkosz, Bartłomiej Dębowski, Bogdan Karniewicz, 
Ł'ukasz Gacyk, Rafał Pertyk, Paweł Dobkiewicz, Kamil Zaremba, Paweł Bojarek, 
Qamian Pihan, Jakub Nowicki, Jarosław Stasik, Monika Kłodzińska, Roman Se
manicki, Marcin Szczurek, Andrzej Kurek, Krzysztof Brze~iański , Izabela Rusin, 
Józef Lechowicz, Grzegorz Barszczak, Grzegorz Szostak, Czesław G omuła, Ma
ri~sz Piela, Gustaw Skwarek, Dariusz Fliger, Pat~yk Wróblewski, Wiesław Skała , 
Marcin Jezierski, Maciej Talarek, Marcin Jenek, Łukasz Swoboda, Waldemar Ko· 
"'!alski, Jarosław Derda, Mirosław Ripa, BarJłomiej Talarek, Grzegorz Kroczak, 
Łukasz Brodowski, Michał Matecki, Andrzej Czyżniewski, Izabela Ułasewicz, Ma
riusz Jura, Mariusz Kamyszek, Mariusz Puk, ,Antoni Wyduba, Marianna Gmiąt, 
~pbert Mikoś, Andrzej Zięba, Jerzy Wojtaś, Łukasz Janas, Waldemar Janowicz, 
Leszek Wachowicz, Łukasz Garbowski; EmifSzule, Marcin Wierzbicki, Wojciech 
ą~jalski, Adam Loryński, Jan Pawlik, M,~J.ek.J1~1iński, Jan Kamiński , Konrad Tep
p~r, Janusz Lingo, Tomasz Lisiec~i, TomaszNdgel, Antoni Grabiński, Jan Owcza
rek, Robert Pospieszny, Adria·nrGórniak, Mąrek Dobkiewicz, Alina Smętek, Ja· 
n~sz Krok, Roman Piszczygłpwa, 'f'act~w srzybowski, Adam Suszczyński , Jan 
~amieński, Sebastian Miszczuk, AretEl' Sar;•Dariusz Pyra, Mateusz Filipkiewicz, 
Tpmasz Baczyński, Szymon Tąłkąąz; ŁH~ąs .. ~ ;ląra~.iuk, ;Ieresa Koralewska, Michał 
~ąla, Bartłomiej Rybacki, Łukasz M~Icz~.k, Pi§tr B~rtos.zek, Marcin Karczmarczyk, 
Jakub Włodarczak, Piotr Plut~; TQ.IlJąs~ Pą~.,uła;rWojciech Nowak, Konrad Bia· 
ly, Dawid Kowalczyk, Grzegort Mi~hals~i, 'M .. ~ri\J.~Ż M,.~zu~kiewicz, Wojciech Ole· 
sków, Łukasz Mielnik, Paweł Mydłowski·, · Dariusz Wytrykowski, Zbigniew Kłoso
wicz, Zbigniew Niecka, Bartłomiej Orwat,Kamil Tprzy~ski, Grzegorz Kowalewski, 
~ądosław Puk, Marian Bulicz,Patryk, Ge~e9h , Kam, i l Ku ryś, Jacek Kaniuk, Woj
ciech Kłak, Paweł Weins, Konrad .Nowcj.k,<:MarilJsz Fiedorowicz, Mirosław linie· 
ki, Rafał Grzelachowski, Maripsz Bąb'~Jfk, ~~.~a~.z żu'rakowski , Mirosław Szmyt, 
~!otr Szeremet, Mateusz Majewski; JańuszJ3,8tszczak, Iwona Niedźwiecka, Bar
t~sz Górka, Dariusz Karczmarek;' Q,awid ,Ty,I~QV{ski, Karol M,atelski, Jarosław Ma
tęlski, Jarosław Walczak, Wojciech 'f'yruszyń,~~i, Mari~n Wittchen, Paweł Groby s, 
R.oman żurakowski , Grzegorz Kucżyńs~i, A~tur:Karczmarek , Krzysztof Pietrzak, 
~!otr Winnik, Ireneusz Szko.d~, Mar~in T~l~~·a, Miphał .Wiktorowicz, Damian Ta
tarynowicz, Paweł Misiarz, Sylwia Szulczyk', SławomirSzulczyk, Jan Żuchowski , 
~rzysztof Knapek, Mateusz Rzepczyński, Krzyszt()f Kąźmierczak, Hemyk Soszka, 
Dagmara Gąska, Adam Konie~zny, . Agf'lJeszka Krupińska , Arkadiusz Oleszczyń
s.~i, Paweł Jańczak, Waldemar Lewandowski,/ Robert f!Jiadyda, Janusz Smoliński , 
'!~rian Cichewicz, Marcin Sz~ta, S~b~-~ti~~Sm?liń~~i, Robert Nyga, Krzysztof 
Krakowiak, Adam Krakowiak, GrzegortSzyszka; ZbigniewWawruch, Renata No
,acka, Jeremiasz Wichrowski, Bo9~anł?,~~.?J~mk9, Pr~~mysław FI orek, Rafał Gó· 
recki, BoguJl1ił Nygą, Man~k q.Zer~J~Vv's~j,

1 

~ r#eg()rz KQf'ląpęlski, Grzegorz Szym
cza~ł\l,llirl~~~~~ilUftJf'łt~łl);fl~f~J/17ł~;~M~i!ft1Yey:tStefan·$1(i:~;·Angelika Kowiel. 

CERTYFIKAT 

·' , -, fo-~i~t~~e. Cei1trum-~r'~J=hdćJ<:~odzh1J}· 
C ,' w~ięd:~yrieczq : . 

<.·~· ..• 

JESJ,.:A1v1~.;4.sA~~RE~J§f-1viP ANII 
.. ";,p ZIĘC:I~Stwo _13;-E~;PRZĘWGJCY? ·2009 

I>.a1n pagtą ~~-~~~;~;~,~ .. , o.~L~~ii~~~()··be~.pr~emocy'' poświęcona 
; jest pr<?J?J~il\owi ątgsc)~anią..kąr fizy~znych wobec dzieci . Jej 

celem jestuświagpn1ie~ie neg~tywn):'ch· konsekwencji bicia 
dzied· oraż prorne~~I)-ie :pozytywnycłJmetod wychowawczy;cb: 

t?an :Skowronek głołnym trelem 
wiełć ra~o:Snq nie:Sie. 

Ma '/?rze~:jzko.fe Jarzębinka :jWoie wielkie łwięto! 
Dnia 6.11 .2009 r. obchodziliśmy święto naszego przedszkola, w. którym wzięli udział : 

Pani dyrektor, personel przedszkola, dzieci oraz zaproszeni goście . Wszystkich zgro-
madzonych powitano słowami W. Chotomskiej: ' 

"Kiedy śpiewa dziecko, śpiewa cały świat, 
Kiedy tańczy dziecko, tańczy cały świat. 
Dajmy dzieciom słońce, żeby łez nie było, 
Dajmy dzieciom słońce, dajmy dzieciom miłość. 
Dajmy dzieciom słońce cale słońce z nieba, 
Żeby mogły tańczyć, żeby mogły śpiewać" 

Odsłonięta została tablica z logo i nazwą 
placówki. Uroczyście odśpiewano hymn na
szego przedszkola. Po czym Pani dyrektor 
Halina Siwczak przedstawiła historię powsta
nia nazwy przedszkola "Pod Jarzębinką" oraz przeczytała fragment bajki o Jarzębin
ce, do której zakończenie mialy wymyślić dzieci. Z dziecięcych pomysłów powstanie 
nasza przedszkolna książeczka- bajeczka. Uroczystość uświetniły występy naszych 
przedszkolaków, które zaprezentowały układy taneczne, wiersze i piosenki poświę
cone przedszkolnej "Jarzębince". Miłym akcentem byl występ absolwentki przedszko
la Gabrysi Sucheckiej, która wykonała utwory muzyczne na flecie. Najstarsza grupa 
6-latków przedstawiła bajkę "Jarzębinka" w oparciu o książkę J. Tajca o tym samym 
tytule. Dopełnieniem uroczystości był tort z fajerwerkami, do którego powstania przy
czyniliśmy się Wszyscy- dzieci w grupach wykonały biszkopty, a kremem i dekoracją 
zajęły się przedszkolne kucharki. Uroczystość ta byla okazją do wspomnień i rozmów 
oraz pamiątkowych zdjęć. Zaproszeni goście mieli okazję do przeczytania dzieciom 
bajek i wpisania się do księgi czytających gości oraz zwiedzania przedszkola. Święto 
to wpisane zostało na zawsze do kalendarza naszych przedszkolnych uroczystości . 

Jest takie miejsce- tu niedaleko, w którym z uśmiechem witam poranki. Słychać tam 
zawsze radosne dzieci, są tutaj misie, lalki, skakanki . Tu Ci pomogą, podadzą ręce , 
cieszą się każdym twoim sukcesem. Gdy pierwsze kroki stawiasz niepewnie, zawsze 
pomoże przyjazna dłoń . Tu zapominam o bólu i smutku, chce mi się śpiewać, skakać 
i śmiać! Nagle w mym sercu rodzi się nadzieja, życie jest piękne , gdy takie miejsce 
masz. Nasze przedszkole takim miejscem właśnie jest. 

Halina Kołodziejczyk 
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C''71t'""'"'i""'JPra-
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równe szanse,•.a także ;' gdy to jest potrzebne, 
oocme.WS[)arcie ze strony specjalistów. 

Rynek odszkodowań w Polsce ewoluuje w ostatnim czasie w dostrzegalny 
sposób. Jeszcze ki l kanaście lat temu możliwa była jedynie bezpośrednia kon
frontacja klient -ubezpieczyciel. Mało było prawników - specjalistów w branży 
odszkodowań , nie istn iały fi rmy pomagające poszkodowanym. 

W os~atnic.h latach te~at odszkodowań stal się niezmiernie modny. Po
wstało w1ele f1rm pomagających poszkodowanym, pewna liczba prawników 
~yspecjal izowala się w prawie odszkodowań . Z jednej strony taka sytuacja 
Je~t korzystna dla pos~k?~owanych - więcej medialnych informacji (czego 
n~J I~pszym dowo?em mnieJszy artykuł, będący częścią większego cyklu), wy
nikaJąca z tego Większa świadomość, więcej zgłoszeń roszczeń do zakładów 
ubezpieczeniowych. Z drugiej strony- możliwość łatwego zarobku na ludzkim 
niesz?zęściu przyciąga do branży odszkodowawczej osoby nie zawsze uczci
we, me zawsze rzetelne. 

Parniętajmy więc, że wybór pełnomocnika , jaki będzie reprezentował poszko
dowany~h , moż? ?kaz~ć się najważniejszą decyzją podjętą w życiu. W przy
padku meszczęscJa ktore dotyka cala rodzinę , czyli śmierci jedynego żywicie
la w.wypadku .samochodowym, wybór firmy pomagającej uzyskać odszkodo
wanie decyduJe o losach całej rodziny w następnych kilkunastu lub nawet kil 
kudziesięciu .latach. Tak więc przy podejmowaniu takiej decyzji, trzeba wziąć 
pod_ u~agę klika ~ażnych okoliczności. Jakich? W następnych kilku artykułach 
omow1my dokladme podstawowe cechy profesjonalistów, którym można zaufać. 

Wielka tarcza szkolna przypięta na 
jednym z głównych miejsc w Sali gim
nastycznej S. P. nr 2. - Ślubuję uro
czyścielbędę starał się być dobrym i 
uczciwym ... 

W wyprasowanych szkolnych mun
durkach na parkiet wkraczają parami 
pierwszaki. Cztery kolory wstążek na 
szyjach przynależą do każdej z czte
rech pierwszych klas. Nowi uczniowie 
Szkoły Podstawowej nr 2. 

Celebrowanie uroczystości zaprzy
siężen ia na ucznia. Przy sali pełnej ro
dziców i przyjaciół. Przysięgę odbiorą 

panie dyrektorki Szkoły, z komisarzem 
rządowym Marianem Sierpatowskim 
jako przedstawicielem władz miasta. 
Dzieci wręczą im kwiaty, także zna
nym sobie paniom przedszkolankom, 
jako podziękowanie , po raz pierwszy 
wystąpią przed tak poważnym forum, 
to wielkie dla nich przeżycie ... 

Obrzęd szkolny. Poczet sztandaro
wy jest prezentowany. Zagrano Hymn 
Państwowy, który wszyscy czcimy w 
pozycji baczność . Hymn Szkolny, któ
ry pierwszaki j uż znają na pam i ęć. 

Dyr. Szkoły Maria Slomińska - ko
lejny raz tak doniosła uroczystość ... 
Nowe pokolenie dzieci zaczynających 
naukę w S. P. nr 2. Pokolenie małych 
obywateli polskich, objętych szkol
nym obowiązkiem. Trud wychowaw
czy, wielka misja, wespół z rodzicami 
i opiekunami, uczyn ić ten obowiązek 

Marek Grządko 

szkolny dla dzieci efektywnym i przy
jemnym. Młodzieżowa Rada Szkoły i 
Mały Samorząd Uczniowski pomoże 
dzieciom się zaaklimatyzować w no
wym środowisku. 

Dyr. Anna Kmieciak - to bardzo 
trudna chwila dla dzieci i rodziców, 
życzę sukcesów w nauce i zajęciach 
pozaszkolnych ... 

Artystyczna część uroczystości. 
Przez dwa pierwsze miesiące przed 
Pasowaniem dzieci nauczyły się spo
ro piosenek i wierszyków. Śpiewają 
głośno i odważnie - To jest pierwsza 
klasaliiter cala masa ... Znają podsta
wowe formy zachowań w swojej gru
~ie- klasie. Sprawnie przechodzi akt 
Slubowania. Uroczystość prowadzi 
pan Janusz Jończyk. Paluszki z po
ważną miną unoszą w górę, przedsta
wiciele klas to osoby z charakterem. 
Czerwony Ołówek pani Dyrektor mia
nuje osobno każdego małego Ucznia, 
który wraz z tarczą szkolną otrzymuje 
gratulacje i życzenia. - Pasuję cię na 
ucznia klasy pierwszej. Ślubowanie -
wtajemniczenie na pierwszy etap edu
kacji - wychowania na ucznia - oby
watela, członka lokalnej społeczności. 

-Nasze dzieci będą nas godnie re
prezentowały- mówi dyr. Slomińska. 
Dzieci dostają od szkolnego Samorzą
du ołówki i długopisy, słodycze. Wielka 
księga świata otworzy się przed nimi. 
Ołówki zostaj ą natychmiast włożone 

09.11 .2009 roku w Zespole Szkól 
im. Zesłańców Sybiru w Bobowieku 
miała miejsce niecodzienna uroczy
stość. Dzięki staraniom absolwentów 
naszej szkoły odsłonięto tablicę upa
miętniającą dokonania dwóch pierw
szych założycieli i nauczycieli Tech
nikum w, Bobowieku - kapitana Le
opolda Swikli i dowódcy l batalionu 
27 Wolyńskiej Dywizji AK Michala Fi
jalki. Obydwaj brali udział w kampanii 
wrześniowej 1939 roku. Leopold Świ
kla, zesłany w 1945 roku na Kolymę , 

po powrocie do kraju podjął pracę w 

do kieszonek w mundurkach. Tarczę 
szkolną dostaje też pan Sierpatow
ski, zostaje mu przypięta przez pa
nią dyrektor .. . 

Hymn Szkolny o "Szarych Szere
gach ", pieśń o Patronie Szkoły, wsłu

chujemy się w muzykę i słowa . Na 
tak wczesnym etapie proponowana 
jest przez wychowawców wyraźna 
identyfikacja z wielkim autorytetem 
naszej historii narodowej, bohater
skim, poświęcającym się dla ojczy
zny, tej wielkiej. 

Po wręczen i u pam iątkowych dy
plomów, garści słodyczy, przewidzia
na jest wystarczająca ilość czasu na 
sesję zdjęc iową , główny punkt pro
gramu. Uroczysta chwila, zostanie 
po niej ślad w rodzinnych, i szkolnych, 
kronikach. 

Iwona Wróblak 

technikum Rolniczym w Bobowieku 
jako nauczyciel języka rosyjskiego. Mi
chał Fijalka, "cichociemny", walczył w 
obronie ludności Wołynia przed UPA. 
Od 1956 roku piastowal stanowisko 
dyrektora Technikum Rolniczego w 
Bobowicku. Obydwaj odeszli z tego 
świata w 1983 roku. 

Marian Kaczmarczyk powiedział: 
"Gdy rwie się nić pamięci , pęka łań
cuszek wspomnień". Dzięki odsłoniętej 
tablicy pamięć o obydwu bohaterach 
nie zostanie utracona. 

Sylwia Witwicka 

"Potop" 

Ocb! Cbyba się krztuszę deszczówką .. 
Nie, to tylko kawa ll}rożol)a ... 

Na Arkę Noe 
zabierał po parze z każdego gatul)ku .. 

Ciekawe, która z l)as 
trzyll}ałaby za rękę Jezusa ... 

Czereśl)ie wczesl)yll} popołudl)iell} 
też l)ie Sll}akują l)ajgorzej. 

Trocbę jak kawa ll}rożol)a. 

Grafoll}al)ka 

Mi : ··• . . ek Kultury zaprasza dzieci na . 

l. ~m· .. ·.··.·.···•·· .·<· .. ··r. ezę · ~i koł. a. jkową b z Hai1ną Benedyk 

:5° l 
6 gtr.~d"nia 200.9. r. ;;·16.00 
HALA WIDOWISKOWA 'rv«JK 
os. Kasztelańskie w Mi 
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Przedsiębiorstwo Handlowo-Usługowe 

Us;~!~!!:e~ 
- sprzątanie domów, mieszkań Uednorazowo, stale) 

-opieka nad grobami 

Joanna Michalak 
66-300 Międzyrzecz, Os. Centrum 75 

tel . 95-741 -19-16, te l. kom. 605-845-817 

Naprawy sprzętu RTV 
Drobne akcesoria, piloty na zamówienie 

Serwis TV "Dom Rzemiosła" 

ul. 30-go Stycznia 39 

teł. 095-742-2287 

Pn - Pt: 9:00 - 1700 ; Sobota: 9:00 - 13.·00 

Środa: nieczynne (praca w terenie) 

Oferuje: 
e układanie glazury 

e montaż regipsów (klej i stelaż) 
e szpachlowanie, tynkowanie, malowanie 

. e układanie paneli podłogowych 
e wym iana drzw i i okien 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

* Projekty budowlane i tecbnolo&iczne 
t Modernizacja i rozbudowa budynków istniej.cych 
ł Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 05 

Doradztwo techniczne * 
Wyceny i kosztorysy t 

Opinie techniczne 

SPRZEDAŻ "PROJEKTÓW GOTOWYCHn 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

Prod ucts P.H.u. z.P.chr. 

USŁUGI 
CMENTARNEIPOGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
tel. (095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

NASZA FIRMA OFERUJE: 
l§] J * kompleksową organizację pogrzebów 

~1!, . _: ~- r _ . *transport karawanem (kraj i zagranica) 
~ ~i: ·?;q~~e-~ 

1
1 * budowę grobowców 

l~~ *sprzedaż trumien, odzieży i wieńców 

PRYWATNY GABINET 
STOMATOLOGICZNY 

zabela i Konrad Ziarkowscy 
Międzyrzecz, ul. Zachodnia 8A ' 

Budynek Apteki Grodzkiej 
~ matologia Estetyczna, stomatologia dziecięca, 

leczenie protetyczne) 

Gabinet czynny: 
od poniedziałku do piątku w godz. 9-19 

(po wcześniejszym umówieniu możliwość przyjęcia w soboty) 
w przypadkach bólowych dyżur telefoniczny do godz. 21 

Rejestracja osobiście , tel. 605 435 626 lub 515 282 802 

~y~ .. ~I.N()WJ\N.ł·E 
npdłóg . i narkietów,, 

s~pachłe g·ipsowe i . glaznt'a 
tel. (095}741 22 57 luh-606 827525. 

SERWIS KOMPUTEROWY DŻAK 
· i serwis na telefon z 

* Diagnostyka usterek komputerowych 
*Instalacja i konfiguracja systemów 
* Projektowanie stron internetowych 
* Tworzenie baz danych pod kątem potrzeb klienta 
* Profesjonalna naprawa porysowanych płyt CD/DVD 
* Odzyskiwanie utraconych danych 

ektowanie i tworzenie l"v"''""'' h 

mgr inż. Marek Grześkowiak 
POLECA: . 

• budowa i remonty budynków 
• kierowanie i nadzór robotami budowlanymi 
• projektowanie i adaptacja projektów budowlanych 
• wyceny, kosztorys i opinie techniczne 
• handel materiałami budowlanymi 

KONTAKT: te l. (095) 741 26 01, kom. O 502 274 580 
lub e-mail: margpol@o2.pl 
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J . '' O ,, ez Polskiego Stowarzysze 
etyków oddziału międzyrzeckiego 5wi 
iatowy Dzień Walki z Cukrzycą we wła 

dla siebie sposób 
Czyli na wesolo. Programowo członko 

wie "Jeża" oprócz realizowania swoich ce
lów statutowych- edukacji diabetologicz
nej, wzajemnej pomocy w radzeniu sobie 
z chorobą cukrzycową okazje, w których 
się spotykają , starają się sobie uatrakcyj
nić organizując zabawy i konkursy. 

Tym razem także, w gościnnym dla dia
betyków Gimnazjum nr 2, jak mówi mi pre
zes Anna Ceglowska, nie planowano minu
towego scenariusza. Bylo kilka pomysłów, 

aktorskie zacięcie kilku osób i przyzwy
czajenie, by dobrze bawić się w swoim to
warzystwie. Rzecz calą sfilmował i co cie
kawsze zdjęcia zrobil, będąc zarazem przy 
konsolecie, Tomasz Baraniecki. 

Po powitaniu obecnych, również gości 
z Kola PSD w Zbąszynku, wszyscy człon
kowie PSD dostają znaczki przynależno
ści do wpięcia na ubranie oraz opaski na 
rękę, pomarańczowe bransoletki informu
jące osoby, które natkną się na nieprzy
tomnego diabetyka, o sposobach postę
powania. Na opasce jest napisane: "Po-

daj mi (właścicielowi opaski) coś siadkie
go i zadzwoń po pogotowie." Ustawia s i ę 
też kolejka do podpisania Petycji w spra
wie refundacji insulin analogowych: jest 
tam:" (. . .)Chcemy mieć możliwość wyboru 
pomiędzy krótko lub długodziałającą insu
liną ludzką, a bezszczytowymi analogami. 
To nie fanaberie, a konieczność. Chcemy 
refundacji analogów -leków ratujących ży
cie, minimum w wysokości, jaką otrzymują 
diabetycy mogący stosować długodz_iała
jącą insulinę ludzką. Nie jesteśmy obywa
telami drugiej kategorii. 10% wszystkich 
polskich diabetyków to ludzie z cukrzycą 
typu 1., których potrzeby nie mogą być lek
ceważone. Część z nich cierpi bowiem na 
chwiejną, trudną do okiełznania cukrzycę 
z niebezpiecznymi dla życia niedocukrze
niami z utratą przytomności, przed który
mi chronią ich analogi długo działające, 
utrzymujące stały poziom cukru we krwi". 

Równolegle z powagą choroby, zmaga
niem się codziennym, trwa zabawa. Debiut 
oglasza nowa grupa taneczna "Jeż ". Kan-

- st' , ~ciweQq 
Życie studenckie jest ciężkie.\Nb~ę~i Rp~prorp. ty.Oentderpliwy jest, łaskawy.! 

jest, wiele może znieść, wszystko przemęczyć, wszystko przecierpieć. Oto słowo' 
moje. Oto słowo twoje. Oto słowo nasze. · · 

Wcześnie rano trzeba wstać, westchnąć, przeciągnąć się , znów westchnąć , 
Czymś się posilić, żeby się później nie przesilić. Umyć włoski i popędzić na fa-. 
kultet, choćby typu włoski. Po drodze . uśmiechnąć się do brzydkiej windy albo: 
pomęczyć schody. Przekląć choć. raz i .. choć w myśli, bo przypomniało się, ze eg1;·. 
zamin się przyśnił. Wykłady, ćwiczenia - ś8imy, notujemy, nudzimy się, notujem~: 
i czasem słuchamy, czasem ·nawet z pa? ją: Czasem. :! 

No i wieczorek. Pokoik w .akademi~u, mi~szKaniu, na stancji czy w domu. Ci:l 
sza-hałas , hałas-cisza. Jaki tu spokój.·.: Czemu tak spokojnie? Jaki tu hałas! Cze:; 
mu tak głośno? Uczyć się czy się nie uc2y9?0to jest pytanie. · 

A może tak by pójść na komp~pmi.~ ·\i pp~u,da~~ć, że się uczy? Niezła myśl. N~:. 
wykladach będzie się wiedzieć, o co chodzi, a. trochę odpoczynku nie zaszko;; 
d:zi. Tak myślą młodzi. .'' . .,.,r .. · vr· :~ 

Czasem trzeba tę zasadęrzucip, z~gzy~·Flą ·~!ę se~je,lepiej się już uczyć. l t~; 
płonne nadzieje, że w takich chwilach~~e:nnie i~tnieje: Tak upływają tygodnie. W! 
poniedziałki przepełnione biblioteki> p~nie,;0a· ~idok . kolejek, lirycznie wracają~1· 
do czasów PRL-u pytają się ciebie: t~~.;?~Qp\ (sty,.2ensię) chciałeś?" A jakie to m~ 
znaczenie, skoro i tak nic tam nie dost'aleśY' . ... . ··~ 

W środku tygodnia ćwiczenia, wyklądy, fakultety, w piątek picie, w sobotę kad . 
Oto jest studenckie życie. "Pierw~:;ego" domo~.F "w~łówka", ciasteczka, kawka,; 
czasem nawet słodka krówka. Źleodbite l<sero ·nie podlega ocenie, biedni stui t_ 
denci dla właścicieli kserokopiareksąyv. prpmocyjnej .yenię, można ich kupić, wy?; 
starczy podchwytliwą prompcję im. po~rzusip. t~uP1.rmarkety nas lubią, studen ;~ 
ci na nie się nie czubią. l przed "trzydŻiestyrn" · bankomaty, biedne ściany płaczu ;l: 
ilu żali próśb i obelg nasłuchają się,w. wołaczu. Cząsem zatęskni się do domu1!. 
do krainy spokojem i wesołością płynącej. Trzeba zadzwonić, pojechać, odwie~.~ 
dzić. Te uściski, całuski, gratulacje i te wszystkie"kochane racje" rodziny, przy:] 
jaciól i sąsiadów. Narzekania, żarty i skandale - nic i9h nie dziwi wcale. Byle się,t 
tylko nie wygadać i za dużo l 

im nie powiedzieć - nie W?zystko myszą·przeeieżwiedzieć . Znów zaczynasz} 
tęsknić do tej studenckiej je.9noś9i : ~~Ę~I .. i,~p~gi iJó~f~ipości. Bo student student~) 
wysłucha, zrozumie, a czasem i mu nawet; omoże.Jo wszystko leży w naszyn]: 
studenckim honorze. l tak zdają .. . . ;!l 

i oblewając, kolokwia, egt~mig ... . . .H~~~ ,l i,;~eJS~ymy,z całym światem, byl~1 
nie z wykladowcami - oni są nad 9ami ;izyqj~~tu.den~kie jest skomplikowane, al~; 
jednak takie kochane. l tak zaganiani;•.:tak~~'mępzeni;"aż do granic w pokoiku zal 
słuchani , nie odpowiadają mi nic: "p9zyć si C?Y\się nie uczyć?" Oto jest pytanie~( 
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kan, kostiumy produkcji wlasnej, duże za
angażowanie emocjonalne tancerek i wi
downi. Zdjęcia robi pan Baraniecki .. . 

Swoje wejścia aktorskie mialy Artystka 
i Wróżbiarka , kostiumy równie pomysłowe . 

Osoby przykufy naszą uwagę. Popularna 
piosenkarka Doda, w bladych warkoczach 
z bejzbolówką na glowie, jej artystyczno
estradowy image, poslużyla jako inspira
cja do scenki kabaretowej, bardzo zgrab
nie zagranej ... 

Tańce i piosenki znane i latwe do tań 
czenia, zabawa w sali Gimnazjum nr 2, z 
okazji Dnia Walki z Cukrzycą , na przekór 
chorobie. Z haslem, wydaje mi się , trzy
majmy się razem, to nam oslodzi slodycz 
czasami nadmierną, trwala bardzo dlugo. 
Z poczęstunkiem we wlasnym zakresie, 
losowaniem upominków przygotowanych 
przez Stowarzyszenie, często w sposób 
artystyczny samodzielnie zrobionych przez 
uzdolnione członkinie . Najciekawsze prze
brania zostaly nagrodzone- Doda, Cygan
ka, Chaplin i inne. Choroba cukrzycowa 
oswojona, nawet Śmierć Garbata przy
jaźnie odniosła się do naszych diabety
ków, poprzez swoje 1 O przykazań , dobit
nie odczytanych przez Postać z kosą , jak 
unikać pogarszania swojego zdrowia na 
wlasną prośbę. 

Z szacunków Ministerstwa Zdrowia wy
nika, że 4 mln osób żyje z objawami wska
zującymi na możliwy rozwój cukrzycy w 
najbliżej przyszłości. Cukrzyca jest poważ
ną chorobą metaboliczną wywołaną nie
doborem lub nieprawidłowym działaniem 
insuliny. We krwi utrzymuje się podwyż
szone stężenie glukozy - hiperglikemia. 

posłuchaj 5ynlzu mojej lzolfdy ... ) 

Pr~yc~yną. jej jest niepra~idlowe wydzie
lame .msulln.y przez komorki beta trzustki 
lub n1epraw1dlowe wykorzystanie insuliny 
przez tkanki. 

c.ukrz~c~ typu 1 (zwana także insulino
zalezną) Jest spowodowana brakiem insu. 
liny i częściej dotyka dzieci, zaś typu 2 (in
sulinoniezależna) jest spowodowana nie
prawidłowym działaniem insuliny i ujawnia 
się wśród dor?slych. Powstanie cukrzycy 
typu 2 to wyn1k zlych nawyków żywienio
wych, ograniczon.ej aktywn?ści fi~ycznej, 
stresu. c;y nalogow. Do n~Jistotnlejszych 
cz~nmko.w r~zyka wystąplenia choroby 
zalicza s1ę w1ek. Osoby powyżej 45. roku 
życia powinny raz w roku badać poziom 
cukru we krwi. Cukrzyca występuje znacz
nie częściej u osób, które w przeszłości 
cierpiały na zaburzenia tolerancji glukozy. 
Cukrzyca zwi ększa prawdopodobieństwo 
wystąp i enia paw i klań takich jak zawal 
serca, niewydolność nerek, utrata wzro
ku czy udar mózgu. W leczeniu cukrzycy 
istotną rolę odgrywa edukacja. Wiedza na 
temat cukrzycy i świadomość zagrożeń z 
nią związanych umożliwia choremu zro
zumienie zasad jej leczenia. Dlatego też 
14. lis.topada obchodzony jest każdego 
roku Swiatowy Dzień Walki z Cukrzycą. 
Cukrzyca to poważna choroba zagrażają
cą życiu, która przez wiele lat może nie da
wać żadnych objawów, ale jej następstwa 
są bardzo poważne. Światowy Dzień Walki 
z Cukrzycą przypomina, że liczba przypad
ków choroby wzrasta i nadal będzie wzra
stać, o ile nie zostaną podjęte natychmia
stowe działania prewencyjne. 

Iwona Wróblak 

przepiflzna Cjwiazda rozbłysła na bezkresnym nit 
swym świat cały ujmuje, 
i mnie, i Ciebie, 

ucha wieść nam szepcze ogromnq: 
13oźy nam przybywa! 
Sif, kro przytomny!". 
nieba sypie Sif coraz mocnieJ 
do bombki na cboincc uśmiecha Sif radośniej; 
13oźa i Józef SwiftY 

nie mogq uwierzyć, że 13óg .Przepiflzny 
im Cud:J!icpojfty! 
domu coraz cieplej, 
głośniej z ust płynie lzolfda; 

Sif czerwieni, 
Sif w nim rurnimi 
jakby smaczniejszy ... 
łamany miłościq jest nasqczony 

nic ma kłótni, w dal odpł_ywajq wszelkie spory. 
nam Sif narodził, słyszysz? 

oknem coraz ciszej. .. 
euforia wid/za wszystkim dech w piersiach mocno zapiera. 

Cjwiazda przepiflzna oświetla świat cały, 
do siebie nas tuli, 

znowu przyjemniej .. 
hmm ... Odpł_ywamy w tfJv1iłość 

widlzq, nicpojftq ... ! 
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Nowe uregulowania prawne dotyczące 
regulaminów wynagradzania dla nauczycieli 

uwzględnione w wyliczeniu wynagrodzenia 
średniego ża rok 2010. Tym samym wyso
kość środków na wyną.grodzenia, która zo
stała zaplanowana zostanie poddana we
ryfikacji. Jeżeli średnie wynagrodzenia nie 
zostaną osiągnięte, to zgodnie z art. 30a 
ust. 3 Karty Nauczyciela, nauczycielom na
leży wypłacić jednorazowe dodatki. W na
szych szkolach taka sytuacja w bieżącym 
roku szkolnym nie będzie miała miejsca. 
W myśl nowych przepisów każda jed
nostka w terminie do dnia 10 stycznia 
roku kalendarzowego następującego po 
roku , dla którego wyliczono kwotę różni
cy, sporządza sprawozdanie z wysoko
ści średnich wynagrodzeń nauczyciel i 
na poszczególnych stopniach awansu 
zawodowego w szkolach i placówkach 
prowadzonych przez tę jednostkę sa 
morZądu terytorialnego, z uwzględnie
niem wysokości kwoty różnicy. Organ 
prowadzący szkolę będący jednostką 
samorządu terytorialnego przedkłada 
powyższe sprawozdanie, w terminie 7 
dni od jego sporządzenia , regionalnej 
izbie obrachunkowej, a także organo
wi stanowiącemu tej jednostki samo
rządu terytorialnego (radnym) dyrek
torom szkół prowadzonych przez tę 
jednostkę oraz związkom zawodowym 
zrzeszającym nauczycieli. Regionalna 
izba obrachunkowa, będzie kontrolowala 
gospodarkę finansową jednostek samo
rządu terytorialnego, a przede wszystkim 
osiągnięcie w poszczególnych jednostkach 
samorządu terytorialnego wysokości śred
nich wynagrodzeń nauczycieli. 

Od 22 stycznia br. jednostki samorządu 
terytorialnego, uchwalając regulamin wy
nagradzania dla nauczycieli zobowiązane 
są zapewnić średnie wynagrodzenia na
uczycieli tak, aby odpowiadały one na ob
szarze działania danej jednostki samorzą
du terytorialnego co najmniej średnim wy
nagrodzeniom nauczycieli, określonym w 
ustawie- Karta Nauczyciela. Przystępując 
do skalkulowania średnich wynagrodzeń 
niezbędnym jest podjęcie wielu działań 
na poziomie lokalnym: 

1. Określen i e przewidywanej struktu
ry zatrudnienia nauczycieli na po
szczególnych stopniach awansu za
wodowego. 

2. Dokładne określenie wysokości ob
ligatoryjnych planowanych wypłat 
składników wynagrodzeń przysłu
gujących nauczycielom, a wynikają
cych z przepisów ustawy lub innych 
(wynagrodzenie zasadnicze, doda
tek za wysługę lat, wynagrodzenie 
za godziny ponadwymiarowe i za go
dziny doraźnych zastępstw, dodatek 
za uciążliwość pracy, dodatkowe wy
nagrodzenie za pracę w porze noc
nej, nagrody jubileuszowe, nagrody 
ze specjalnego funduszu nagród, 
dodatkowe wynagrodzenie roczne, 

zasiłek na zagospodarowanie, od
prawy z tytułu rozwiązania stosun
ku pracy, lub z tytułu przejścia na
uczyciela na emeryturę lub rentę). 

3. Po odjęciu kosztów wypłaty obliga
toryjnych składn i ków z ogólnej puli 
środków przeznaczonych na wyna
grodzenia pozostaje przestrzeń do 
zagospodarowania przez jednostkę 
samorządu terytorialnego na dodat
ki , których wysokość jest ustalana w 
regulaminie wynagradzania. 

Zarząd Powiatu biorąc pod uwagę 
te uwarunkowania przygotował projekty 
uchwal, które zostały uzgodnione w dniu 
21 października 2009 r. ze związkami za
wodowymi. Przeanalizowano również śred 

nie wynagrodzenie nauczycieli za 8 mie
sięcy tego roku. Cieszy nas fakt, że są one 
znacznie wyższe niż te, które powinniśmy 
zagwarantować, bowiem nowelizacja Kar
ty Nauczyciela z dnia 21 listopada 2008 r. 
(Dz. U. z 2009 r. Nr 1, poz. 1) wart. 30a 
ust. 1 wprowadziła obowiązek sporządza
nia analizy poniesionych w danym roku wy
datków na wynagrodzenia nauczycieli , w 
odniesieniu do wysokości średnich wyna
grodzeń. Wydatki poniesione przez organ 
prowadzący na wynagrodzenia nauczy-

-=--=--~~~iiji 

. w ramach podziękowabia sWoim ~'ólont~husźqm za ~ktywność Stowarzyszeni~~ 
"Swięty Jan Chrzciciel" zorganizowałowyjazd dó zielonogórskiego teatru na kome~l 
dię romantyczną Pama Valentine pt. "Przyjazne dusze" w reż. Roberta Czechowskiego~ 

Sw.ietnie zagrana, pełna humoru sztuka orbitująca na styku świata żywych i umar
łych . Zywi są nimi jak najbardziej, a ci,,co już zeszli z tego świata- co prawda bardzo> 
gwałtownie- wciąż mieszkają w swoim dawnym do,mu. To pisarz kryminałów Jack Ca~'. 
meronz żoną Suzane, którzy są tu ciągle na ziemi, bo Tam w górze nie wpuścili Jacka!~; 
a żona nie chce bez niegobyć w. niebi~-,~~~k j~s! f,~przknialy, przemądrzały, złośliwy, !~ 
się nie modli- nie widzi ku temu powodu.' :·~ D9pier6śmierć now?narodzonego dziecką] 
Mary skłoni go do prośby o przyv.'róc~pie ży~!a mąl;~ńkiej istocie. Bardzo żywe w sen~.' 
sie empatii, i bardzo przyjazne w gmncie rteczy, są obydwa zamieszkujące w staryrl]'; 
domu duszki. Czują niedosyt ziemskiej ęgzystencji) kiedy deweloper oferuje kupno ich': 
dawnego domu młodej parze, zaczynają bardzo mocno ingerować w ich życie. Chronią{' 
przed wścibską teściową , opiekują się ciężarną żoną początkującego pisarza. Jest tak f 
że osobista interwencja z Tamtąd w postaci świetnie zagranej postaci Anielicy StrózicyX 
dość bezpośredniej osóbki, bardzo wesołej -:wzbudza natychmiastowe oklaski widow~ 
ni - i posiadającej numer telefonu do Szefa. Ona to w końcu załatwia państwu CameiL 
ron podróż (na meteorze) do Niebios, p~oć, niębezoporuze strony zainteresowanych,· 
bo ... Jack jeszcze Tutaj chciałby zobąc?yćdZ,j~ckoJAary1~ dowiedzieć się, czy książka:r 
którą pomagał pisać jej mężowi , odni.ę7ie sukces, :czy młodemu pisarzowi powiedzie~ 
się i będzie mógł zapewnić młodej żonie.: godZiwy byt.. :ł 

Zabawne dialogi, wartka akcją , doprzę wyreżyser,owana sztuka, wspaniała okazja do 
integracji środowiska i osób związanych' ze Sto,warzyszeniem "Św. Jan Chrzciciel", cie~[r 
kawie spędzony niedzielny wiecz~r. Ossbiści) 9orąęspolecam milośnikom teatru sztukę' 
Pama Valentine, warto obejrzeć, ·gwar . .. . .. obr humor napozostałą część wieczorulej 
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cieli powinny zostać obliczone w oparciu 
o faktyczne kwoty wypłacone nauczycie
lom w danym roku i uwzględnić składniki 
wynagrodzenia określone w treści art. 30 
ust. 1 KN. W skład tej kategorii zalicza s i ę 
wszystkie skład n iki wchodzące w skład 
średniego wynagrodzenia nauczycieli, a 
więc: wynagrodzenie zasadnicze, dodat
ki - za wysługę lat, motywacyjnego, funk
cyjnego oraz za warunki pracy, wynagro
dzenie za godziny ponadwymiarowe i go
dziny doraźnych zastępstw, nagrody i inne 
świadczenia wynikające ze stosunku pra
cy, z wyłączeniem świadczeń z ZFŚS i do
datków socjalnych. Tak więc relacja śred
niego wynagrodzenia określonego w art. 
30 ust. 3 KN do "indywidualnej" wartości 
średniego wynagrodzenia konkretnego na
uczyciela, opiera się o faktyczne wydatki 
poniesione na wynagrodzenie danego na
uczyciela w danym roku kalendarzowym. 

W związku z powyższym należy zauwa
żyć , że dodatkowe wynagrodzenie roczne 
uwzględniane jest w wyliczeniu średniego 
wynagrodzenia w roku jego wypłaty, mimo, 
że nauczyciel nabył do niego prawo w roku 
poprzedzającym tę wypłatę. Tak więc do
datkowe wynagrodzenie roczne, do które
go nauczyciel nabył prawo w 2009 r., któ
re zostanie wypłacone w 201 O r. zostanie Halina Pilipczuk 

ast Czytelnik postanowił to sprawdzić. Okazało się , że stówka 
ważyć ... aż 16 kg! 
kanie takiego wyniku wymagało czasu i cierpliwości . Sześć lat temu 

Tomasz Sabina zaczął zbierać jednogroszówki. Najpierw do litrowego 
później dwuipóllitrowego, w końcu trzyipóllitrowego. Do tego ostatniego 

się tylko 93 złote, więc zbiór powędrował do plastikowego wiader
uzbierało się 100 zł, pan Tomasz uznał, że czas wymienić 10 tysięcy 

na jeden banknot. W banku specjalna maszyna liczyła drobniaki przez 
inyJ. Przedtem jednak kolekcję dokladnie zważono . 
Kiedy zaczynałem zbierać jednogroszówki, powiedziałem synowi, że do 

gdy zapełnię słoik, ma się ożenić. Później przedłużałem mu termin w 
zapełniania kolejnych naczyń. l tak doszedłem do stu złotych. Syn dalej 

a mi ta stówka teraz się przyda - mówi z uśmiechem T. Sabina. 

AUTO·GAZ 
SERWIS MONTAŻ INSTALACJI GAZOWYCH (RATY!) 

NA CZAS MONTAŻU AUTO ZASTĘPCZE , 
AUTO CZĘŚCI , WYMIANA OLEJU i PŁYNÓW, 
WULKANIZACJA, OPONY NOWE l UŻYWANE 

ul. Waszkiewicza 56 
Tel.: 695-946-0061ub 095-741-25-94 

www.autogazkrzysztof.pl 
email. autogazkrzysztof@wp.pl 

GRUDNIOWA PROMOCJA!!! 

MONTAŻ SEKWENCYJNEGO WTRYSKU GAZU 
CENA 2.300 zł 

(maj) 
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SPOTKANIE REZERWISTÓW 
W sobotę , 17 października na terenie 17. Wielkopolskiej Brygady 

Zmechanizowanej w Międzyrzeczu miało miejsce spotkanie Lubuskie
go Związku Byłych Żołnierzy Zawodowych i Oficerów Rezerwy Wojska 
Polskiego (ZBŻZ i ORWP) z Zielonej Góry. 

Lubuski Zarząd Wojewódzki z prezesem związku , gen. bryg. rez. Zbigniewem 
Szurą , pozostałymi członkami zarządu oraz wszystkimi przewodniczącymi kół z 
calego województwa lubuskiego: Zielonej Góry, Zagania, Krosna Odrzańskiego, 
Gorzowa Wielkopolskiego czy Wędrzyna , spotkał się, aby omówić kilka istot
nych spraw dotyczących bieżącej działalności związku. Głównym punktem spo
tkania było wręczenie dyplomów potwierdzających wpis do "Honorowej Księ

gi Zasłużonych dla Lubuskiej Organizacji ZBŻZ i ORWP". Ponadto _na spotka
niu zrelacjonowano obrady z VIII Krajowego Zjazdu Delegatów ZBZZ i ORWP 
oraz kwestie dotyczące powolania Komisji Socjalno-Zdrowotnej dla lubuskiego 
związku. Na zakończenie poruszono kwestię wyróżnienia byłych żołnierzy Ar
mii R,adzieckiej oraz Wojska Polskiego - uczestników 11 wojny światowej w la
tach 1941-1945 należących do kola. Proponowane wyróżnienie , to Medal Jubi
leuszowy "65 lat Zwycięstwa w Wielkiej Wojnie Ojczyźnianej .... ". 

Obecni na zebraniu rezerwiści mieli również okazję porozmawiać z posłanką 
na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej, panią Bożeną Slawiak. Na spotkaniu obec
ni byli .dowódca 11. Dywizji Kawalerii Pancernej, gen. dyw. Mirosław Różański 
i dowódca 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej, gen. bryg. Sławomir 
Wojciechowski. 

Foto: archiwum 17 WBZ 

TRENING SZTABOWY "OBRA 09" 
"Obra 09"- to kryptonim tygodniowego treningu sztabowego do

wództwa Grupy Bojowej Unii Europejskiej(GBUE), który odbył się w 17. 
Wielkopolskiej Brygadzie Zmechanizowanej (17WBZ) w Międzyrzeczu. 

Głównym celem jednoszczeblowego, narodowego treningu sztabowego było 
przygotowanie dokumentacji związanej z działaniem w międzynarodowych struk
turach GBEU-1/2010, a zwłaszcza szczegółowe uściślenie procedur operacyj
nych zgodnych z obowiązującymi Polskę procedurami Unii Europejskiej (UE). 
Ćwiczenie Common Challenge 2009 (CC 09) będzie ostatecznym sprawdzia
nem kilkumiesięcznego wysiłku wielu żołnierzy z kraju i zagranicy, wchodzących 
w skład zestawu GBEU-2010. 

Podstawą certyfikacji będzie ocena działania sztabu FHQ (Force Headquarter) 
podczas zarządzania kryzysowego w rejonie planowanej operacji w państwie Alisia. 
- To ostatni tego typu trening, dokumentacja została opracowana w języku an
gielskim, bardzo szczegółowo, zgodnie z procedurami unijnymi, niemniej ćwi
czenie Common Challenge 2009 to ogromne wyzwanie dla całej międzynaro
dowej obsady sztabu GBUE- podsumowal dowódca GBUE- Force Gamman
der (FCdr), gen. bryg. Sławomir Wojciechowski. 

Grupy Bojowe Unii Europejskiej były bezpośrednią odpowiedzią tworzenia 
wspólnej polityki bezpieczeństwa. Koncepcja Grup Bojowych opiera się na wy
korzystaniu szybko wchodzącego i szybko wycofywanego potencjału militarnego, 
w celu przywracania porządku w ramach operacji prowadzonych między innymi 
z mandatu Rady Bezpieczeństwa Organizacji Narodów Zjednoczonych (ONZ). 
Zasięgiem działania obejmują obszar w promieniu 6 tys. ki lometrów od Brukseli. 
Skład każdej GBUE przygotowywany jest do pólrocznego dyżuru , podczas któ
rego grupa jest w stanie, po upływie maksymalnie 15 dni, do rozpoczęcia dzia
łania rejonie operacji. Pododdzialy powinny być zdolne do działania w zróżnico-

wanym terenie i zmiennych warunkach pogodowyc i klimatycznych. Polska, a 
tym samym żołnierze z 17. Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej, którzy two
rzą rdzeń GBUE 2010 po raz pierwszy uczestniczą w tego rodzaju zamierzeniu. 

SYMBOLICZNY ZNICZ 
Delegacje_ żołnierzy z 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej w 

związku ze Swiętem Zmarłych udały się na cmentarze by zapalić sym. 
boliczne znicze na grobie patrona i żołnierzy brygady oraz przy pomni
kach poległych żołnierzy w czasie walk o wolność i niepodległość Pań
stwa Polskiego. 

W Lusowie kolo Poznania na grobie patrona brygady, gen. broni Józefa Do
wbora Muśnickiego zapalono znicze i postawiono wartę honorową . Symbolicz
ne znicze zapłonęły również na grobie tragicznie zmarłego w czasie misji w 
Afganistanie żołnierza 11 Dywizji Kawalerii Pancernej, por. Łukasza Kurewskie
go. W Sulęcinie na cmentarzu komunalnym przedstawiciele z brygady zapalili 
symboliczne światło na grobach: kpt. Andrzeja Trylskiego i chor. Jacka Cukra
sa. Na cmentarzu w Lubniewicach i Międzyrzeczu spoczywa chor. Marek Wiel
gus i chor. Marian Sosulski. Światło braterstwa zapłonęło również na grobach 
i przy pomnikach żołnierzy poległych w czasie walk o wolność i niepodległość 
Państwa Polskiego. 

Foto: archiwum 17 WBZ 

ŚLADAMI TATERNIKÓW 
Żołnierze z 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej (17 WBZ) w 

trakcie tygodniowego szkolenia przemierzal i górskie przełęcze polskich 
Tatr doskonaląc umiejętnośc i taktycznego działania w terenie górskim 
z wykorzystaniem technik alpinistycznych. 

Tygodniowe szkolenie rozpoczęto jednodniowym wprowadzeniem teoretycz
nym, podczas którego zwrócono szczególną uwagę na zachowanie odpowied
nich warunków bezpieczeństwa i specyfiki prowadzenia działań w terenie wyso
kogórskim (lawiny, hipotermia, przetrwanie). Specyfika górskiego terenu wyma
ga szczególnego zachowania i odpowiedniego przygotowania na zmieniające 
się warunki pogodowe. Lista rzeczy i wyposażenia , które mieli zabrać żołnierscy 
alpiniści jednoznacznie określała charakter szkolenia. Odpowiedni l,lbiór, specja
listyczne obuwie, namiot ("norka"), czy zestaw do przygotowania cieplego posil
ku, to tylko niektóre z długiej listy niezbędnych rzeczy do przetrwania w górach. 
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Pierwszy dzień szkolenia praktycznego został przeznaczony na sprawdze
nie um i ejętności praktycznych przygotowania lubuskich taterników do wyjścia 
w góry. Elementy poddane weryfikacji , to między innymi techniki linowe, zjaz
dy, wchodzenie w pionie i trawersie wzdłuż ściany z wykorzystaniem przyrządu 
zaciskowego Pognie Petz i przyrządu do wchodzenia Lange z karabinkami. In
struktorzy Tatrzańskiego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego (TOPR) jed
nog łośnie potwierdzili bardzo wysoki poziom podstaw w zakresie alpinizmu lu
buskich zwiadowców. 
Żołnierze zostali podzieleni na dwa zespoły , każdy z nich mial swoją wyzna

czoną trasę." Polana Olczyska- Nosalowa Przełęcz- Stara Nartostrada- Hala Gą
sienicowa- Kasprowy Wierch- Myślenickie Turnie- Jaskinia Mylna- nocleg"- to 
przykładowa trasa do pokonania w ciągu dnia przez zespól górskich piechociń
ców. W trakcie marszu doskonalono techniki alpinistyczne, elementy zachowania 
bojowego, czy zasady odpowiedniego zachowania w specyficznych miejscach, 
zm ieniających się jak w kalejdoskopie w terenie górskim. -Prowadzenie nawi
gacji w górach, bytowanie w nocy, zajęcia wysokościowe, zjazdy z wykorzysta
niem zminimalizowanego wyposażenia do wspinaczki, czy prowadzenie działań 
patrolowych wykonywanych podczas 8-10 godzinnego marszu z ekwipunkiem 
ważącym oko/o 40 kg, to główne elementy realizowane podczas szkolenia w 
górach.- zaznacza oficer sekcji S-2, kpt Zbigniew Kościółek. 

Foto: st. plut. Robert LISIECKI 

. NARODOWE ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI 
Zołnierze 17 Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej (17 WBZ) jak 

co roku wzięli udział w uroczystościach 11 listopada, obchodzonych w 
regionie międzyrzecko- sulęcińskim z okazji odzyskania niepodległo
ści przez Polskę. 

Jesienią 1918 r. dobiegała końca l wojna światowa, która przyniosła klęskę 
wszystkim trzem zaborcom. Rosja pogrążyła się w zamęcie rewolucji i wojnie 
domowej, wielonarodowa monarchia austro - węgierska rozpadała się i chyli
la ku upadkowi, a Niemcy uginały się pod naporem wojsk Ententy. Dla Pola
ków była to niepowtarzalna szansa, aby móc odzyskać utracony byt państwo
wy. Widząc klęskę zaborców, Polacy zaczęli przejmować władzę wojskową i 
cywilną tworząc zręby przyszłego państwa. Po 123 latach Polacy znów odzy
skali swoją narodowość. 

Upamiętniając te chwile, delegacje żołnierzy z 17WBZ wzięły czynny udział w 

uroczystościach rocznicowych, odbywających się w regionie międzyrzecko-wę
drzyńskiej brygady. Żołnierzy Siedemnastki nie zabrakło przy pomniku Osadni
ków Wojskowych w Gliśnie, gdzie wystawiono wartę honorową. Byli również obec
ni podczas ceremonii odsłonięcia tablicy pamiątkowej Żołnierza "Cichociemnego" 
w Bobowieku koło Międzyrzecza oraz w Świebodzinie wraz z kompanią honoro
wą, sztandarem jednostki i pocztem flagowym, gdzie miejsca pamięci uhonorowa
no wystawieniem warty. Międzyrzeccy i Wędrzyńscy żołnierze spod znaku "Czar
nej Dywizji" obecni byli także w Sulęcinie z kompanią honorową ze sztandarem 15 
Wielkopolskiej Kawalerii Pancernej (wcielonej w 2006 roku w struktury 17 WBZ) 
i pocztem flagowym. W każdym z tych symbolicznych miejsc żołnierzom to
warzyszyli przedstawiciele władz samorządowych , reprezentanci szkół, harce
rze, członkowie Związku Inwalidów Wojennych i Byłych Więźn iów Politycznych 
oraz Związku Kombatantów RP. Ponadto na wojewódzkich obchodach z oka
zj i Święta Niepodległości odbył się pokaz sprzętu . Na placu kolo Katedry Zie
lonogórskiej stanął Kołowy Transporter Opancerzony, KTO ROSOMK i pojazd 
terenowy HMMWV (High Mobility Mufti- Purpose Wheeled Vehicle ) czyli po
pularny Hummer. 

Foto: chor. Adam Nitka 

OPERACJA WEST WIND 
Ponad 200 żołnierzy międzynarodowego Sztabu Grupy Bojowej Unii 

Europejskiej (FHQ GBUE /2010) prowadzi operację militarną pod kryp
tonimem West Wind w ramach certyfikującego ćwiczenia Common 
Challenge 09. 

Polożone w Afryce sześciomilionowe państwo - Alisia to miejsce stacjono
wania europejskiej Grupy Bojowej. Stolicą jest miasto Burona, które zarazem 
stanowi główną bazę wojsk międzynarodowych. W związku z narastająca falą 
agresji wewnątrz kraju, dowództwo postanowiło podjąć specjalne środki i bar
dziej stanowczo zareagować na przejawy nietolerancji i przemocy w kontekście 
zbliżających się wyborów parlamentarnych. -Stworzenie zwartego i skutecznego 
współdziałania z władzami lokalnymi, organizacjami pozarządowymi, wojskiem 
i policją, to klucz do zapewnienia właściwego bezpieczeństwa podczas zbliża
jących się wyborów.- podkreślił dowódca GBUE 1/2010 i 17. Wielkopolskiej Bry
gady Zmechanizowanej, gen. bryg Sławomir Wojciechowski. 

Pomimo, że to tylko fikcyjny scenariusz, emocje i zaangażowanie ćwiczą
cych rosną z godziny na godzinę. Zanim żołnierze na najniższych szczeblach 
zaczną wprowadzać w życie decyzje mija relatywnie mało czasu, w trakcie któ
rego dziesiątki osób analizuje sytuacje, przetwarza i przesyła setki megabajtów 
danych, porównuje i dyskutuje sposoby rozwiązań , by ostatecznie wypracować 
zamiar działania , który pozwoli skutecznie wykonać zadanie. -Trzeba być w cią 
glej gotowości i błyskawicznie reagować na stale zmieniające się warunki i sy
tuacje.- zaznacza szef sztabu GBUE, zastępca dowódcy 17. Wielkopolskiej Bry
gady Zmechanizowanej, płk Piotr lmanski. Oprócz rutynowych działań na lądzie , 
równolegle prowadzone są działania informacyjne, psychologiczne, logistyczne i 
współpraca ze środowiskiem cywilnym (CIMIC). W wirtualnym państwie żołn ie
rze FHQ GBUE/2010 pozostaną do piątku 20. listopada br. 

Podczas ćwiczenia zaplanowano również dzień dla mediów, który odbędzie 
się 191istopada 2009 w Wędrzynie. 

Foto: archiwum 17 WBZ 
ppor. Magdalena Goliszek 
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Dzień 29 października 2009 roku 
był dla uczniów klas pierwszych 
dniem szczególnym i bardzo waż
nym. W tym dniu w sali gimnastycz
nej naszej szkoły odbyło się paso
wanie na ucznia klasy pierwszej. 
Uroczystość rozpoczęła się o godzinie 
17.00. Wszyscy zgromadzeni goście 
gromkimi brawami powitali wchodzą
cych na salę pierwszaków. Ponieważ 
uroczystość miała podniosły charak
ter, rozpoczęła się wprowadzeniem 
sztandaru i odśpiewaniem hymnu pań
stwowego. Następnie prowadząca -
pani Kamila Bandura-Ksi ądz poprosiła 

uczniów każdej klasy o prezentację . 
Klasa l a wraz z wychowawczy nią 

pani ą Elżb i etą Galach powiedziała 
wiersz pt. "Co wyrośnie z takiej Ali ". 
Klasa l b z panią Anną Czapniewską 
zaśp iewała piosen kę "W Literkowie". 

Uczniowie klasy l c z panią Anną 
Suchecką wystąp i l i z wierszem pt. 
"Pierwszaki ". Klasa l d z panią Justyną 
Pawliszak zaprezentowała się w pio
sence "Jestem uczniem". Następn ie 
wszyscy uczniowie wspólnie zaśp ie 

wali piosenkę pt. "Jesteśmy razem". Po 
prezentacjach klasowych glos zabra
ła pani Dyrektor Teresa Kaminiarczyk. 
Przewodnicząca samorządu uczniow
skiego Wiktoria Krzemień, z klasy V 
d, w imieniu uczniów klas starszych 
ob iecała pierwszakom pomoc i życzy
la wszystkim bardzo dobrych wyników 
w nauce i wzorowego zachowania na 

"In Excelsis Deo" 

pierwszym szkolnym świadectwie. l 
w ten sposób nadszedł najważniejszy 
moment uroczystości - ślubowanie i 
pasowanie. Wszystkie dzieci skiero
wały prawą rękę w kierunku Sztanda
ru i powtarzały słowa ślubowania za 
Panią Dyrektor: 

" Ślubuję być dobrym Polakiem, 
dbać o dobre imię swojej szkoły. Będę 
uczyć się w szkole jak kochać Ojczy
znę, jak dla niej pracować kiedy uro
snę. Będę starał się być dobrym kole
gą, swym zachowaniem i nauką spra
wiać radość rodzicom i nauczycie
lom." Ślubuję! 

Po uroczystym ślubowaniu prze
wodn iczący każdej klasy w imieniu 

"In Excelsis Deo"- aniołowie się weselą! 
Wyśpiewują i radują, 
przyjścia Pana wyczekują. 
Już niebiosa rozświetliły, 
ziemię całą ożywiły; 
już szykują się i stroją, 
bo czas Pana zacząć 

~~faśzćd~0~{efk~~~~~dły, 
chmury z nieba przegoniły, 
przegoniły spory, smutki, 
a zastąpiły je uśmiechem we~OltJ;~kim: 
Aniołowie żłobek st~oj~b ·r ·· ·· 
śpiewem pięknym łiąrfy ·~t 
złotem skrzydła (;)bszyuj~, 
bo wciąż Pana oczekują; > 
jedynego, niebieskieg9, ~.~~~.~~Il];(;).PJ_~go ... ! 
Wtem u żłoba Panna Swięta r . .· 
Syna ~wiatu powiła cała uśmiechnięta ! 
Józef Swięty usługuje, 
i każda istota wieTce się rad~e! 
Pan nam nastał, Król Wszechświata ! 
Anioł biały chustą złotą szyję Mu'Oplata; 
chustę, co Bóg z Niel?ios ~rztJ;~!r .~t.a$n,ie mu pod nogi, 

!:~~~01}~~~ ~~:~ ~~d:;~~e~~.:s.:.~Drogi ! 
kołysankę wyśpiew~ą - . .. J< · 
-"In Excelsis Deo"-jakże ?ię V,teselą ! 
Tuż przy żłóbku przysypi~ją, (·:i . 
nad snem Fana czuwają.·. ;t 

swoich kolegów i koleżanek, przypie
czętowali odciskiem palca tekst ślu 
bowania. Następnie wychowawczynie 
wielkim kolorowym ołówkiem pasowa
ły uczniów swojej klasy. 

Na zakończenie, po części oficjal
nej, nastąpiła część artystyczna. Jako 
pierwszy wystąpi \ uczeń klasy VI d 
Bartek Szarlan, który zaśp iewał pio
senkę "Zimny drań". Następnie wszy
scy mogli obejrzeć występ gimnasty-

czek z naszej szkoły, a potem wysłu
chać , jak śpiewa szkolny chór prowa
dzony przez panią Ewę Witkowską . 

l tak uroczystość dobiegła końca. 
Zanim jednak uczniowie klas pierw
szych rozeszli się do domu, przedsta
wiciele klas odebrali z rąk pani Dyrek
tor pamiątkowe dyplomy oraz słodkie 
prezenty i upominki od koleżanek i ko
legów z klas trzecich i drugich. 

Elżbieta Kruk 

Dyskusyjny Klub Książki to spotkania milośników literatury pięknej w sali Bi
blioteki Publicznej na piętrze . Wstęp jest wolny. Można podziel ić się swoimi wra
żeniami z lektury wybranych pozycji. Jeden z dzisiejszych tematów to Fleszere
wa - Muskat, fenomen pisarki czytanej już przez któreś z rzędu pokolenie. Kto 
jeszcze nie czytal książek Stanisławy Fleszerowaj - Muskat może sięgnąć po 
nie w bogatych księgozbiorach naszych międzyrzeckich bibliotek. Pię~n~ sta~ 
ra polszczyzna, uniwersalne historie o życiu kobiet. W swoistym dla tej p1sark1 
stylu. Potoczysty język . . , 

Historie wymyślone, ale nie całkiem. Losy ludzkie zaczerpnięte z opo~1adan 
zasłyszanych w kręgu znajomych, wartka akcja, nieco psychologii. ~hętme ?glą
damy seriale, utożsamiamy się z postaciami, bo taka jest konstrukcja naszej psy
che. Lubimy historie, ożywiamy ich bohaterów, dzięki nam żyją , są tkanką kultury. 

Zapraszamy na spotkania w DKK, do dzielenia się relacjami z naszych ulu
bionych lektur. Przy kawie i herbatce. 

Iwona Wróblak 
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Bardzo ciekawy debiut prozator
ski Sylwii Hutnik. Interesujący i pro
wokacyjny. 

KIESZONKOWY! ATL:AS KOBIETJ przede wszystkim stalych bywalców bistro 
"Fantazja". Oni świetn i e znali jego wartość 
i naprawdę nie przywiązywali wagi do jego 
seksualności. ,,Pan Marian nie żaden pe
dzio, tylko wrażliwy, zwyczajnie nieszczę
śliwy facet. Facet!!". Bohaterką ostatnie
go opowiadania jest niegrzeczna 11 - let
nia dziewczynka. Nosi różową sukien
kę , w którą od spodu wyciera poślinio
ny i wybrudzony w kurzu ulicy palec. Od 
tego się zaczyna, później zostaje "miej
ską" partyzantką (wpycha żelki do zam
ków, wyciąga sloiki z piwnic sąsiadów) . 
Jej spokojne życie pęklo wówczas, gdy 
wkroczylaw okres buntu . " Należy prze
cież zadowolić wszystkich naokoło: na
uczycielki, rodzinę, znajomych". Pragnie 
zaprzyjaźnić się ze starszą , odjazdową 

punkówą. Staje się to jej sensem życia , 
a nawet swego rodzaju obsesją. "Gdyby 
tak poznać tajemniczą dziewczynę na ro
werze, to można by wtedy właśnie jej opo
wiadać o nowych temperówkach. Zbierać 
z nią że/ki, aby potem wychodzić po cichu 
na miasto". Do stworzenia tej postaci za
inspirowal autorkę fragment piosenki ze
spolu " Bikini Kill'' z nurtu riot grrrl (kobie
ca odmiana punk rocka). 

Urodziła się w 1979 
r. w Warszawie. Femi
nistka, członkini Poro
zumienia Kobiet, dzia
łaczka społeczna, klu
turoznawczyni, absol
wentka gender stu
dies. Szefowa funda
cji Mama. Miłośniczka 
Warszawy i przewod
niczka oprowadzająca 
po autorskich trasach 
śladami wybitnych ko
biet. Laureatka Pasz
portu Polityki. 

sylwio chutnik 
kieszonkowy 
aflas kobiet 

wielką historię i pelne dramatycz
nych okoliczności życie. Autorka 
potrafi ukazać czlowieka od pod
szewki bez użycia języka broker
skiego. Znakomicie przetwarza 
język ulicy, drapieżnie i z czulo
ścią . Pisarka doglębnie bada ko
b iecą psychikę i bez pardonu wy
ciąga na światlo dzienne sprawy, 
które winny pozostać jedynie nie
wieścim misterium. 

"Kieszonkowy atlas 
kobiet" to cztery nowele dziejące się na 
warszawskiej Ochocie w kamienicy przy 
ul. Opaczewskiej, których bohaterki ( trzy 
kobiety i jeden "Paniopan", mężczyzna 
z kobiecą osobowością ) żyją w świecie 
swoich niemożliwych do zrealizowania 
marzeń i dawnych wspomnień . Niezrozu
miane przez otoczenie, pogardzane albo 
traktowane jako niegroźne cudaki. To oso
by rożnych pokoleń , doświadczone przez 

Ponieważ w tytule występuje 
slowo "atlas", opowiadania noszą 
slownikowe nazwy: "Bazarówy", 
"Łączniczki", "Podróby", " Księż

niczki ". Bohaterką pierwszego jest życio
wa nieudacznicka, bazarowa handlarka 
zwana "Czarną Mańką". Kolekcjonowała 
ulotki sklepowe i wczytywala kupony raba
towe. Pewnego dnia porzucilaszkolę i zo
stala " królową bazaru". Ma problemy z wla
sną tożsamością. Doskonale zdaje sobie 
sprawę , że jej los to fatum, a nie życiowy 
wybór. "Maria to kobieta, która wystawio
na na chropowatość losu próbuje się nie 

rozwalić". Z perspektywy swojego stoiska, 
przypuszczala, że jest spelniona. Nieste
ty nie mogla dokonać porównawczej ana
lizy, bo innego świata nie znala. Rozpacz
liwie bala się śmierci , bo jak sama mówila, 
"żeby nie żyć trzeba najpierw żyć". W dru
gim poznajemy losy dawnej lączniczki- ka
nalarki z Powstania Warszawskiego. Żyje 
przeszlością, skupioną glównie na opowie
ściach związanych z jej mamą i ich trudnym 
życiem w czasie powstania. Piwnica to dla 
niej miejsce bardzo przykrych rozliczeń z 
wlasnym sumieniem, dlatego "postanowi
la, że właśnie tutaj poczeka na śmierć. Nie 
ma już siły chodzić do przychodni, wysłu
chiwać rozmów o przeszłości. Nie chce 
już żyć, leżeć na ulicy w oczekiwaniu na 
czyjąś pomoc". Intrygująca postać Maria
na Pawlikowskiego, cukiernika i pasjonata 
hafciarstwa jest przedmiotem scenariusza 
trzeciego opowiadania. Wyzwolony z ogra
niczeń pici, byl często przedmiotem drwin i 
kpin ze strony nieznajomych. Nieobce mu 
byly inwektywy "ciota, pedal, gej". Opar
cie znaJazi wśród najbliższych sąsiadów, a Zebrala: Krystyna Pawłowska 

W procesie edukacyjnym jednym z najważniejszych priorytetów jest wychowanie 
historyczne i patriotyczne mlodego pokolenia. Wychowanie to odbywa się nie tylko w 
trakcie godzin lekcyjnych, ale również w innych sytuacjach dydaktycznych. W planach 
pracy naszej szkoly dużą wagę przywiązujemy do godnego, a jednocześnie atrakcyj
nego dla dzieci i mlodzieży, obchodzenia świąt narodowych. 

W dniu 10 listopada w Sali rehabilitacyjnej Ośrodka Szkolno-Wychowawczego od
były się uroczystości związane z Narodowym Świętem Niepodległości. Grupa dzie
ci i młodzieży, pod opieką mgr Iwony Witkowskiej i mgr Sławomira Fil usa, przygoto
wała wspaniale widowisko przybliżające postacie i wydarzenia z czasów odradzania 
się polskiej państwowości po ponad stuletniej niewoli. 

Na początku "artyści " przedstawili różnorodne fakty z naszej historii poprzedzają
ce katastrofę rozbiorów, potem walkę Polaków o wolność w kolejnych powstaniach 
zbrojnych oraz radosne, listopadowe dni, kiedy w 1918 roku odrodzila się Ta, co nigdy 
nie zginęła, polilieważ zawsze żyła w sercach wielu pokoleń Polaków. 

Wszystkie informacje przeplatane były pięknymi wierszami i pieśniami patriotycz
nymi. Dzięki rzutnikowi komputerowemu na ekranie można było zobaczyć fragmenty 
archiwalnych filmów z udziałem m.in. marszalka Józefa Piłsudskiego. 

Po części artystycznej odbył się krótki konkurs wiedzy historycznej. Uczestnicy 
odpowiadali na pytania dotyczące wydarzeń sprzed 90 lat. Trzeba stwierdzić , że po
ziom wiedzy był dość wysoki. Najlepiej odpowiadała i zajęła pierwsze miejsce Ma
riola Czarnecka uczennica klasy l zawodowej . 

Bardzo miłym akcentem obchodów Narodowego Święta Niepodległości w naszej 
szkole było wystąpienie przedstawiciela Banku Zachodniego WBK, pana Jerzego 
Gawła , który wręczył Pani Dyrektor dyplom III Edycji Programu Grantowego "Bank 
Dziecięcych Uśmiechów". Uczniowie naszej placówki po raz drugi otrzymali pomoc 
finansową w ramach programu BZ WBK, za co składamy gorące podziękowan i a. 

Andrzej Pacholik 
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Książki pierwsze czytamy w okresie przyswajania umie
jętności czytania. Jedną ze składnic zbiorów książek są 
Szkolne Biblioteki. W czwarty pon iedziałek października 
od 1999 r. obchodzony jest Międzynarodowy Dzień Bi
bliotek Szkolnych. 

W holu S. P. nr 2 z okazji Pasowania uczniów klas pierw
szych na Czytelnika wspomnienia osób dorosłych o ich 
pierwszych książkach . Nauczycieli, pracowników oświato
wych. Dymki z wpisami jak bukiety jesiennych liści czy ko
rony drzew wyrosłe z pnia pierwszych fascynacji, zwerbali
zowanymi słowem marzeniami, księgam i świata. 

Szkolna biblioteka. Pierwsza skarbnica wiedzy. l bi
bliotekarz - czarodziej, Pani, która wetknie dziecku w rękę 
pierwszą książkę . Najlepiej z obrazkami, bardzo kolorową. 
Zmotywuje, by ją przeczytać, oddać i przyjść po następną ... 

Po co dzieci przychodzą do biblioteki? Wiedza to na
stępny powód, musi go poprzedzać nawyk czytania, a ten 
- nawyk sięgania po książkę . Który się ma przy przyjem
nych skojarzeniach ... 

Pani Hanna Barczewska, bibliotekarz w S. P. nr 2- dzie
ci lubią wystrój bajkowy. Tajemnicę, przygodę. T o z psy
chologii dziecięcej. Wieloletniego doświadczenia pedago
gicznego w pracy w szkole. -Nauczyciela miejsce jest tam, 
gdzie ma on ucznia ... 

Nauczyć czytać. 
Biblioteka to bardzo ważne miejsce. Biblioteka to nie -

półki. To klimat szacunku dla słowa zaklętego w woluminy. 
Z osobą , mistrzem - który wtajemniczy w Świat , ścieżkę 
w nim stworzymy potem sami, naszą ścieżkę zaintereso
wań, pasji, fascynacji, odpoczynku i wolności, swobodnej 

Cotygodniowe wtorkowe spotkanie 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

gry wyobraźni. Naszego wewnętrznego świata. Pani Maria 
Sobczak - Siuta nazywa go -Wewnętrzne Oczy. 

Pytam o metody zachęcania ucznia do czytania. Pani 
Maria - ku mojemu zdziwieniu - Nie trzeba robić dużo, 
żeby dziecko czytało. My zabijamy w dzieciach zabawę, 
zabijamy wyobraźnię i marzenia, one musza mieć na nie 
czas. Na marzenia ... Wystarczy dać dziecku możliwość, by 
go miało, czas na wyobraźnię ... Przestrzeń dla dziecka. 

Pani Hanna- bibliotekarz w szkolnej bibliotece pełni rolę 
służebną. Poprzez książkę otwiera w dziecku uczucia, roz
budza wyobraźnię. Książka to narzędzie. To nie to samo 
co komputer, który służy do innych celów. Książkę można 
bardziej dotknąć, jej bohaterzy ożywają , dzieje się teatr. 
Czytanie książek to sposób na nudę, jedną z najbardziej 
niebezpiecznych rzeczy, na jakie narażone jest dziecko. 

Obie panie, nauczycielki z długoletnim stażem , umieją 
porozumieć się z dziećmi. Znaleźć z nimi płaszczyznę po
rozumienia. Od lat prowadzą Teatr Szkolny "Ananas". Pa
sowanie na Czytelnika poprzedza etiuda teatralna. Bajkowy 
doktor Pajcziwo w swojej Przychodni przyjmuje rozchoro
wanych Bohaterów Bajek. Ich choroby są strukturalne a oni 
sami zanikają z przyczyn zasadniczych. Nie mogą pelnić 
swoich bardzo poważnych bajkowych ról. Misiowi Uszat
kowi nie smakuje miód, Wilk nie może jeść Chapi (ani na
wet ludzi). Świętemu Mikołajowi broda nie rośnie a Królo
wej Śniegu dokucza depresja z powodu zimna. Świat się 
przewraca, ważny świat , Wewnętrzne Oczy, jak by powie
działa pani Maria, nie ma karmy - pożywienia dla świa
ta, bo nie ma dzieci, ich oczu gorączkowo wpatrzonych w 
stronice Bajki, to filozoficzny problem ... Gra na wspólczu-

~siedzibie Polskiego Stowarzyszenia nas ~·~·~·~~l~~~:!I!~~~~~·l~~ 
~iabetyków Koło "Jeż" na ul. Konstytu- lubić t 
d] i 3. Maja. Dzisiaj spotkanie z psycho- których inhi 
logiem panią Anną Szklennik. tię. W nasiej kulturze jakże 
,.: Każda choroba powoduje przewie- wimy sobie nawzajem rzeczy m 
~ly stres. Jak nauczyć się żyć z ch o- dobrych ... Tłumimy uczucia. W jeszcze 
robą? Bardzo w tym pomaga nabywa- gorszym stanie jest nasza wzajemna · 
na przez całe życie umiejętność bycia komunikacja niewerbalna. Często 
~: innymi ludźmi. Rozmawiania z Judź.- czajnie niE3Rr$'fynjna; m'eoddal!~caw. 
~ i. Kultury dyskusji. Nie- etykietowa- sposó9. ~xr~~h~.~na~zyc 
~Ja zachowań innych niż oczekiwa- nieszc.zer6śó' b··ardzo źl 
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cie, dzieci, czy pozwolicie waszym bajkowym bohaterom 
~ak ~rzez ':'as ~ochany~ , umrze.ć , _znik~~ć? Przez niemy: 
sleme o mch, meczytame? Do biblioteki zeby wejść, trze
ba otrzymać przepustkę od bajkowych postaci. Siubawa
nie następuje- POLUBIĘ CZYTANIE, BĘDĘ ODWIEDZAŁ 
BIBLIOTEKI. . .Teatr dalej się dzieje, otwiera się wejście do 
Oczu Dziecięcych. Na rączce sygnaturka zostaje znaczo
na mazakiem ... 

Co to jest wyobraźnia? Jedno z dzieci - To takie coś 
co byśmy chcieli zobaczyć. Wewnętrzne oczy. Trzeba za: 
mknąć te zewnętrze. Zamykają piąstkami. Jak dzieci wi
dzą Pożeracza Złych Uczynków? Piękne byłyby rysunki, 
gdyby teraz powstały ... 

W bibliotece jak w domu czyimś ... W bibliotece jest ci
chutko. Stoją na pólkach książki. - Tobie książko przyrze
kamy- paluszki pną się w górę- szanować Cię będziemy, 
krzywdzić cię nie damy. 

Dla starszych książka to treść. Kultura czytelnicza. 
Wielki jest człowiek, który nie stracił swojego dziecięce
go serca. W Harrym Porterze, grubej cegle, którą dzie
ci tak chętnie czytają, jest magia. l klarowny podział na 
dobro i zło. Są książki , które czyta się za wcześnie, do 
których się wraca. l te, o których się pamięta. Jedna z 
nauczyci~lek napisała o swojej pierwszej książce, jej 
emocjonalnym dla niej znaczeniu: " - Dzieci z Buller
byn ... Astrid Lindgren stworzyła magiczny świat. Bardzo 
chciałam być Lisą . Zazdrościlam jej wesołych starszych 
braci. Tego, że w Bullerbyn zawsze było co robić. Wtedy 
i pielenie g rządków w ogródku mogło być fajną zabawą." 

Iwona Wróblak 

Q~. Są odpowiednie techniki uczenia przez otoczenie: n"'""'\/1'"nr'"'" ··· -' bar . ~o ·modne po-
e:Wyraża pozytywny stosunek do 

samego siebie. Nie pozwalanie, aby 
nas ktoś źle traktował i takie same za
chowywanie się wobec innych. Zacho

ną ich cechą jest brak szacunku dla 
siebie i otoczenia. Osoby agresyw
ne cechuje wielki brak pewności sie
bie, by zapobiec niekorzystnym dzia
łaniom, na które w swoim mniemaniu 
nie mają wpływu, są fałszywe i prze
biegle. Świat na nas codziennie od
działywują, ale i my wpływamy na rze
czywistość. W myśl teorii asertywności 
każdy człowiek posiada podstawowe 
prawa, które inni muszą respektować, 
jak prawo do szeroko pojętej wolno
ści, do wyrażania własnych myśli, opi
nii, uczuć, prawo do zmiany zdania, do 
szacunkuinnychludziidotego, by ich 
samemu szanować. By być wysłucha
nym i traktowanym poważnie. Do tego, 
by odnieść sukces, a także -być nie
asertywnym ... 

~ię tej sztuki. myśli, przekazywanie intnrm!::lr' ii • 

· Raczej opisywać zachowania niż je gnień, emocji przez dotyk, którego re-
osądzać. Być otwartym. Nie doszuki- dzajów jest bardzo wiele. Wyraża bli-
wać się niejasnych podtekstów w wy- skość, terytorialność. Zastępuje mowę. 
powiedziach innych, nie oceniać słów Ilustruje. Warto by był świadomie "uży-
n~ podstawie naszych własnych, czę- wany. · 

stq;,;Qiii~~~1~ii1.®iM\~~ij~.i~,~~,~~i;ii~t~~~%11;Jiill·ili~i.i ilt~~~~itl 

W dniu 5.11.br. w oddziale dla dzieci Miejskiej Biblioteki Publicznej w Między
rzeczu odbyło się spotkanie Dyskusyjnego Klubu Książki. Tematem spotkania 
był PRL - nie tak dawne czasy, które na długo zapisały się w pamięci wielu ludzi. 

Na spotkanie przybyło spore grono osób, aby móc podzielić się refleksją, po
lecić dobrą lekturę (nie tylko z okresu PRL), podyskutować. Przy kawie, herbacie 
i ciasteczku, w miłym towarzystwie można było "duchem" przenieść się do cza
sów PRL-u. Mogliśmy obejrzeć parę" eksponatów" z tamtego czasu, m.in. gaździ-

, ki, musztardówka, a do tego porcja dobrego humoru i nastroju, dyskusja. Dzięki 
uprzejmości D.K.K. na jesienno-zimowe wieczory przyniosłam sobie do poczytania 
milą lekturę - z cyklu Monika Szwaja poleca - Magdalena Witkiewicz: "Milaczek". 

. yvania nieasertywne to zarówno agre-
ulowanie innymi, jak i bier

agrę?Ji.l; i~.Q~gl;i:;,;.W,spól" Iwona Wróblak 

A od siebie polecam książkę Macieja Łuczaka pt. "Rejs, czyli szczególnie nie 
chodzę na filmy polskie". Jest to druga po bestsellerowym "Misiu" książka tego 
autora. Jej "bohaterem" jest kultowy film Marka Piwowskiego "Rejs", jeden z naj
większych , najlepszych i najchętniej oglądanych w całej historii polskiego kina. 
Autor, "rysując" ówczesne tło polityczne i obyczajowe, stara się wyjaśnić fenomen 
dzieła Piwowskiego, a odwołując się do paradoksów III RP- zrozumieć jego zdu
miewającą żywotność, aktualność , paradoksalność i ponadczasowość. Napraw
dę gorąco polecam! 

Dziękuję Paniom Bibliotekarkom i D.K.K. za zaproszenie i mile spędzony czas. 
Korzystając z okazji polecam kolejne spotkanie D.K.K., które odbędzie się już 10.12. 
br. w naszej Bibliotece Miejskiej. 

Z pozdrowieniami: 
Marzena Wieczorek 
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,,ZIEtiiiiACZAIIE SIWORHI'' 
JESIENNY KONKURS PLASTYCZNY 

W PRZEDSZKOLU NR 6 IM. JANA BRZECHWY 

CO MOŻNA ZROBIĆ Z ZIEMNIAKA? 
Co można zrobić z ziemniaka? 
Mówiąc najprościej; 
Sto różnych różności 
Kartoflankę, 
Do innych zup dodatki, 
Miskę kopytek, 
Patelnię frytek, 
Ziemniaczane płatki. 
A jeszcze (lizać palce!) 
Placki smażone na smalcu 
l te super ziemniaki w mundurkach 
Z gorącą chrupiącą skórką, 
Wyciągnięte z popiołu, z ogniska, 
Gdy mgły się snują dookoła 
l iskra pryska. 
Jesień to kolorowe liście, fantazyjnie 

poskręcane gałęzie , czerwona jarzębina, 
kasztany i żołędzie. Za oknem roztacza się 
jesienna aura, a dzieci z naszego przed
szkola nie nudzily się , bo wykonywały pięk
ne stworki z ziemniaków - hura! - zabawa 
na 102!! Jesienne kompozycje z kaszta
nów, patyczków i innych naturalnych ma
teriałów na zajęciach plastycznych były in
spirowane jesiennymi spacerami uliczkami 
naszego miasta. W tym roku zaprosiliśmy . 
dzieci i ich rodziców do udziału w konkur
sie plastycznym i wyczarowanie pięknych 

cudaczków z ziemniaka. Wszystkie zebra
ne prace prezentowane były w holu nasze
go przedszkola do 23.10.2009 r. Udział w 
konkursie nagrodzony został słodkim upo
minkiem. Wszystkim uczestnikom konkur
su serdecznie dziękujemy za udzia ł w za
bawie i gratulujemy udanych prac i cieka
wych pomysłów. Stanęły na półce : ziem
niaczane rodzinki zaprzęgnięte kolorowymi 
ziemniaczanymi końmi, królowe w złotych 
koronach, pajacyki, koniki, żabki , małe i 
duże kolorowe ludziki - wszystkie wyko
nane z ziemniaków. 
A my z ziemniaka robimy prosiaka, 
Hipopotama, królika, krowę: 
Cztery zapałki się wtyka, 
Ogon i rogi z drucika, 
Oczy jarzębinowe 
Uszy z liści jesiennych ozdobią głowę. 
l gotowe! 
Ziemniaki różne kształty mają 
Na wyobraźnię naszą działają. 
Niech więc powstają ludziki, zwierzaki 
l ufoludki, a nawet ptaki, 
Więc zabierajmy się żwawo do pracy 
A prym niech wiodą przedszkolacy 

Z jesiennym pozdrowieniem 
Anna Czapracka -wych. 

"Krasnoludków" i "Pszczółek" 

W dniu 23 .1 0.2009 r. w Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w 
dzyrzeczu odbył się Dzień Otwarty Państwowej Inspekcji Sanitarnej. Celem 
przedsięwzięcia było przybliżenie społeczności lokalnej zakresu działania 
specyfiki pracy Inspekcji Sanitarnej. Harmonogram obchodów został umieszcza~ 
ny na stronie internetowej PSSE. 

W sali konferencyjnej PSSE zostało przeprowadzone szkolenie z zakresu warun
ków nauczania oraz profilaktyki grypy A/H1 N1 i grypy sezonowej na terenie szkól. 

Punkt informacyjno - edukacyjny PSSE odwiedziły uczennice Liceum Ogólno
kształcącego w Międzyrzeczu , które obejrzały 3 filmy dotyczące profilaktyki raka 
piersi i raka szyjki macicy. Dziewczęta ćwiczyły na fantomie do nauki samobada
nia piersi , wszystkie otrzymały materiały oświatowo-zdrowotne z zakresu oma-. 
wianego na filmach. Grupa zainteresowanych uczniów z Lice~ m Ogólnoksztalc~~ ~~ 
cego w Międzyrzeczu zwiedziła i poznawala pracę laboratonum. Wykonano k1k 
kadziesiąt pomiarów ciśnienia , wskaźnika BMI oraz kilka badań próbek wody 
zakresie wybranych parametrów (twardość , mętność i ph). Ogółem podczas 

rtego Powiatową Stację Sanitarno-Epidemiologiczną w Międzyrzecz 
ok. 70 osób. 

Przygotowała - Aleksandra 
Higiena Dzieci i Młodzieży w 
Sanitarno-Epidemiolog 

my oso osprawny rozu ą-

cych się z problemami zdrowotnymi, więc gdy tylko na podróże pozwalają nam fundu
sze, a niezawodność pana kierowcy Z. Puka jest zawsze na 200%, ruszamy, by dać tro
chę słońca jesienią -drugiemu człowiekowi. 

Tak odwiedziliśmy rekonwalescentów kardiologicznych przebywających w Lubuskim 
Specjalistycznym Szpitalu Pulmonologiczno- Kardiologicznym w Torzymiu, pod opieką 
p. dr. Mirosława Żurawskiego, p. dr Małgorzaty Sipak i p. mgr Marty Tomczak. Jedna z 
pacjentek zdradziła , że w nocy leżała "pod tlenem", a koncert zespołu "Wspaniali"- pro
wadzonego przez p. Mirosława Prokopca z DPS Jasieniec spowodował, że zapragnę
la tańczyć. Mieliśmy też honor gościć w Światowym Dniu Białej Laski na uroczystości 
Polskiego Związku Niewidomych w Międzyrzeczu , gdzie zaprezentowaliśmy wiązankę 
przebojów K. Krawczyka, utwory latynoamerykańskie i piosenki wojskowe. Pani prezes 
Barbara Kaźmiarczak i była pani prezes Maria Szymańska (której życzymy dużo zdro
wia), zaproponowały nam dalszą współpracę , co jest dla nas najlepszą rekomendacją. 

Dr Małgorzata S i pak- "Po waszym wspaniałym występie leki z naszej apteki szpitalnej 
nie mają takiej mocy 
działania, jak wasz 
śpiew, za co wam 
serdecznie dzięku
jemy i zapraszamy 
ponownie." Prezes 
Barbara Kaźmier
czak - "Wspania 
ły zespół, wspaniali 
ludzie. Podziękowa
nia dla p. dyr. mgr 
Hanny Szymczak za 
współpracę i zapro
szenie nas na wie
czór andrzejkowy do 
waszego domu." 

KER IM 

9o to jest? , .... , .. " <;: Jeśli zauważysz u siebie lub u dziecką 
Swierzb jest chorobą zakaźną ; wywoła- podejrzaną swędzącą wysypkę z nasilają: 

ną przez świerzbowca ludzki_ego - rodzaj cym i się objawami w porze nocnej- zgłoś 
roztoczy, z charakterystycznym uciążliwym się do lekarza. Zmiany skórne wymagają 
świądem. Do zakażenia doshp~;zi prE różnicowania z alergicznym zapaleniem 
kontakt bezpośredni z chory!}I,;,I.YR. prz óry,ospą Y{i,ętrzną, zmianami na skórz~ 
odzież i bieliznę pościelową ;·:ręs~nik przebiegu' ćhqrób wirusowych lub po Ie; 

Jak się objawia? . . ach. Podczas zakażenia świerzbowcem 
świerzb objawia się silnie swę9zącą '\ należy bardzo dbać o higienę całej rodziny; 

wysypką umiejscowioną główni~ w prze zęste kąpiele, . pranie i prasowanie bieli~ 
strzeniach międzypalcowych , > oa ... nad 9yi odzieży. ęieliznę należy zmieniać co..: 
garstkach, łokciach , kostkach, pb,śladkaćh, dziennie na nową . · 
pępku , pachwinach, na narządach plcio- Jak leczyć? 
wych, brodawkach sutkowych iw dolach Leczenie na własną rękę nie powin-
pachowych. U niemowląt bardzo typowe rio być stosowane. Świerzb jest chorobą 
jest pojawianie się zmian na PQ.S .~s~'f\'ach • y~gse zak~źną i zawsze powinien b~g 
stóp. Zmiany o typie bąbli lub grutlek; iag.nozowany ·przez lekarza i leczonx 
cherzyków, z charakterystycznymi nora- • odpowiednimi środkami , dostępnymi tyl~ 
mi. Swędzenie pojawia się najczęściej w ko'na receptę. Należy pamiętać o lecze-
nocy, po rozgrzaniu w łóżku. Nasilone swę- ni u całej rodziny, aby zapobiec ponow: 
dzenie powoduje intensywnedrapanie się , nym zakażeniom . ·:: 
co może doprowadzić przy nieodpowied- Przygotowała - Aleksandra Gomuł~ 
niej higienie do nadkażenia bakteryjnego - Higiena Dzieci i Młodzieży 
i pogorszenia stanu skóry. Y{ EoY{i~t?~~j_Stayji Sanitarno-Epide-

Co robić? ' ,,, .u; t1f!ś~~l1i!:itv:0t':ł@ftniol&gićziiejww'tMi·ęaZ:yPzeczu 
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l f ~~~!lT~~R~~~;~Jc~c' FUNDUSZ ~~~~:g~~ 

-

UNIA EUROPEJSKA 

.___ __ __, 

Praca socjalna zajmuje bardzo ważne miejsce w strategii gminy; pon ieważ dynamizuje 
społeczność lokalną , mobilizuje do dz iałania i do jednoczenia wysiłków w rozwiązywaniu 
problemów społecznych . Wiemy, jakie zagrożenia związane są z bezrobociem, którego 
konsekwencjami mogą być różnego rodzaju uzależnienia , kradzieże, czy nawet bezdom
ność . Narzędziem służącym do realizacji pracy socjalnej iest projekt socjalny, który pdstu
luje zmiany w ist~ieją~ej rzeczywistości n.a ~or.zy~tniejszą i b?rdziej pożądaną dla danej 
grupy społecznej. Projekt pozwala przew1dz1ec b1eg wypadkow, konsekwencje i rezulta
ty. O projekcie socjalnym piszemy dlatego, że jest on skromn iejszą wersją tzw. projektu 
europejskiego. Projekty europejskie stwarzają więcej możl iwości zarówno dla uczestni
ków jak i organizatorów. Zasoby, które posiadamy - np. pracownicy, wiedza, czy budy
nek, to dużo , ale nie zawsze wystarcza. Aby działania byly komplementarne, potrzebne 
są środki finansowe. A te można pozyskać z Unii Europejskiej, w której, jak często sły
szymy największą inwestycją jest człowiek , także ten słabszy, wymagający wsparcia. 
To, jak funkcjonuje człowiek, rzutuje na funkcjonowanie społeczności lokalnej, a w efek
cie calego społeczeństwa . Dlatego też nasza instytucja korzysta z okazji, którą stwarza 
członkostwo naszego kraju we Wspólnocie i aplikuje o środki finansowe, aby poprawić 
jakość życia osób zagrożonych zjawiskiem wykluczenia i wycofania społecznego, cze
go wyrazem jest realizowanie przez nas projektów współfinansowanych przez Europej
ski Fundusz Społeczny. Za miesiąc podzielimy się z Państwem końcowymi spostrzeże
niami z realizacji projektu, bo w grudniu uczestnicy otrzymają certyfikaty potwierdzające 
nie tylko udział w projekcie, ale również zdobycie umiejętności ułatwiających funkcjono
wanie społeczne. My natomiast mamy nadzieję, że nabyte umiejętności zaowocują dłu, 
getrwalą zmianą społeczną przejawiającą się w jakości życia naszej grupy docelowej. 

Ośrodek Doi'r'fclt PrtJkt'fk 
Od stycznia br. dzielimy się z międzyrzeczanami i mieszkańcami naszej gminy in

formacjami na temat postępu rzeczowego realizowanego przez Ośrodek Pornocy Spo
łecznej projektu, współfinansowanego przez Un ię Europejską w ramach Europejskie
go Funduszu Społecznego. Projekt skierowany jest do bezrobotnych klientów pomocy 
społecznej i ma na celu powrót tych osób do satysfakcjonującego życia społecznego , 
w tym na rynek pracy. Nasze przedsięwzięcie jest wyrazem praktyki pracy socjalnej, 
która ma za zadanie towarzyszenie uczestnikom projektu w osiągnięciu założonego 
celu. Grupę, do której kierujemy działania , stanowi dwanaście osób bezrobotnych, któ
re poprzez wdrażanie instrumentów aktywnej integracji systematycznie uaktywniamy w 

, kierunku zdobywania określonych umiejętności. W końcowym etapie real izacji projek
tu możemy stwierdzić, że realizowane przez Ośrodek działania nie są pozorne. Już trzy 
osoby z grupy docelowej znalazły zatrudnienie. Z ogromną satysfakcją słuchamy, kiedy 
uczestnicy projektu mówią , że to dzięki zajęciom prowadzonym w naszej instytucji na
uczyły się pisać dokumenty aplikacyjne, dowiedziały się, jak i gdzie szukać pracy, jak 
zainteresować potencjalnego pracodawcę sobą , aby- jak to zabawnie określaliśmy pod
'Czas zajęć- podanie o pracę nie znalazło się w okrągłym segregatorze, czyli koszu. Za
obserwowaliśmy również zmianę w grupie docelowej -osoby staly s ię bardziej pewne 
siebie, potrafią radzić sobie ze stresem, nie unikają nowych sytuacj i. 

imprezy jeszcze nie bylo! Klub Mło
jczyka przygolowal piąty już wie

iętego Marcina. Z roku na rok pani 
""' Liberkowska, niepokonana opiekunka 

e imprezie większy rozmach. Organizuje re
nagrody, miejsce, opiekunów i co tam jesz
Przekonuje niedowiarków, mobilizuje leniu-

się udaje. 
cieszyliśmy się świętem już od 3 listopada 

zajadaliśmy się przepysznymi mar
i z makowym nadzieniem wypiekanymi 

państwa Anny i Lesława Janików. Choć 
przytyli (a tłumaczyli , że kupują ciastka dla 

·h ·"·'l"niEA"' rodziny), z fezką w oku wspominamy te 
·smaKotvKI (Marcinie, wróć!). 

· Impreza rozpoczęła się po poludniu Glistopada w Staj-
n) Kuźnik pana Zygmunta Stawasza. Uczniowie mogli 

,igótrzećtam autobusem, który wyjeżdżał spod szkoły. Na 
· " iejsc,u jeździli konno pod okiem instruktorów, piekli ki el

na Ognisku i skakali na trampolinie. Jak by lo? Niech 
co nie przybyli! O zmroku uczniowie pod apie

druhów i rodziców wyruszyli w pochodzie 
ę oświetlały latarenki uczniów i pochodnie 
nauczycieli. Szliśmy w radosnej atmosfe

o czekających na nas rogalach i śpiewa
mogla być tak strasznie, jak prorokowali 

skoro bez jednego stęknięcia calą tra
dziecko! Może bylo trochę błota, 
na błoto, skoro bylo tak wesoło. 

Dzielni, odważni i wytrwali. 
nas rozśpiewani harcerze 

przy ognisku, a kochane mamy w świetlicy przekształco 
nej na bar z herbacianym ponczem i rogalami. Pani Edyta 
Denisewicz przeprowadziła konkurs o Świętym Marcinie. 
Dotyczył życia i działalności patrona imprezy. Uczniowie 
odpowiadali na pytania na podstawie przygotowanych za
wczasu informacji. Już tydzień wcześniej można bylo po
znać większość faktów, śledząc dekoracje na szkolnym 
korytarzu. Sp.ecjal istkami od Świętego Marcina okazały 
się Dominika Orlik i Anna Załucka- zespól z klasy VI b. 

Pani Berk- Li berkawska rozstrzygnęła też konkurs na 
najpiękniejszą latarenkę. Prace uczniów -lampiony byly 
wystawione w szkolnym holu już od kilku dni, więc każdy 
miał swojego faworyta. Autorami najpiękniejszych latare
nek okrzyknięto : Patrycję Kamińską z kl. VI d, Krzysz
tofa Ziółkowskiego z kl. VI b, Klaudię Orwat z kl. V 
d, Weronikę Skręty z kl. V d, Roberta Postrzygacza 
z kl. III b oraz Annę Załucką z kl. VI b. Wśród nagród 
znalazły się radiobudzi ki , albumy fotograficzne i maskotki. 
Opiekunka Klubu postanowiła też przyznać liczne wyróż
nienia, do których dołączone były pierniki i rogaliki (wy
roby mamy Krzysia Ziółkowskiego z kl. VI b i babci Mate
usza Jędrzejczaka z kl. VI d, czyli chłopców z Klubu Mło
dego Europejczyka). Oto obdarzeni smakołykami: Ewe
lina Zielińska z klasy V d, Amelia Furede z kl. VI a, 
Wiktor Pafczak z kl. VI b, Adrianna Matyjaszczyk z 
kl. Vlb, Michał Marcinków z kl. VI b, Konrad Nowak 
z kl. VI b, Sandra Pejas z kl. l b, Patryk Gałka z kl. 
VI a oraz Wojciech Matulewicz z kl. III b. Gratulujemy. 

Ta impreza nie mogłaby się odbyć bez wsparcia rodzin 
naszych uczniów. Charyzmatycznej pani Berk- Liberkow
skiej służyły pomocą : p. Izabela Załucka (już piąty raz 

Anetta Dziębowska 

sprzedawała rogale!), p. 
cianego ponczu) oraz panie Głuszc:zys>~' 
ka, które pomagały nauczycielom w 
podczas przemarszu z Kuźnika. 

Pani Berk- Li berkawski ej pomagali też 
wie z kl. VI b: Julia Kasprowicz, Fi 
Krzysztof Ziółkowski, Ada i' Marcelin 
lga Pawluczyk. Artyści z kl. VI d, czyli 
wicz, Mateusz Kamiński, Aleksandra Cyg 
Pięta ułożyli zaś 5 zwrotek piosenki pt. Święty, 
cin. Wspierały swoją panią również dziewczęta~· kL V g.; 

Jak napisała w swoim sprawozdaniu Weroni~a S~ręsl0 
ty z kl. V a" impreza byla bardzo fajna, super ekstra"YNic,~~ 
dodać, nic ująć . Dzieciaki są spragnione takich wydarzeń~ ' 
Gotowe wysilać się , maszerować na kraj świata, byle ra- · 
zem, byle weselej. Przykładem tej dziecięcej gotowości do · 
podejmowania trudu jest rozrastające się w . ·--·--1 . .,..-:,,,.,.. ,.:,a 
Ie w niezwykłym tempie harcerstwo (pod kieru 
Hani Barczewskiej i Marii Sobczak- Siuty, 
prowadziły śpiewy i zabawy w trakcie ogniska). Nie 
narzekać, że dzieci dziś inne. Nie. To my, dorośli 
śmy inni, bardziej wygodni. Dzieciaki są w 
wysiłek, jeśli tylko pokażemy im, jak mają 
stawa naszych uczniów w czasie prze m 

Św. Marcinie, miej nas w opiece, 
dotrwali do 11 listopada nr7 l/!>7l.an" 

przyszykuje tym razem opiekunka 
pejczyków? Pogodę na pewno znów. 
służyła na laski z nieba;) ·· 

Małgorzata Szeremet 
z Oddziałami l 

dowal się on w Serkwitach k. Mrągowa, w woj. Warmińsko- mazurskim. l tu można 
by zacytować biblijne slowa, bo 4. października "dokonało się". Pelni obaw, l ęków, ale też 
nadziei wsiedliśmy w Poznaniu do pociągu lntercity, którym jechała już grupa niemiecka. 

Jest 10 października 2009r. Wszyscy płaczemy. 
Niezależnie od tego, jakimi językami mówimy, nasze 
emocje są w tej chwili takie same. Kilka ostatnich spoj
rzeń . Uściśnięcie dloni. Przytulenie. Otarcie lez z twa
rzy. Wszechogarniający smutek i ta myśl , że to już ko
niec naszej polsko - niemieckiej wymiany ... 

Zaczęło się od projektu e-Twinning. Przez rok gru
pa ~czniów z Gimnazjum nr 2 im. Adama Mickie
wicza korespondowała z uczniami Schillerschule 
Bittenfeld z Waiblingen (Badenia Wirtembergia). 
Współpraca szla nam na tyle dobrze, że opiekunki na
szego projektu, p. Asia Kozakiewicz i p. Renata Mar
cinkowska, postanowiły zorganizować nam wymianę. 

Na jej miejsce wybrano Ośrodek Międzynarodo
wych Spotkań Młodzieży "Camp Rodowo". Znaj-

Po kilku godzinach wspólnej podróży przełamaliśmy pierwsze lody. Z upływem cza
su bariera językowa stawała się coraz mniejsza. 
"Panowala świetna atmosfera. Byłam bardzo za
dowolona. Nawet, gdy nie rozumiałam pewnych 
zwrotów, cieszylam się, że mam możliwość osłu
chania się z językiem." - twierdzi G osia Jackow
ska z klasy III B. 

Po dotarciu na miejsce podzielono nas na 6 
grup polsko - niemieckich i zakwaterowano w 
pokojach. Nie mieliśmy jednak czasu na odpo
czynek lub nudę, bo już następnego dnia odbyły 
się nasze pierwsze warsztaty językowe. Prowa
dził je pan Krzysztof Janik wraz z praktykant
ką z Niemiec, Johanną , oraz z p. Kozakiewicz, 
która była naszym tłumaczem . "Warsztaty języko
we były naprawdę super! Gry i zabawy okazały się 
strzałem w dziesiątkę. Niejednokrotnie zdarzały się . ... 
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Grypa sezonowa jest ostrą cn~,rpt,ą. ~~I(I.JSO~Vą.;c KtOI'a 
pelkową, bądź też przez kontakt bezi:50sr·edflli z 7~'~.-.:;~.r.n", 

powierzchniami. Pamiętać .4\a:6}:sr~~f~\~,~~~[~;~~~i~' 
v poza organizmem żywym rr 
dziny). Charakterystyczny 
godzin od zakażenia ooi;awi•ai~lsieOiefws;zeOb i•aw\t : wvsc,ka 
39.5 C, dreszcze, bóle ból , ból głowy, kaszel, ogólne 
osłabienie i katar. U niektórych chorych, zwłaszcza u dzieci może wystąpić bie
gunka i bóle brzucha. 

Nowa grypa A(H1N1)v jest chorobą układu oddechowego, która przenosi się 
również drogą kropelkową bądź przez kontakt bezpośredni z zakażoną osobą lub 
ze skażonymi powierzchniami i wywołuje podobne objawy jak grypa sezonowa. 
Utrzymująca się transmisja wirusa grypy typu A(H1N1)v została potwierdzona. 

Zalecenia, dotyczące zdrowego stylu życia wpływające na potęgowanie i 
umacnianie zdrowia: 

1. Odpowiedni ubiór 
Dzieci i młodzież powinny ubierać się odpowiednio do pogody, tak by organizm nie 

przegrzewal się i nie pocił podczas wysokich temperatur na zewnątrz i wewnątrz po
mieszczeń np. w domu, w szkole i innych. Nie należy również pozwolić na to, by orga
qizm został wyziębiony podcza~ ni~kiP,Q,.tęnmęi~tur i nie~orzystnej aury. Należy zadbać 
ó odpowiedni ubiór ze szczególnym zwró'ceń-i€m;r uwagi na okrycie głowy, okrycie tuło
wia (okolice nerek), a także na cięple i ,pięprzewakalnepbuwie. 

2. Urozmaicona dieta bogata w ~~ładn,i~i::q.dżywcze, witaminy i minerały 
W diecie wzmacniaj~cej odpornośćn ie po~inrio zapraknąć białka, szczególnie za

wartego w chudym mięsie, droRiu, rybaSh, j~j~~D: i s~t.~ph. Szczególną rolę odgrywają 
tu także witaminy: C, A, E zawarte przede wszystkitnw świeżych owocach i warzywach 
waz witamina D, która jest pre?ukowa~a podt\'fP.Iywem promieniowania słonecznego 
padającego na skórę. Istotne sąteżskiP;gniki ·rnineralnętakie jak cynk, żelazo, magnez, 
selen. W diecie nie powinno zabraknąć błonnika. Należy pić dużo wody (zaleca się 30 
[111/kg.m.c.), a także mleka i n~p.pjów WJ~pznypg.;Jermentowanych (550g/dzień). Bardzo 
ważne jest, aby dzieci i młodzież spożywały przed wyjściem do szkoły śniadanie, 11 śnia
panie w szkole oraz ciepły posiłek na opiad \'f :e~~ole lu? po powrocie do domu. Kolacja 
powinna być lekkostrawna, spożywanaminimum2 godziny przed snem. 

3. Aktywność fizyczna i zabawa · 
Zaleca się, aby codziennie, niezależnie od pogody, spędzać przynajmniej godzinę na 

powietrzu. Należy zachęcać dzieci i mlodziefdo jak najczęstszej aktywności fizycznej . 
yv okresie wzrostu i rozwoju młodych osób należy unikać zbyt forsownych, mocno obcią
żających sportów. Wskazane jest także od czasu do czasu zmieniać klimat i otoczenie. 

4. Sen i odpoczynek 
Nic tak nie regeneruje i nie W?macniasil organizmu, .a co za tym idzie również od

porności, jak właściwa ilość snu, w wywietrzonym wcześniej pomieszczeniu. Optymal
na dawka nocnego odpoczynku w przypędku 9~Jegi i. !;lJłodzieży w wieku szkolnym jest 
większa niż u doroslego i wynosi 9-11 . g09zin na dobę . ... 

5. Higiena 
Należy utrzymywać higienę 9ęobist~ i mpc~.mp.ia. · Z[llięniać . .fegularnie bieliznę osobi

stą oraz pościel. Ważne jest również systematyczne wietrzenie pościeli. Ponadto należy 
mieć przy sobie zawsze jednorazowe chusteczki higieniczne i systematycznie, w miarę 
potrzeby, oczyszczać nos z wydzieliny. ··· 

11. Profilaktyka grypy w domu 
Informacje dla rodziców 
należy: 

· obserwować domownikówwyka~U~3pych.p9jawy grypopodobne. W przypadku wy
stąpienia objawów u domo~ników ,n.~le · ' ntaktpwać się z lekarzem rodzinnym 
i pozostać w domu; · ' . · ', 

· myć ręce mydłem podbieżąp.ą, cięp\lą ~pgą''przez 20-~0 sekund, także między pal
cami; pokazać małym dzieciom jak należy' to robić (używając mydła , pod cieplą bie-

sytuacje: To pozwala/o nam się 
bardziej zintegrować."- mówi z podekscy
towaniem Łuka~z Leja, klasa 11 A. Na sa
mych grach się jednak nie kończyło! Robi
liśmy też wiele projektów- czasem na po
ważnie , chwilami zaś mogliśmy pobujać w 
obłokach. Uczestniczyliśmy także m. in. w 
energizerach i zajęciach plastycznych. Te 
drugie szczególnie zapadły w pamięć. Mu
sieliśmy bowiem ulepić z masy solnej ... na
sze marzenie! Niektórzy puścili wodze fan
tazji i stworzyli iście awangardowe dzieła , 
inni zaś sztywno trzymali się tematu, każ
dy jednak mial mnóstwo frajdy. Odbyliśmy 
także trzy małe wycieczki. Pierwsza, do 
Olsztyna, głownie w celach zakupowych. 
Kolejna, do Wilczego szańca - byłej sie
dziby Hitlera. Nie zrobiła ona na nas jednak 
większego wrażenia ze względu na mało 

atrakcyjne opowieści oprowadzającej nas 
przewodniczki. Najciekawszą wycieczką, 
według mnie, była ostatnia - do kościola 
w św. Lipce, gdzie mogliśmy wysłuchać 
przepięknego koncertu organowego. 

Cały tydzień spędziliśmy fantastycz
nie. Teraz wracamy z bagażem doświad
czeń i wspomnień w nasze rodzinne stro
ny. Nic by się jednak nie udało , gdyby nie 
zgoda naszego dyrektora, p. Krzysztofa 
Marca oraz dofinansowanie (już po raz 
kolejny) z Euroregionu "Pro Europa 
Viadrina" - Jednostki Centralnej Pol· 
sko - Niemieckiej Współpracy Mło
dzieży. Wszystkim, którzy nam pomogli 
oraz naszym wspaniałym opiekunom ze 
strony polskiej i niemieckiej serdecznie 
dziękujemy! 

Natalia Jaruta, kl. III B 

· zadbać, by dziecko zawsze .. fT1ialo 
ne do nosa; 

· zasłaniać nos jednorazową ch~s!ecz~ą higie~i~ZQą podczas kichania i usta podczas 
kasłania , wyrzucać ją do kos~~ po ją9nprazpt~ym u~yciu ; " 

· w przypadku braku jednorazowych cbusteczek kichać i kaslać w rękaw w okolicy 
łokcia, a nie w dłonie; ·: · : : .. . , .. 

· unikać przebywania wśród lu'dzi;1 którźy' Wykazują objawy grypopodobne; 
· spędzać z dzieckiem aktywnie wolny czas na świeżym powietrzu; 
· wietrzyć zamknięte pomieszczenia 3-4 razy dziennie, każdorazowo przez 10 minut; 
· zadbać o porządek w mieszkaniu, szczególnie w kuchni i łazience. 
Informacje dla uczniów 
należy: 
· myć ręce przez 20-30 sekund mydłem pod bieżącą , cieplą wodą , także między pal-

cami, wielokrotnie w ciągu dnia; 
· unikać dotykania błon śluzowych ust, oczu i nosa; 
· zachować odległość (1 .~2 metrY).pdinQycb o~9~podczas kichania i kasłania ; : 
. zasłaniać nos jednorazową chusteczkcrhigifińiĆzną podczas kichania i usta podezaś 
kasłania , wyrzucać ją do kosza. po jednokrotnym użyciu ; · 

· umyć ręce pod bieżącą wodą po kaslaniu lub kichaniu; 
· w przypadku braku jednorazowych chusteczek higienicznych kichać i kaslać w 

kaw w okolicy łokcia , a pi e Y' 9!ggie;. >t ... . ·:··· )' 
· unikać kontaktu z osob~mi, ktpre kich.~ją i kaszlą; 
· spędzać wolny czas na świeżyfT1 powietrzu; · · 
· wietrzyć pokój 3-4 razy dzienr)ięJ .ka?ą9[azowg' przez 1 o minut; 
Rola rodziców ·· ·· · 
Rodzice są pierwszymi i najwe.~Qiris~np . .! ~sq:9~.!;1Ji mającymi wpływ na zachowanig 

dzieci. Pelniąc taką rolę powinni zapewnić,'im : ogólńą · edukację zdrowotną. Dlatego te~ 
zaangażowan ie rodziców w przek~~ywaniujnformacji dzieciom na temat profilaktyki grx; 
py jest zasadnicze. To na nich spg,czyw wi3t~k, aby informacja dotarła do dzie~,! 
w sposób czytelny. · ·· ;... :% 

Powyższe informacje zostały, oprągo lówny Inspektorat Sanitarny. 
Pelna wersja dostępna na śtrońaĘh .p l li 
W żadnym przypadku .nie należ~p.psylacchorych · dzieci do szkoły/przedszkola gdy~ 

sprzyja to szerzeniu się epidemii grypy: · · 
Przygotowała Aleksandra G omuła ;; 

HigienaDzieci i Młodzieży w Powiatowej Stacji 

..... ·:." • B,~.Qj}ą\Q;~~t~lllS~;~ig.l~\~t\iit~~~ir?1l~~fLi,.~fł~zu 

"M ETALOPLASTYKA" 
OGRODZENIA. BALUSTRADY. 

Międzyrzecz 
Daniel Przybysz 

PROJEKT, DORADZTWO, 
WYKONANIE l MONTAŻ: 

• ogrodzeń ze stali (w tym bramy przesuwne, uchylne, z au-
tomatyką lub bez) 

• ogrodzeń z drzewa ze stelażami stalowymi 
• ogrodzeń z siatki 
• balustrady wewnętrzne i zewnętrzne 
• zabezpieczenie antykorozyjne: cynkowanie ogniowe, ma

lowanie proszkowe inne indywidualne zamówienia 

Kontakt: tel. O 604 288 175 
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t: Liga ; 
(' Zapraszając do hali MOSiW na 
dotychczas rozegranych: ~ 
' >25.10.2009 ·•.•. . 
)! * UNICEFT-DUET ROSOMAK.S:f (2:0);1 Grajqert 3, Palubiak, Stachowiak l Kijak, 
~ozlowski. * STIHL BMMULTIMEDIA.~L - MAFIA '1 :7 (0:2); Ekwiński l Kusz 3, Kowal 
ski 2, Mazurek, Singer. * REAKTYWACJA - LEX 3:5 (2:1); Ku.nat 2, Kopeć l Nowak 3, 
Kuszczyk 2. * MOTEL JACEK- VALENTIN 5:1 (2:0); Nyga 2, Sron 2, Pawlik l Babiak. * 
EKO MAX - GALAKTYCZNI 8:2 (5:0); Kasica 4, Kwaśniewski 2, Gieszcz, Kowalewski 
-:.D. Kandyba, M. Kandyba. * ZAŁOGA "G" - FCALEN IENAJGORSI 9:1(5:1); Bogacz 3, 
K. Plotnicki 3, Ł. Plotnicki 2, Dwojewski l Suchowski. * CARUSO- SAMOCZYNNI 3:1 
(1 :0); Kozłowski , Krupa, Tomaszewski l Witkowski.* VICTORIA- OFFSIDE 5:3 (1:1); Or
licki 3, klewańczuk , Maciejewski. 

>08.11.2009 . 
!. * VALENTIN- REAKTYWACJA3:6 .. (Q:4); ąaqiak g. ~Qrczak l Jeger 3, Piątek , Pome
~f;y, Szymański.* MAFIA- ZAŁOGA;,G :; 3 : 2 (1:2}; Kus~:4 ; Kowalski l Bogacz, Kozielski. 
·.;OFFSIDE- UNICEFT 4:7 (2:6); Brodzik 2, Dzięgielewski 2 l Palibiak 4, Przybyszew
ski 2, Kubalski. * SAMOCZYNNI - MOTEL ·JACEK 3:7 (2:4); Witkowski 2, Borzobochaty 
1 ..• · Nyga 4, Pawlik 3. * LEX- VICTORIA4:1 . (2:0); Nowak 2, Figiel, Ku szczyk l Stawniak. * 
q u ET ROSOMAK- EKO MAX 3:1, (1 :p};~yb,uls,ki, ~ars.~ak, Tośta l Szymkiewicz. * GA
LVAKTYCZNI- STIHL BMMULTIMEDI.~:'E8 4:9; (t'2); M.~"~andyda , R. Kandyda, Kozdrow
Śki , Suchecki l Ekwiński 2, Górzny 2; Karbowi ak 2, ·Krzysztof, Zając. Czerwona kartka: 
Mateusz Kandyda (Galaktyczni). • CABUSO-: FCALE~IĘNAJGORSI 4:5 (3:3); Waltrow
Ś~i 2, Kołodziejski , Tomaszewski 1 Suchówski 3, Czu · · 2. 
łl~ >15.11.2009 . • .. ·.· .. 
~·i * UNICEFT- LEX 1:6 (1:1); Witko ., l . owa , i e l,. Kuszczyk, Walczak. * EKO 
MAX- STIHL BMMULTIMEDIA.PL 2:3{1:2); Kasica, Kwaśniewski l Barłóg , Czyż, Hume
niuk. * ZAŁOGA "G"- GALAKTYCZNI 6:4 (4:2); Ł. Plotnicki 3, K. Plotnicki 2, Kozielski l 
M. Kandyba 2, Kozdrowski, Tomczak.* FCALENIENAJGORSI- MOTEL JACEK 2:9 (1:3); 
~0órzny, Slociński l Pawlik 4, Śron 4, Nyga. * CAR U S()- MAFIA 3:11 (1 :4); Kurkiewicz, 
~ikulski, Szmit l Dolowicz 4, Kowals~i 3,Kusz 3, Orłowski. • REAKTYWACJA- SAMO
CZYNNI 3:1 (1 :O); Jeger 2, Skręty l Wi*owsk,i. *VICTORIA- VALENTIN 3:0 (2:0); Macie
jewski 2, Klewańczuk. * DUET ROSOMAK- OFFSIDE 4:2 (1:0); T opolski 2, Antkowiak, 

Cy,i~if~li,~k~~1i~+~9~'tt~i!t0~~~~~j:iiffj\ji!irltitt\1J'i@\iHt?•··. v'!'o!rii!:,;.• .. 

pierwszych kolejkach nowego sezonu pilkarze halowi zdobyli w sumie 187 
daje średnio 7,8 bramki na mecz. Liście najskuteczniejszych przewodzą re
drużyn, które według wcześniejszych zapowiedzi powinny walczyć o końco-

w rozgrywkach halówki. 
ek- Rafał KUSZ(Mafia), Damian NOWAK (Lex), Krzysztof PAWLIK (Motel Jacek) 

NYGA (Motel Jacek) 
KOWALSKI (Mafia), Piotr ŚRON (Motel Jacek) 

ER (Reaktywacja), Maciej KASICA (Eko Max), Dawid PAŁUBIAK (Uniceft), 

~il~TI~~&~~~~~~ji~i~~:.i ~ij~~w1Ł~1~u~kja~~s;z PŁOTNICKI (Załoga "G") 

Slił'l'lilłłłZI~ Z llf)llf)l\'JfjJ{ił 
12 listopada rozegrano w Gubinie Mistrzostwa Województwa LZS w piłce siatkowej 

chłopców. W zawodach wzięły udział cztery drużyny reprezentujące szkoły z: Gubina, 
Sulechowa, Słubic i Bobowicka. Duży sukces odniosła drużyna z Bobowicka, zwycięża
jąc zdecydowanie swych rywali i zdobywając okazały puchar ufundowany przez Radę 
Wojewódzką LZS w Gorzowie. Najlepszym zawodnikiem turnieju wybrano jednogłośnie 
Mariusza Szulikowskiego z Bobowicka. Drużyna z bobowickiej szkoły grała w skła
dzie: M. Szulikowski, Ł. Kaczorek, M. Sieratowski, M. Kozdrój, M. Nowak, M. Waj
da, K. Kubiak. 

Wacław Gall 

J .. Jf;lł lliłl..f)l\'1~.1 I1Ił .. Iil Nf)ŻNI~,J 
- 'l'l~lłłiiNiłlłZ Nil t;IłłJI)ZJI~Ń 

* 13.12.2009 - niedziela 
10.00- GALAKTYCZNI- FCALENIENAJ
GORSI 
10.40 - MOTEL JACEK- OFFSIDE 
11.20- STHIL BMMULTIMEDIA.PL- SA
MOCZYNNI 
12.00 - ZAŁOGA "G"- VALENTIN 
12.40- CARUSO- LEX 
13.20 - EKO MAX- MAFIA 
14.00 - REAKTYWACJA - DUET RO
SOMAK 
14.40- VICTORIA- UNICEFT 

* 20.12.2009 - niedziela 
10.00- OFFSIDE- REAKTYWACJA 
10.40- VALENTIN- CARUSO 
11.20 - UNICEFT-EKO MAX 
12.00- MAFIA- GALAKTYCZNI 
12.40 - SAMOCZYNNI - ZAŁOGA "G" 
13.20 - DUET ROSOMAK- VICTORIA 
14.00- LEX- MOTEL JACEK 
14.40 - FCALENIENAJGORSI - STHIL 
BMMULTIMEDIA.PL 

UWAGA! - Organizator zastrzega 
sobie prawo zmiany terminów rozgry
wania meczów. 

lliłl .. f)lfi~.J 
tabela: 

3. LEX 
J'~ ZAŁOGA "G". 
g, REAKTYWACJA 

~! VICTORIA 
iJ1UNICEFT 
S. DUET ROSOMAK 
g~ STIHL BMMULTIMEDIA.PL 
&, 
t,b. EKO MAX 

nt CARUSO 
12. FCALENIEN 
.<~%': 

t3. OFFSAIDE 
t~ . SAMOCZYNNI 
f~ . VALENTIN 
f6. GALAKTYCZNI 

• Zapraszamy na stronę: www.ha
lowka-miedzyrzecz.pl 

oraz www.miedzyrzecz.pl (Informa
cje z MOSiW) 

Aktualny terminarz rozgrywek, wyniki 
spotkań oraz pozostale wiadomości do
tyczące sezonu 200912010 na bieżąco 
zamieszczane są na tablicy ogłoszeń w 
hali MOSiW-u. 

Raoosn)Jcb i spokojn~cb 
Swiqt Bożego 

Naroozenia, a także 
szczęścia i wielu 

sukcesów zarówno w ż~-
ciu osobist~m, jak i sporto

w~m w 1.010 roku sportowcom, 
trenerom, Działaczom i kibicom 

ż~cz~ 

D~rekcja i pracownic;!]. 
Mięoz~rzeckiego Ośrooka 

Sportu i W~pocz~nku 
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W listopadzie 2009 r. na łamach "Kuriera Międzyrzeckiego" ukazał się wywiad z Pre
zesem klubu siatkarskiego "Orzeł Międzyrzecz ". Pan Prezes Andrzej Kaczmarek poda
je w nim wiele nieprawdziwych informacji. Wprowadza tym mieszkańców w błąd dla za
ciemnienia sytuacji w Klubie. Przedstawia Klub, siebie i jego działaczy jako ofiarę oszustw 
władz Międzyrzecza i kłamstw Polskiego Związku Piłki Siatkowej. 

Czytelnikom KURIERA, mieszkańcom naszego miasta, kibicom i członkom Klubu siat
karskiego oraz władzom Miasta i Gminy należy mówić prawdę. Obserwując z boku te wy
darzenia, zamieszanie wokół Klubu, dziwne protesty kibiców, które są medialne, ale nic do 
sprawy nie wnoszą często się zastanawiałem, o co w tym wszystkim chodzi. Gdzie leży 
prawda? Wszędzie tam, gdzie dochodzi do sporów, kłótni, gdy nie wiadomo, o co chodzi, 
to mądrość ludowa mówi, "że chodzi o pieniądze". Tak jest również i w tym sporze. Wy
nika to z prostej zasady, że "z próżnego i Salomon nie naleje". Działacze Klubu liczą na 
mannę z nieba a ona spadła kilka tysięcy lat temu i więcej nie spadnie. 

Pan Prezes Kaczmarek podaje w wywiadzie, że nie wiedział i nie wie, jakie były w 
2004 r. koszty utrzymania Klubu - był wówczas, jeśli mnie pamięć nie myli, przewodni
czącym Komisji Rewizyjnej. Komisja ta ma prawo i obowiązek sprawdzania wszystkich 
dokumentów w tym głównie finansowych - z tego sporządzany jest protokół za każdy 
rok działalności. Stanowi to podstawę do udzielenia absolutorium Zarządowi Klubu i za
mknięcia roku finansowego. Od 2004 r. jako Prezes "Orła" podpisywał wszystkie umo
wy, rachunki , umowy o dzieło i wraz z Zarządem powinien opracować budżet. Czy jest 
on realny i możliwy do wykonania zależy to od wielu składowych . Jeśli Pan Prezes nie 
wie ile kosztowało w 2009 r. utrzymanie Klubu w l lidze, tzn. że nie wykonuje podstawo
wych obowiązków Prezesa i nie nadaje się na to stanowisko. Powstaje jednak pytanie: 
kto składał wnioski o dotację do władz Gminy Międzyrzecz? Kto zawierał z zawodnikami 
i trenerami kontrakty i umowy o dzieło? Kiedy Prezes Kaczmarek mówi prawdę? Jaki 
ma cel w utrzymywaniu w niewiedzy członków Klubu i nas mieszkańców Międzyrzecza? 

Przysłuchiwałem się ostatniemu Zebraniu Sprawozdawczo-Wyborczemu, które odby
ło się 5 listopada 2009 r. Poprzednie z października , jak wszyscy wiedzą, nie doszło do 
skutku -nie było kworum. To świadczy o zainteresowaniu członków i kibiców działalno
ścią statutową Klubu. Ostatnie zebranie też nie poraża frekwencją (było tylko 38 osób) 
i gdyby nie ściągnięto z treningu pierwszego zespołu siatkarzy i trenerów sala zebrania 
znów świeciłaby pustkami. Padło tam wiele pytań, na które Zarząd Klubu nie umiał, a 
pewnie nie chciał odpowiedzieć. 

O atmosferze panującej w Klubie i wokół niego daje do myślenia fakt, że dwóch człon
ków Zarządu- Jolanta KUROPATWA i Dariusz STAFINIAK- ustnie na zebraniu złożyło 
rezygnacje z pracy w Zarządzie. Dodatkowo protokołu z kontroli działalności Klubu nie 
podpisał przewodniczący Komisji Rewizyjnej. Jako powód braku podpisu podał, że nie 
uczestniczył w kontroli i nie chce za to "trafić na ul. Młyńską do nowo wybudowa
nego pawilonu". Skoro władze siatkarskiego Klubu "Orzeł" i jego członkowie nie potra
fią liczyć i nie wiedzą skąd się biorą jego długi to postaram się choć w małym zakresie 
to naświetlić. Poniżej przedstawiam niektóre wycinki z jego działalności finansowej (całe 
szczęście, że na maturze od 2010 r. wraca obowiązkowo matematyka). 

WYKAZ WYNAJMOWANYCH mieszkań dla Klubu Orzeł Międzyrzecz 
(na wszystkie lokale wystawiane były rachunki na Klub "MOW Orzeł Międzyrzecz", a 

następnie przedstawiane do rozliczenia z dotacji otrzymanej z Gminy) 

Właściciellokalu Adres lokalu Kwota, Zawodnik Termin 
lokal opłaty 

(prywatny lokal) ul. Libella 1 400 zł Lach Michał IV 2009 r 
Międzyrzecz mieszkanie 

(prywatny lokal) Plac Powstańców 700 zł Brak opisu 
1112009 Wlkp. Międzyrzecz mieszkanie dla kągo 

MTBS ul. Kołłątaja 559 zł Wojciech 
112009 

Międzyrzecz Międzyrzecz mieszkanie Wesołowski 

MTBS ul. Poznańska 238,95 Jakubczak 
112009 

Ml.tdzyrzecz Międzyrzecz mieszkanie Patryk 

{prywatny lokal) ul. 9 maja 290 zł Kamil Sekuła 1112009 
Gorzów pokój 

(prywatny lokal) ul. Obrońców Pokoju 900 zł Maciej Fijałek 112009 
Gorzów mieszkanie 

(prywatny lokal) ul Armil LudoweJ 841,18 zł Adrian Hunek IV 2009 Gorzów 
Zamiej. Wydział ul. Myśliborska 885 zł 

Łukasz Klucznik IV i pol. 
KF Gorzów Gorzów akademik maja 09 

Koszty łączne wynajmu miesięcznie 5814,19 zł 

Mogę założyć się o czapkę śliwek , że takie rachunki były rozliczane również za po
przednich władz miasta. Za "podobne" nieprawidłowości w rozliczaniu dotacji klubów w 
wystąpien i u pokontrolnym NIK Urzędu Miasta jeden z urzędników zmienił stanowisko
tylko co mógł zrobić skoro Burmistrz i działacze na niego naciskali. 

Czy obecnie Pan Burmistrz - Komisarz Rządowy ugnie się presji i opinii niewielkiej 
grupy osób? Czy dotacja i jej rozliczenie zostanie zaakceptowane w pełnym zakresie? 
Dobrze wczytując się w treść umowy, zawartej między Gminą a Klubem, mam wiele wąt
pliwości. Od tego jest prawnik w Gminie, aby czytał ze zrozumieniem i podpowia
dał rozstrzygnięcia zgodne z prawem i zawartym porozumieniem. 

Przedstawione rachunki o wynajmie przejrzałem "tylko" w jednej (!) teczce doku
mentów (jest tych teczek więcej ale szkoda było mojego czasu i nerwów na ich przeglą
danie). Teczki te znajdują się w Urzędzie Miasta Międzyrzecz i służą jako podstawa rozli
czenia otrzymanych transz dotacji budżetowej . Zostały osobiście opisane przez Prezesa 
Klubu: kto i za co je wystawił, i opieczętowane napisem , Wydatkowana kwota została 
pokryta ze środków budżetu Gminy Międzyrzecz w 2009 r." 

Należy sobie w tym miejscu zadać pytanie czy na to powinny być wydatkowane środki 
publiczne Gminy. Zawodnicy mają podpisane wysokie kontrakty finansowe lub umo
wy o dzieło i mogliby sami opłacać czynsz. Dodatkowym smaczkiem jest to, że braku
je mieszkań socjalnych dla zwykłych mieszkańców, a tutaj spółka gminna wynajmuje 
je. O problemie braku mieszkań w swym sprawozdaniu z 28.04.2009 na sesji absoluto
ryjnej podczas posiedzenia Rady Gminy mówił Prezes MTBS Jan MUZIA- można o tym 
przeczytać w "Kurierze M iędzyrzeckim" z czerwca 2009 r. 

W ramach rozliczenia pierwszej transzy dotacji dla odpowiedniego wydziału z Urzę
du Miasta przedstawiona została "Lista wypłat wynagrodzeń i premii za wygrane mecze 
dla zawodników i trenerów (umowy o dzieło)". Opiewa to zestawienie na kwotę netto 
124 120 zł- jest to suma wypłat tylko dla 16 osób. Jest to cały pierwszy zespół Orła se
zonu 2008/09. Przytoczona tutaj kwota zawiera dane z datą wypłaty na dzień 09.03.2009 
r. i obejmuje cenę usług siatkarskich tylko za dwa miesiące. Łatwo więc obliczyć 
jaka może być skala dochodów tych najlepszych zawodników. 

W dokumentacji w Gminie znajdują się kserokopie umów o dzieło i wpisane są poszcze
gólne kwoty, jakie każdy zawodnik wynegocjował z Prezesem Orła . Oryginały wszystkich 
rachunków i dokumentów, jakie złożone zostały do Gminy jako podstawa rozliczenia Umo
wy nr PG 3/2009, zawartej 13.02.2009 pomiędzy Gminą Międzyrzecz a MKS "MOW Orzeł 
Międzyrzecz ", znajdują się w kręgu zainteresowań odpowiednich organów. Treść tej umo
wy, a zwłaszcza załącznik nr 2 przy rzetelnej i prawidłowej interpretacji zawartych tam za
pisów przez dobrego radcę prawnego powinien skutkować zwrotem przyznanej dotacji. 

Dodatkowo w kilku (nie kilkunastu) umowach z zawodnikami: zapisach kontraktowych 
i umowach o dzieło zawarta jest klauzula o pokryciu kosztów obiadów. Prezes Klubu zgo
dził się na finansowe pokrycie ich kosztów w wysokości do 6 zł. Dziwne w tym jest to, że 
w przedstawionych rachunkach do rozliczenia pokrywanych znowu z budżetu Gminy 
jednego dnia obiad podano dla 2 osób a w innym terminie nawet 15. Czyżby zapraszano 
na obiady kolegów- studentów, spożywano podwójnie lub większe ilości obiadów przez 
jednego zawodnika? Trudno się w tym połapać . Nie mam zamiaru podać tylko adresu 
tej jadłodajni "Pod łabędziem " w Gorzowie, bo cały Międzyrzecz gotów wyjechać i ży
wić się tam smacznie i zdrowo. Dla lepszego zilustrowania tego przytoczę dane za mie
siąc luty 2009 r. : zrealizowano tam wtedy 196 bonów na kwotę 1176 zł. W marcu 2009 
zrealizowano bony na pos iłki przez siatkarzy "Orzeł Międzyrzecz" w ilości 186 obiadów 
na kwotę 1116 zł. Taka sytuacja miała miejsce prawdopodobnie każdego miesiąca po
przedniego sezonu. Jak jest teraz można w Gminie sprawdzić. 

Skoro jestem przy wątku kulinarnym, to poniżej przedstawiam inne kwiatki finansowa
nia " Orła". W zestawieniu poniżej podaję dla przykładu gdzie żywiono się podczas wy
jazdów na mecze: 

Data Kwota Rodzaj usługi Adres firmy Cel usługi, opis 

22.02.09 usługa 
Me Donaids 14 osób, wyżywienie 

niedziela 86,50 z ł gastronomiczna ul. Czekoladowa 7 juniorów Orła w drodze 
Bielany Wrocławskie powrotnej z NYSY 

22.02.09 
174,86 zł IKEA - Bielany 14 osób, ćwierćfinał 

niedziela 
w tym 5,99 zł konsumpcja 

Wrocławskie Mistrz.Polski do NYSY 
naooie 

21.02.09 usługa 
KFC Delikatesy 16 osób, wyżywienie 

sobota 
384,66 zł gastronomiczna Plac Grunwaldzki 25 podczas wyjazdu na 

Wrocław mecz do WROCŁAWIA 

21 .02.09 Mała gastronomia 16 osób, wyzyw1en1e 
348,0 zł za konsumpcję podczas wyjazdu na 

sobota Kawiee-Parking 
mP.r.7 do WROCt AWIA 

14.02.09 wyżywięnie Mała gastronomia 16 osób, wyżywienie 

sobota 
240,50 zł zawodników Kawice - Parking podczas wyjazdu na 

mecz do NYSY 

28.02.09 ogólna PUH p. Biernat 
16 osób, wyzyw1en1e 

81,70 zł podczas wyjazdu na 
sobota konsumpcja m. Opatówek 

mecz do WIELUNIA . 
Zastanawiające są w niektórych przypadkach bardzo niskie sumy. Jak może 16 zdro

wych mężczyzn zaspokoić głód i pragnienie za taką kwotę? Jak to podzielić? Dlaczego 
odżywiają się w takich miejscach jak: McDonalds, KFC, IKEA? Może warto zatrudnić 
na etat w klubie dietetyka, który opracuje dietę odpowiednią dla sportowców i nauczy 
siatkarzy jak racjonalnie i zdrowo się odżywiać. 

Kolejny problem, który stał się głośny medialnie i o mały włos nie doprowadził do wy
kluczenia Klubu "MOW Orzeł" z rozgrywek sportowych w lidze, wynikł z bardzo proza
icznego powodu. Zarząd spóźnił się zapłacić za zgodne z przepisami licencje. Każdy 
Prezes i Zarząd Klubu chcący uczestniczyć w rozgrywkach ligowych musi tego dopełnić. 
Tutaj władze PZPS już 26.06.2009 r. wystawiły rachunek na słynną kwotę 22 500 zł . Były 
to opłaty za: licencie trenerskie i zawodnicze- kwota 18 000 zł wpisowe do ligi 3 000 zł 
certyfikaty 1 500 zł. Historia znowu się powtarza i Klub prżedstawia ten rachunek do roz
liczenia, że to Gmina ma pokryć wszystkie koszty. Jakim prawem za prawo do wyko
nywania zawodu przez trenera lub zawodnika musi płacić Gmina? 

~------------~ 
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Wychodzi więc na to, że to Gmina Międzyrzecz dysponuje prawami do ich kart za
wodniczych i przy odpowiedniej polityce z działalności menedżerskiej przy sprzedaży 
zawodników może czerpać zyski. Przykładem może być tutaj poprzedni sezon, gdzie za 
wypożyczenie ze Stowarzyszenia Sportowego Seniorzy- Juniorom Częstochowa 
trzech zawodników: JANAS, KORDYSZ, KUCHARSKI Klub "MOW Orzeł" zapłacił kwotę 
14 620,48 zł. Cala kwota rachunkiem z 3 marca 2009 r. oczywiście jak zawsze przerzu
cona na Gminę Międzyrzecz. 

Z każdym wyjazdem na mecz dochodzą jeszcze koszty związane z noclegiem. Tutaj 
też nie oszczędza się w Klubie, bo i po co, skoro nie ponosimy ich kosztów. 

W naszym kraju można wiele usług pod względem cen negocjować. W Internecie 
można znaleźć wiele tanich hotelików, zajazdów, miejsc i gospodarstw agroturystycz
nych, gdzie nocleg można dostać w cenie 25-35 zł. Władze Klubu znowu z rachunkami 
ze wszystkich wyjazdów i pobytów w hotelach idą po kasę do Gminy, bo tutaj znowu bez 
zastanowienia to wszystko jest rozliczane: 

Data Koszty Nazwa firmy Rodzaj usługi Ilość osób 
800 zł PHU Calering usługa noclegowa 27.02.09 16 zawodników 
640 zł Wieluń ul Szkolna 5 usługa gastronom. 

14.02.09 2080,08 zł K&M lnvest Sp.zoo. usługa hotelowa 16 zawodników 
Nysa ul. Krawiecka 24 pobyt i wyżywienie 

20-22.02.09 2900 zł K&M lnvest sp. Zoo zakwaterowanie Juniorzy 
Nysa ul. Krawiecka 24 i wyżywienie 14 zawodników 
Hotell::lielsko-Biala 

4000 zł Ul. Boruty- pobyt w hotelu 16 zawodników 
13-15.03.09 r- . . 

?4 

1799 zł Jak wyżej konsumpcja 16 zawodników 

Koszty transportu: Klub mial w poprzednim sezonie jednego stalego przewoźni
ka firmę p. RUDYKA, który codziennie pokonywał za kwotę 250 zł trasę z Gorzowa do 
Międzyrzecza dowożąc na treningi siatkarzy. Do tego dochodzą dojazdy na mecze wy
jazdowe. Stanowi to poważne obciążenie finansowe znów pokrywane w calości ze środ
ków Gminy. Czy to znowu się odbywało za aprobatą władz miasta? Klub ma siedzibę w 
Międzyrzeczu a wyjeżdża na mecze z Gorzowa. 

Dojazdy na treningi Wyjazdy na mecze 
Luty 09 1872,50 zł 7 kursów 21.02 Gorzów-Wrocław 1736 zł 
Marzec 09 5082,50 zł 19 kursów 27.02 Gorzów-Wieluń 1638 zł 
Kwiecień 09 4815,00 zł 18 kursów 13.03 Gorzów- Bielsko B. 4146 zł 

Pikanterii dodaje fakt, że w przedstawionych terminach realizacji kursów Klub przed
stawia do rozliczenia faktury na pokrycie kosztów wynajęcia od Gminy Santok hali spor
towej tj. z datą 6 marca 2009 na 4 godz. za kwotę 274,50 zł i 16 kwietnia na 2 godz. za 
kwotę 122 zł. Organizując mecze w hali , Klub pobiera od kibiców opłaty za wstęp. Osią
gane dochody mają być zgodnie z wypowiedzią Prezesa Kaczmarka przeznaczane na 
opł~ty sędzi~w. Tutaj z~ów Pan Preze~ pró~uje wys~~ć wszys~kich w ~aliny i nie pamię
ta, ze do Gminy składa Jako koszty rozliczenia dotaCJI rachunki wystawione za sędziowa
nie. Odbywa się to na różnego rodzaju fakturach wystawianych przez Sędziów. Dla przy
kładu jeden mecz z 07.03.2009 r. 

Nazwisko imię Firma Adres Kwota brutto Kwota netto 
Hajducki Marek Mark-Sport Polczyno 550 zł ====== 
Skowroński Piotr PHU Pro-Volley Gdańsk 550 zł ====== 
Markowski Michał ------ Lubrza 90 zł 74 zł 
Gali Paweł ------ Bobowieko 90 zł 74 zł 
Dubaniowski Władysław ------ Międzyrzecz 90 zł 74 zł 

Organizator zawodów pobrał podatek od sędziów liniowych i sekretarza zawodów, na
tomiast główni dostali kasę do ręki. Czy zapłacili należny podatek- może Urząd Skar
bowy by się tym zainteresował? 

Skoro można naciągnąć Gminę na koszty, to zawodnicy "Orla" pojechali z innymi ra
chunkami. Nie mając żadnych oporów i zakazów przedstawiają do rozliczenia faktury za 
siłownię, usługi rekreacyjne i fizjoterapeutyczne w gabinetach odnowy biologicznej w Go
rzowie. Opiewa to wiele razy na kwoty od 200 do 350 zł. Brak słów. 

Przez lata będąc członkami Klubu osoby fizyczne nie płaciły "ŻADNYCH" skła
dek członkowskich tylko liczyli na kasę z miasta i pomoc sponsorów. Pan Pre
zes był tak wyrozumiały i szanował podjęte decyzje poprzedników, że od 2004 
r. nie dążył wraz z Zarządem do zmiany tego zapisu. 

Na koniec przedstawiam jak wzrastała wielkość dotacji dla siatkarzy z budżetu Gminy 
Międzyrzecz na przestrzeni rządów Burmistrza T. Dubickiego 

pobożne są życzenia Pana Prezesa Kaczmarka o tym, że miasto stać na dotację 
dla klubu siatkarskiego "Orzeł" Międzyrzecz w 2010 r. w wysokości 1 500 000 zł. 

Dla władz miasta to nie jest łatwa decyzja w rodzaju "jak splunąć na ziemię". 
Nie mieszkamy nad Zatoką Perską gdzie szejkowie mają jeden dylemat: ile zdo
łam dzisiaj wydać, w co zainwestuję "swój kapitał". 

Zbigniew KOLIS 
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PS. 
Klub siatkarski Orzeł Międzyrzecz" nie jest klubem który utworzyły władze miasta 

i nie muszą go finansować w tej formie i wysokości. Nie jest to zadanie własne Gminy. 
· W niewielkim stopniu Klub realizuje zapis umowy z dn.13.02.2009 r., w której zobo
wiązał się do cyt. "realizacji zadania publicznego pn. "Objęcie szkoleniem w zakresie gry 
w piłkę siatkową, min. 100 osób dzieci, młodzieży z terenu Gminy Międzyrzecz, organi
zacja zawodów i przygotowanie do rozgrywek sportowych, propagowanie współzawod
nictwa sportowego". 

Przedstawione wyżej wybrane pozycje kosztów i ilości uczestniczących w nich zawod
ników świadczą o tym, że cel dotacji nie został w pełni zrealizowany. Klub generuje tyl
ko koszty na swoje potrzeby, szkolenie młodzieży zostawione jest na boku. Efekty braku 
wsparcia stypendialnego i innego już są widoczne i młodzi sportowcy pożegnal i się z Mię
dzyrzeczem. Z drużyny młodzików, która w swojej grupie wiekowej z9obyla w maju 2009 
brązowy medal Mistrzostw Polski odeszli: do Piły · Adrian SŁAWINSKI - pochodzi ze 
Skwierzyny, do Zielonej Góry - Patryk JAKUBCZAK - pochodzi z Gubina i Szymon 
GREGOROWICZ - pochodzi ze Świebodzina. Nie wróży to sukcesów sportowych dla 
klubu UKS "Kasztelan Międzyrzecz " w 2010 r. 

Y J)l~il ZI)Jl 
Oto dystans, jaki musi pokonać każdy uczestnik 

kilometr. To tak zwana ściana. Ciało odmawia poslu"'"'"""'vva; 
oc obezwładnia . l co najgorsze, pojawia się zwątpienie. 

, · .. · po co ja to robię? Trzeba biec dalej. Meta z każdym krokiem jest coraz 
' Mogę! Dam radę! Pokonam siebie! Naprawdę warto! Pokonaj i TY! 

Jesienią tego roku grupa międzyrzeckich biegaczy.startowala w wielu m 
W Maratonie Swinoujście-Volgast biegali 
munt Bogacz i Bronisław Kalisz. Maraton 
clawski pokonał Zbigniew Rosół, natomiast Ma-, t 
raton Warszawski Stanisław Skrzek, Andrzej 
Frabiński i Zbigniew Rosół. Największa grupa!,; 
biegaczy ukończyła maraton w Poznaniu. Są to: 
Bronisław Kalisz, Zygmunt Bogacz, Zbigniew 
Rosół, Mariusz Maik, Artur Pańko, Paweł Wit
czak, Michał Kubik. W Maratonie Chicago star
towal Andrzej Frabiński z córką Aleksandrą. 
W grupie międzyrzeckich maratończyków naj
starszym biegającym jest Stanisław Skrzek -
70-latek, a najmłodszym 18-letni Michał Kubik. 

Andrzej Frabińsk i, uczestnik wszystkich ; 
dotychczasowych trzydziestu jeden Marato; :\ 
nów Warszawskich , w wywiadzie dla Kurie~ ; 
ra Międzyrzeckiego tak odpowiedział na za- i 
dane mu pytanie: 

Czym dla Pana jest bieganie? 
- Przede wszystkim stylem życia, dostarczającym wraż~ń, przygód.i s~tys~a~cji: 

też sposobem na zdrowie, odreagowaniem stresów. A b1.e~ ma~atonsk1 t~ JUZ 
filozofia. Obcowanie podczas biegu z samym sobą, wysilkłem 1 własnymi 

zawsze pobudza refleksję. Jest to czas zastanawiania się nad 
zrobienia rachunku sumienia. Po takim biegu kwiaty 

a z Międzyrzecza zapraszają na XXVI Bi 
ini~. ""u"'"~'~'7ie się w dniu 31 grudnia o godz. 

łiiS'flłZ()S'I,,,TJl ''T II()Jłf)l\TJf~J{IJ 
W ZSR w Bobowieku rozegrano mistrzostwa powiatu w tenisie stołowym chłopców i 

dziewcząt. W zawodach wzięły udział drużyny szkól p~nad.gi.mnazj~lnych z~ SkV.:ierzy
ny, Trzciela i Międzyrzecza. W kategorii dziewcząt trzecle miejsce zaj ął ~espol z mlęd~y
rzeckiej Budowlanki. W kategorii chłopców zwyciężyla.drużyna z Bobow1cka, w_ skladZ18: 
M. Wajda, P. Łuczkowiec. Drugie miejsce wywalczyli chłopcy~ Zes~olu ?zkol Budo.w
lanych w Międzyrzeczu. Zwycięskie zespoły będą reprezentowac pow1at m1ędzyrzeck1 w 
rozgrywkach na szczeblu wojewódzkim. 

łiiS'I,IłZ()l\rll~ IJNIII()J{J~,JJl 
W Brójcach rozegrano mistrzostwa powiatu w unihokeju. W final~wym meczu chłop

ców spotkały się drużyny międzyrzeckiej budowlanki i ZSR z Bobow1cka. Po bardzo za
ciętym pojedynku zwyciężyła drużyna ZSB. 

lłf)Zf;JłYl\rl{l lłlłYI)Żf)l\rl~ . . . 
13listopada w internacie ZSR w Bobowieku rozegr~no kolejny turn~ej ?r~dza sporto

wego, w którym wzię l i udział pracownicy międzyrzeck1ego st~ro~twa 1 oswl.aty .. G~alo 9 
par. Po bardzo emocjonujących rozdaniach i stojących na najwyzszyrl_l poz1o.n;1e ~1cyta~ 
cjach, zwyciężyła para: E. Rybarczyk- S. Tu bis. zv-:ycięzcy pokonali: J. lwmsk1ego l 
A. Kmieciaka. Trzecie miejsce zajęli: Wacław Galii Ja~e~ Palu~h. Fundatorem c~n
nych nagród było starostwo w Międzyrzeczu. Kolejny turmej zostanie rozegrany na WIO

snę. Organizatorzy zapraszają wszystkich chętnych. 
Wacław Gali 

Pingpongowych Stołów 
wojewódzkich elimina?ji drużynowego turnieju UKS o puchar PZTS w 
czek, zespól UKS "TROJKA" M-cz w składzie Karolina Białowska i jej 
zajął 2. miejsce w półfinale , który odbył się w dniach 6- 7 listopada br. 

(do finału centralnego awansowała drużyna gospodarzy, która wy
nym pojedynku 3:1). 

odniosła Sandra Białowska , która po raz drugi z rzędu wygrała woje
klasyfikacyjny w kategorii Młodziczek i będzie reprezentowała nasze wo
J Ogólnopolskim Turnieju, który odbędzie się w dniach 4- 6 grudnia br. w 

m. Karolina Bialowska wywalczyła 3. miejsce. 
start w kategorii Żaków (rocznik 1999 i młodsi) zanotował Dariusz Surkont 
M-cz) zajmując miejsce w przedziale 17-24. 

renczasowe wyniki IV ligi tenisa stołowego : 
" Bobowieko- "SOKÓŁ" Lubniewice 10:4 

KA" Gorzów Wlkp.- "ROLNIK" Bobowieko 7:10 
K" Bobowieko- "UNIA" Lubiszyn Tarnów 10:8 
JA" Ośno Lubuskie- "ROLNIK" Bobowieko 2:10 
bywali: 

Łukasz- 12,0, Nowak Jan - 14,0, Chocimko Michał- 5,5 
Przemysław - 2,0, Szyszka Andrzej - 4,0, Marcela Jan - 2,5 

Filip Michalski 

Znana firma "Goplana ", jako pierwsza polska marka słodyczy, 
wprowadziła znak "produkt bez glutenu" na opakowania wybranych 
artykułów. Problem celiakii dotyczy ok. 380 000 osób w Polsce. Ozna
cza to, że niemal jeden procent społeczeństwa stale przebywa na die
cie bezglutenowej. Z myślą o tej grupie konsumentów, marka Gopla
na zdecydowała się o wprowadzeniu symbolu przekreślonego kłosa, 

oznaczającego produkt bezglutenowy - czytamy w ulotce informacyjnej firmy. Symbol 
przekreślonego kłosa jest umieszczany na 16 smakach czekolad, 6 wariantów batonów, 
17 rodzajach karmelków oraz na Rajskim Mleku. 

. Więcej informacji o schorzeniach i konieczności stosowania diet eliminacyjnych moż
na uzyskać w siedzibie stowarzyszenia w Międzyrzeczu, ul. Konstytucji 3 Maja 24, w każ-
dy wtorek w godz. 17-18 e-mail: oddzialmiedzyrzecz@op.pl . . . 

Stowarzyszenie Osób Chorych na Celiakię i Inne Zespoły Złego Wchlan1an1a Oddział 
Terenowy w Międzyrzeczu składa serdeczne podziękowania sponsorom oraz wszystkim 
osobom i instytucjom wspomagających nas w różnej formie i zakresie. . . 

Szczególnie dziękujemy: 1) Gminie Międzyrzecz i Biedzew za pomoc fmansową 1 
rzeczową udzieloną nam w bieżącym roku. Dzięki pomocy realizowaliśmy działania na 
rzecz profilaktyki celiakii i osób chorych na zespoły złego wchłaniania Gminy Między
rzecz. (możemy już we własnym zakresie upiec smaczny chlebek bezglutenowy). 2) sta
łym sponsorom: GBS Międzyrzecz, Suszarnia S.A. Międzyrzecz, MOSiW Między
rzecz, GLUTENEX Sady k/Poznania, BEZGLUTEN Posądza k/Krakowa, BAL~I
TEN Katowice, Bank Gospodarki Żywnościowej w Zielonej Górze, 3) wszystkim 
darczyńcom - za przekazane1% podatku. 

Redakcji oraz wszystkim czytelnik~m KURIERA MIĘDZYR~ECKIEGO s~ł~da
my życzenia wesołych i spokojnych Swiąt Boiego Narodzema oraz szczęsilwe-
go Nowego 2010 Roku. Zarząd 

,:q}::.,}<f<':'-'_,,"_J;::~r=/=Mt)WW:f:t:Jfti:\iMf~:,; (;!!li#:t:==~~W~J~~1%1tF:J1%%i4WR&~WN~MKW:&t%ill~,f&ff#~B%WW1W+ 

IłYiłJ\(;y (}Iłii'ł,lJ\l~Jti:J "';J2fS'rlł:ZI~Iłlil 
Jastrząb jest ptakiem drapieżnym związanym ze. środowiskiem .l~śnym.' pełniący~ 

ważną rolę selekcjonera. W pogoni za zdobyczą , ktorą są przewame mniejsze. ptaki, 

go stwora, który próbowal ukryć się w 

potrafi sam 
wpaść w ta
rapaty. Pra
cujący ryba
cy na sta
wach kolp 
Kęszycy, 
nad ranem 
14 listopada 
br. spostrze
gli na blot~i
stym brzegy 
stawu, jakie
goś dziwni.e 
wyglądaj<f 
cego blotnę

później okazało, po usunięciu 
i wymyciu warstwy błota, że jest to .... j •. . , ·. . . 

_ Początkowo myśleliśmy, że jest to mło,dy rybołow. ~takl.te .od czasu do ~za~u polują 
na naszych stawach. Co nam nie przesz~~qza,. bo ptaki drap1ezne od~trasza;ą Wl~k~zych 
amatorów ryb, kormorany i czaple.Bardz!eJ tez e.~sowałdo błota, w kto:ym s1ę uw~ę~ll. ~Ie 
szybko okaza/o się, że to jastrzcrb - ~?:;v:l;J~t!(,l~.~; ~ltj.~~b.k.~~11~rf,.? Qi~,ę~f~.X4$;~~~~~b1P0 ł 
ki rybackiej . Drapieżnik po wysuszemu p1or1 oBowiązKoweJ sesJI otogra 1cznej u a prasy 
powędrował z powrotem na wolność. 

Andrzej Chmielewski 
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KlzriÓWKA 11a iwięta 
POZIOMO: l) spóźnienie spowodowane długim spaniem, 7) 

schody na okręcie, 8) podłoga na statku, 9) inaczej różyca, 10) ga
tu nek papugi, 13) przystąpienie, 17) prymitywny dom , 18) strach, 
19) ogólne niszczenie, 23) tytuł nadawany dzieciom w rodzinach 
królewskich Hiszpanii, 26) łazanka, 27) w kuchni używany do mie
szan ia, 28) tytuł Mussoliniego, 29) sztuka wymowy, 31) część dna 
statku, 35) wyspa niedaleko Sumatry, 36) " ... większa niż życie", 37) 
dmuchana łódka, 38) dzielnica Warszawy, 41) rodzaj wódki p rzepa-

lanki, 45) dokuczliwy owad, 46) związek kwasopo
chodny, 47) obok strategii, 5 l) instrument w koście
le, 54) samochód wojskowy, 55) niewolnica w hare
mie, 56) może być przewodnia, 57) inaczej wielbiciel, 

PIONOWO: 2) rynek w starożytnych Atenach, 3) 
jest okrągła a bramki są dw ie, 4) napis np. na koszul
ce, 5) gorące wiatry nad M. Śródziemnym, 6) stagna
cja np. ekonomiczna, l O) drapieżny ptak z rodziny so
kołów, II) jednostka jubilerska, 12) stolica Bangla
deszu, 14) Jacek, słynny kompozytor a lbo Rom , 15) 
zasłona, kotara, 16) kochanek, wielbiciel, 20) owa
cja, 21) siatka, która rozkłada obraz fotograficzny, 
22) potwór zabity przez Marduka, 24) podobno śpi na 
gwoździach?, 25) szkolny leń, 30) gra w teatrze, 31) 
fach, profesja, 32) miasto we Włoszech, 33) li st bez 
podpisu, 34) komory czołowe w czaszce człowieka, 
38) skóra z młodego bydła, 39) achtel, 40) na nogach 
Adama Małysza, 42) harcownik, 43) " ... pod Grunwal
dem" 44) do gry w tysiąca, 48) pierwiastek z "USA"?, 

49) smukłe drzewo, 50) staw w nod ze, 52) suro
wiec do lepienia garnków, 53) Miasto na Notecią, 

Litery z kratek ponumerowanych dodatkowo usze
regowane w kolejności od l do 30 utworzą rozwią
zanie, które należy nadesłać do REDAKCJI do dnia 
17 grudnia 2009 r. 

Red. Eugeniusz Luc 

KRZYŻÓWKA . 
DLA NAJMŁOD5ZYCH 

ZNACZENIE WYRAZÓW: 

1) głos lwa 
2) województwo w USA 
3) wypchany podarkami pod choinką 
4) rower dla dwojga 
5) ze skrzydłami w krajobrazie Holandii 
6) gracz na boisku 
7) dziadek 
8) zdrobniale o połowie np.: jabłuszka 

W oznaczonej kolumnie pionowo powstanie rozwiązanie, które należy nadesłać do 
REDAKCJI do dnia 17 grudnia 2009 r. 

Rozwiązania prosimy nadsy
lać do 17 grudnia 2009 roku. 

. Przy krzyżówce dla najmied
szych prosimy o podanie wie
ku dziecka. 

Redakcja 

STOPKA REDAKCYJNA: 
GAZETA PRYWATNA 

Redaktor Naczelny: 
A. Kuźmińska - Świder. 
Zespół redakcyjny: P Buszewski, S. Cyra
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cina, W. Murawska, J Pa/uch, G. Piechocka, 
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A. S. W. 

EXPRESS 
ul. Poznańska 16A 66-300 Międzyrzecz 

teł. 095 741 27 16 e-mail: utraczyk@wp.pl 

Międzyrzecz, ul. Wesoła 7 
Tel. (095) 74124 00, marcolor@neostrada.pl 

SKLEP MEBLOWY 
BLACK RED WHITE 

i STUDIO MEBLI KUCHENNYCH 
ul. Reymonta 4 

tel./fax (095) 741-23-60 

piłarki spalinowe, kosy z silnikami czterosuwowymi , 
opryskiwacze plecakowe, myjki wysokociśnieniowe, 

przecinarki do betonu, odkurzacze przemysłowe 

STOLARSTWO 
MEBLOWE 

ul. Marcinkowskiego l 
tel./fax (095) 741-23-60 

Kompleksową 

zabudowę wnętrz: 

+ kuchnie 

+ biura 

+ szafy 

+ garderoby 

kosiarki spalinowe i elektryczne, 
kosiarki samojezdne, 

glebogryzarki, wertykulatory 

SKLEP 
MEBLOWY 

ul. Konstytucji 3-go Maja 16 
tel./fax (095) 741-25-41 

Meble na wymiar 

Mierzenie i projektowanie 

GRATIS!!! . 
: USŁUGI TRANSPORTOWE, PRZEPROWADZKI: 

Andrzej Mielczarek : 
~~-!!!l~~::!! : www.meblemielczarek.pl : 



CENTRUM USŁUGOWE 
66·300 Międzyrzecz, Os. Centrum 15 

(parking przy PKO) 
tel. (095) 742 11 18 

SKLEP PAPIERNICZY 
NOWA KOLEKCJA 
ART. SZKOLNYCH: 

PLECAKI - PIÓRNIKI 

KXMrR • 
66-300 Międzyrzecz , ui.Sportowa 18 
tei.095 742 00 65 dom.742 13 83, kom. 607 094 542 

OKNA BRAMY DRZWI 

SUPER PROMOC.JA 
• OKNA 1465x1435 w cenie • 499 zł 

• BRAMY GARAŻOWE od 795 zł 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

te l. (0-95) 7 41-18-92 

Wykonujemy 
-nagrobki 
- grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 
- kos kę granitową 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

'{'PLAST 
ADAMIAK 

PRODUCENT 

OKNA i DRZWI 
z PCV i ALUMINIUM 
ROLETY, PARAPETY 

Zapraszamy do siedziby firmy. 
Międzyrzecz, ul. Poznańska 106 

tel./fax (0·95) 742 16 42 
tel. (0·95) 742 16 43, 742 21 96 

www.okplast.pl; e-mail: okplast@okplast.pl 
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